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Introduction

My Job in World War II was Qivil Affairs in
the Philippines. Until World War II the job of manage-
ment of elvlllans, enemy and Iriendly, in combat areas
and aflter combat, so far as I ean find cut, had beon done
by combat officers and enlisted men and their military
loglatic supporters. In World War II the Britigh tried
& new mathod, They recruited and commiasioned frem aivil
1ife a number of combat over-age officer personncl with
governmental, medleal, legal, financial and other appro-
priate civllian experience and gave them, with support-
ing enllsted men, the major share of responsibility for
edvilians in theaires of operations with gonsequent re-
1lef of combat and logistic personnel from this task.

Generally the term "civil affairs" was used in
friendly countries and the term "military government" in
enemy countrles. The purpose in both cases was funda-
mentelly the same for the combat and post-combat stages,

1.2., to keep the clvilian population from interfering with

- mdlitary operations. Thie was accomplished by reestsb-

lishing local geovermmentszl authority as far =3 poszsible and
by furnishing necessary food, clothing and medical supplies

Tor clvilians.




There were two other purposes: (1) Reestablizh-
ment of the economy; {E} Prevention of human suffering from
g purely humanltarlan polnt of view.

Reesteblishment of goverrment and the economy during
actual combat was, of course, imposasible. Durlng post-combat
paricds somethling could be done, hﬁt at first of the simpleat
gharaoter only, such &s reestablsihing government at munlel-
pal levels, supplying seceds gnd fertilizer, and helping, for
exanple, to restore rlce mills in the Philippines to try to
make the people more self-sufflelent In food and thus relleve
the strain on our prucuremapt and shipping. Later the Army
gave the government adviece and ald on longer range governmental

and economle programs,

The preventlon of human sulflering from & purely
humanitarian polnt of view presented o diffioult problem,
Army erditles of the Civil Affalra program In the Philippines
eharged that the Civil Affaire organlzation was composed
mainly of "do gooders", In thls eonnection I belisve that
the War Department made a mistake in ealling our supplies
"eivllian relief supplies". This was a mlsnomer at least in

- the Philippines because elvilians purchazed the bulk of these
eupplies shortly after thé end of combat. Dgly relatively
., small améunts wsre glven away. Also, thiz activity in the

Philippines was limited to areas where there had been combat.




The United States Army used earlier Britlsh
experlence in planning the Sicillan ecampalign. The plan-
ning was joint with the Brltleh Army. It was good, but
the operatlcen showed deficienciea, One of the principal
ones, af frank reportes on the Sic¢illan operation revealed,
waa the failure to make the aperating military government
units into self-contained and self-sustaining unite with
thelr own tranaspertation, tentage and messing facilities,
The Siellian reporte enabled um to avuild this error in the
Philipp;nea.

Wer Depertment ﬁriefing

In June 1944 ) got a telephone call from my old
friend, Willism Chanler, then & Colenal in the Army and
deputy to Major General John Hildring who was Chiel of the
Clvil Affalrs Division of the War Department, telling me
that I had been accepted for elvll affalrs work for the
Army In the Phllippines, where I had been Colongl Stimson's
legal advlsor when he was Governor General in 1928 and 1929,
I was commissioned a Lieutenant Colonel on Juns 30th and
-ordered to report July 6th. Willle was most conslderate of
my July th week-end, having served himszlf in the North
African, S8ilcilian "and Italigu campalgns and knowlng what a
7-day week meant in a theatre of operations. It was my last

long week-end until after V-J day.




I reported in Washington July 6th and was
Immedlately filled with most debllitating shots. Livinhg
conditions were wonderful due to the kindness of my part-
ner Colonel George Brownell; Bob Lovett'a executlve and
battle-tried hero of Gﬂnural Spaat's plane's bad trip
over Naples where ancther partner.ﬂhuck Spofford was
wounded by German flaeclk, and the other passengers 1lnclud-
ing Brigadler Qencral Ted Qurtls somewhat disturbed, I
wae put to work by General Hildring and Colonel Mickle
Marcus (lateridlled in action in Jerusalem in the leraeli-
Arab war) te read all available literature, which con-
silated principally of the excellent Sicillan milltary
government d%rentivna and reporte on that operation., 1
also was called to sit in on the proposed Joint Chiefs of
staff Philippine civil affalrs directive to General
MacArthur, Thls document was wrltten by an ad hoec com-
mittee representing 3tate, Treasury, VWar, Navy nnﬁfIntcrinr.
I don't believe that the Philippine government in exitle,
composed principally of thg dying Freeldent Quezon and
Viee-Presldent Osmena ever saw 1t, But 1t wesan't too bad,

It finally {&bnut July 20) reached the stage
where it was congidered good enough to send to MachArthur
for comment. .I had hoped to take 1€ myeelf, but was told
that Colonel Burnett had been selected for the job, I

tried to go along, but was told that I needed Bome more




weeks of briefing. 1 was lucky. Poor Burnett's plans
arashed at Tulagl and g1l aboard were killed, Hlz brief
ease, however, was thrown clear. I opened 1t later in

Australia, practically undamaged.

General Hildring told me that when I had learned
something about supply I eculd go. I discussed this matter
with Lieutenant Colonel Davis of the Civil Affairs Divislon,
who had spent a short time with MacArthur's staff, and said,
"What ehall I say if Hildring aske me how to go about getting
elvilian suppliea to the Philippines?" Davis sald, "Ask
Joe Rauh". 1 didn't know Joe Rauh and didn't think that
thle answer would satisfy the General, Later, however, in
Australin, New Guinea and the Philippines, I found out thet
Davia had the raght anewer, Hildring finally called me in
early in Auguet but asked me no embarrassing questions., He
sald that I could go 1f MacArthur wanted me. Mickle Marcus
made up a flattering radio gbout me. I had known MacArthur
falrly well when he waa In command of the Philippine De-
partment in 1928 and 1929 when I was working for Governor
General Stimaon, Back came the hardly enthusilsstie but
nevertheleas adequate answer, "No objection to CQrossman
MachArthur",

' H1 and the klde came to Washington to see me

off. It was a steaming week-end and I had to take several




showers while packing. Georpge and hls two guests Willie
Chenler and DeForest Van Slyek waved good-bye and each I
belleve would have liked to go along. Hi and the kids

went to the alrport where we had supper and I was off.
Australis

Nineteen hours later I 14t in San Francisco
and put up at the Pacifie Unlon Club, & wonderful place,
The next day I reported at Hamilton Fleld, the airpért
of embarkation for the Southwest Pacific Area. It was a
beautiful post but very salute conselous and my arm goon
was practically worn off, We were brlefed extensively on
overseas flylng and ditehing. I thumbed my way into San
Franclesco A couple of tjmés and finally four days later my

namg¢ wae called and I etarted.

Overnlght to Hickam Fileld in Hawail was iey oold,
Bucket seats are wonderful, They glve you room to streteh
out on the deck, TI got three blankets - two under, one
over - and a Mae Weat for a pilllow and got maybe four hours
asleep. Hlekam showed no vestige of the Pearl Harbor attaclk.
My hrnthernipalﬂw Brigadier General W.G, Farrell, U.S8.M.C,
flew over from his field at Eva and I had & chance to talk

to him for about an hour., Qur next stop was Canton Island.




It was so dark while we wers there that there was no
chance to see its famous one tree. The next stop was
Nandi in the Fijls. What tantalization to be in the
FiJi Islands, which had seemed glamorous to me ag a
small boy studying geography &nd to be able to sgee
nothing but the airstrip. Tantouti, New Caledonia, was
next and Amberley Alrport 18 mlles outside of Brisbanec,
Australia was the terminal,

We got to Brisbane about dark and the Army
billetling section asaigned me ta a hotel, Lieutenant
Colonel Hartshorne F.A. was with me. We turned in, too
tired even to eat.

Next day, 21 August, I reported to the A.G. and
wan turned over to Lieutenunt Colenel Joe Rauh, whom
Colonel Davls had mentioned to me, and Colonel Larry Punker,
who had lelft our law offlce to Join the Army sarly in the
war, Joe eald, "You're a pertner in Davis Polk and here to
do edvll affuira, T couldn't be gladder to see you if you
were my own brother. What do you think we need?" I E&iﬂ;
"About 100 trained civil affalrs officers®," Bunker said,
"You had better not promote that idea around here unless

you want to be sent home on the next plane."

*There were plenty of these in the States at various
training aschools.




Next I reported to Brigadier General Bonner
Fellera - then Agslistant Chief of Staff 0-1, but slated
to head elvll affairs. His ecivil affalrs assistants
were Joe Hauh and Dr. Joseph Hayden, edvilian, ex-Vice
Governor of the Philippines under Murphy. Fellers was
more Interested in paychologleal warfare than in eivi]
affairs. Hauh was keen, Interested in the Jdﬁ and &
tireless worker. Dr. Hayden's broad knowledge of the ™
Philippines wag moat useful,

At Feller's puggestlon I reported to Major
General Richard Marshall - deputy chief of staff. He
was far from cordial and sald In somewhat minatory tones
that he expected to have & lot to do with elvil affairs in
the Philippines. I then went to repdrt to General
MaoArthur, He astonlshed me by his setive support of
Phllilppine independence. I knew that our law provided for
it in 1946, I had come to belleve that the Filipinos
should have 1t Af they wanted 1t, but had decided that as
an army officer the matter was none of my business,
MacArthur made 1t plain that he not only beliesved in it
but he was golng to promote 1t and expedite it 1f possible,
He euloglzed the late PTEﬂident Quezon who had died early
in August describing Quezon's brilliance as to which T had

no doubt, having known him fairly well myself. MacArthur's
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guiding politdeal principle for the coming Philippine
campaign was apparently epltomlzed by & telegram he

gsent to Quezon in 1944 saying "We will go in as we came
out", By this he meant that the Philippine Government
in exlle would take over and govern lmmediately.and ef-
fectlively as soon as we went in, T told him of what I
had sgeen of that guvernment.in Washington, consisting only
of Presldent Osmena and one or two other able men, and
ralsed a question of whether they could do qulite the Job
he vlsuallzed, T sald "It would be fine if they could,
but can they?". MacArthur said "I seo, you thihk the
Army ghould be preparcd to do the Job 1f the Philippine
government ean't", I said "Exsetly". He said "I should
like to think that over. You may be right",

General MachArthur made pome very derogatory re-
marke about General Elsenhower'e backbone and said that he
expected that Elsenhower would do Just what the British
wanted .,

.1 then told him that I had been given two Jjobs -
one, to etay and help on Philippine eivil affairs and, two,
to explain the proposed civil affalrs directive, He said
that he had not yet road the proposed directive as he had
maybe an old-fashloned aversion to touching a dead man's

effecta. I told him that unfortunately he would have to




88 I had brought no copy, having been informed by radio
that Purnett's papers had been recovered intact, That
“terminated the Interview, .

I spent the next few daye worklng with Fellers, Rauh
and Hayden on the organization of the eivil affairs part of
the FPhilippine operatlon. Durding this period Rauh was
directed by Major General Richard Marshall to draw up a
olvil affairs theatre directive which decentralized the work
to such an extent as to make.it almost hopeleps. Fellers,
Hayden and I wrote a memarnnﬁum arlticlizing thies decentralizn-
tlon. Rauh was wholly sympathetie to us, but was in & terrible
box heving been directed In detall to write the objJect of our
erlticlanm,

Durlng this period ne one seked me about the Joint
Chiefs of Staff dralt directive to Hnnhrtﬂur. Finally Fellers,
on August 30, brought to me & copy of & letter from MecArthur
to the War Department ripping the directive inte shreds ae an
insult to the Philippine people. Tt was a most Aintemperate
letter, the silgned original of which was already on 1ts way
to Washlngton in the hands of Marshall who was flying thers,
Fellers and Hayden at first secmad to like it. Ravh and I
disagreed strongly and told them why. They were finally con-
vineed. Fellers talked to MacArthur that evening at about
8:30 P.M. giving him our criticism of the letter, MacArthur

blew his top and said that when he felt tough he talked tough,
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Fellers apologized for wasting MacArthur's time and left.
fbout 10:30 that evening MacArthur called Fellers and

Hayden back agaln; sazld that maybe there was something in
their criticism of the letter and told them to redraft 1t
for purposes of discussion, The next day we redrafted 1t

and Fellers and Hayden took me along to see¢ the bosa. e
went over the letter. MacArthur had a few polnts but waa
generally satlsfied wlth the revislon., He then pald to

me, "What do you think we need?" I said, "100 to 150 clvid
affaire offlcers from the States." He sald "O.K, You go
to Washington wilth the revised letter and get all the clvill
affairs officers you can up to 250," Hayden said that he
would like teo go along with me, MacArthur said he would
sonsider that, -

Next day MacArthur looked over the further revise
af the letfer and approved, but told me that Bunker, who
waeg golng to aselst Marshall in Washington, could handle
the directive and the recrulting and that he had declided
not to send me, . .

Next day, alter thinking 1t over, I went to
MacArthur gleone - Fellere wze unwilling to go because of
the previous "command decision' - and told him that I really
thought that I ought to go back with the dlrective and deo

the recrulting Job becsuse Bunker wasn't at all sympethetic

with civil affsirs, Instantly MacArthur szaid "All rlight,
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¥you don't need to.-arpue, The only reason I 8ald yesterday
that I wasn't sending you was for lear Hayden would be hurt
if he couldn't go too and I don't want to send him." I
gaaured the QGeneral that I dldn't think that i1t would bother
Hayden much.

MacArthur then sald that he wished that he had
time to brlef me to talk to Mr. Stimaon on the subjeet of
the next operation aflter leyte. He told me that the alterna-
tives were Luzon, Formosa or Kyushu for late 1944 or early
1945, MaeArthur was for Luzon, tactieally, as to whieh I
eouldn't help, and politleally because of what he belisvaed
to be our obligatlen to liberate the Filiplnos ag soon an
pesslble, I told him that I felt that I could disouss the
political resson mdequately with Hr.'stimaﬂn. He told me

toe do so, if there was an opportunlty.
Temporary Duty in the United States

On Tueedey September 5, I wae called at 3:00 A.M,
and driven to Amberley Fleld 1n & staff car. It was cold
and foprpy. The Red Crosa canteen had a nlce open fire golng
with & few G.1.8 drying thelr feet in front of it. A
Pleasant Red Cross glrl with a southern accent was putting out
coffee and duuﬁhnutﬂ. Having been brought up Iin New England,

I waa somewhat susplicious of doughnuts cooked by a gal from the
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deep South, but they turned cut to be as good as 1f she
had come from New Hampshire.

We had to wait for our take-off because of a
heavy fog. Finally, at 9:20 we wereg airborne.

Pasgengers were Brigadier Koll, Commodore Davle;
tColonels Cole and Bunker and Lieutenant Colonel Kendazll,
Dean of Wabash College and great friend of our former
partner Lee MeCandliss,

We lunded at New Caledonla at 1:30 P.M. On the
take-off we circled Noumea which looked interestlng.

We landed at Nandi, Fiji Islande &t Fi115 P.M,
and took off at 8:80 P.M. after o good dinner at the
of ficera! club, The next stop was Canton Islend, landing
at N:15 A.M, and take-off ut 5:206 A{ﬁ. Again I could not
see the famous lone tree.

We arrived at Hlckam at 4:40 F.M. Great met me
there with his plane and Clew me over Pearl Harbor to Eva,
where I had a shave and shower and the luxury of having an
orderly shine my shoes. We then went to dine with Major
General Rusty Rowell and staff of marines. They were ex-
ceptionally polite coneidering that I was working for
MacArthur who was not popular with the Marine Corps.

e took off from Hickam at 9:15 P.M. and landed

gt Hamilton Fleld at 12:15 P.M. the next day. Transpeortatlion
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was qulckly arranged to Washington by TWA., In 3an
Francieco the wvery efficient Army Hotel service got me
a nice room in a fine old hotel, the Bellevue. After a
shave and shower and futlle attempt to slesp I caught the
plane fn? Washington at 12:05 A.M. We had 16 change &t
Pilttsburgh to Penn Central Alrline, The plane was late
out of Chiecago, but when the pllet was told that there
ware four B,W,P,A, offloers aboard who were tired from
their long fiinht and had a elose connecetion at Pitteburgh,
he really opened 1t up and we made 1t by five minutes.
When I reached Washington at 10:20 P.M., September
Ts I called George's house, He had found cut that I was en-
route and had H1 there walting. It was a wonderful surprlse,
I had radlioed her cryptioally, which I hed to, from Brisbane,
suggeating she spend the week-end In Washington with deorge.
She told me that befora she recelved thie radioc she had sent
me & very doleful letter and when she got my radle had
thought that I had recelved the letter and wees sugpgesting
that she necded a change. It had never occurred Lo her that
I was coming home untll George called her. T had nolt been
able to reach her in New Yorlk from San Franclgeco by telephone,
The next day I reported to Diek Marshall and told
him of the MacArthur verbal order for recrulting civil
affairs officera. He didn't eecem pleased, T told him that

I was there to recruif, to work on the dlrective and to talk
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to Mr. Stimszon about Luzon. T went to work with Hildring
on the subject of the directlve and told him of MacArthur's
strong deslre not to have 2 High Commissioner along on the
Levte operation. MaciArthur had apparently had trouble with
Sayre in 1941 and wanted no possibility of divided authorlty
or of any direect communileation to Washlngton.* He was will-
ing to accept & repregentatlve of the High Commissloner and
named an individual whom we were both sure he could control.
Later I heerd that Ickes was planning te go to the Presaldent
to insist that a High Commiseioner accompany MacArthur inte
the Philippines. I rushed to Jack MeCloy, who knew of
MaghArthur's feelings, No High Commlssioner was appointed.
My hunech is MeCloy got there flrat., I've never asked him so
I don't know whether my efforts had Enythjng to do with this
result,

I talked a lot about the direotive to varlous
and sundry Interested perscons, Including Mlekle Marcus who

was head of the ad hoec working group on the dlrectlve.

®Under riormal army procedure gll olfficlal communleatlons
from a theatre of operatlons are slgned wlth the name
of the theatre commsnder and cannot be sent unless ap-
proved by him or someone on his behall, usually the chiel
of gtalfl. One of the main reasons 085 never operated in
our theatre was beecsuse they Insilsted on the privilege of
irect communication with Washington, 1.e., not through
Machrthur, and MacArthur wouldn't have them on that basis,
A high commisaioner doubtless would heve lnsisted on the
privilege of dlrect communicatlon, thus openling the
posgibility that critiecl=m of MacArthur might get to
Washington,
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I did get & chance to present MachArthur's
views on the Luzon operation to Mr. Stimson who invited
me £o lunch with him on September 12th. He Indicated that
his most trusted military advlisere felt that 1t would pro-
long the uwar not t? by-pass Iumzon., I never have known what
declded the issue in faver of Luzon, but have always thought
it was the fact that only 250,000 troops were eatimated as
needed as agalnat the then estimate of 500,000 each for
Formosa or Kyushu., Samuel Eliot Morison explalns the cholee
of' Luzon over Formosa on the baslia of troop avaeilabllity.

He does not mention the Xyushu slternative. "The Libera-
tion of the Philippines" [p. 5.

The Jjob which took mospt of my time was recrultlng
elvil affaire officers., I went over_ long listo of proe-
peeta. Pefore I had finighed this, Pellers called from
Briebane on the sorambler radlo telephone to learn what
progress was beling made, He told me to hurry up and finish
a5 plans had changed and to find out from R, Marshall what
they were, I did and he told me that the Saranganl Bay
operation (Southern Mindanze, planned for October 20) was out
and the Leyte landing stepped up from December 20 to Cetober
20, In & subseguent talk Fellers told me to hurry back as I
wag slated for. the firet echelon to Leyte, I then declded
to make gulck tripe to Harvard, ¥Yale, Chicago University,

Northwestern and Fort Orde to interview a few officers of
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possible sta®f callbre, AE 211 of these places olllcers
were being trained for Japanese mllitary government., I
waa to return not to Brisbane, but to Hollandia; New Gulnes,
meeting Fellers and Joe Rauh; who would be there at work
on the theatre civil affeirs directive. The recrulting

of the 200-250 officers, outelde mflthe few lor QGeneral
Headguarters and Sixth Army Staff, was left to my friends
in the Civil Affalrs Divieion. I flew to the points named
above., Most of the officers, I interviewad were balng
tnughtlJnnannna and otherwilse instructed for the eventual
Japanese invaslon, butl almest without exceptlon were de-
lighted with the prospect of more Immedlate actlon In the

Philippinen,
Trip to New GQulned

On my Llight from Chlecage o 3an Francleeo I
ran Into Lieutenant Commander Henry Cobk, whose name I had
pleked on hle previous record - Groton and Harvard, Fhl
Beta Kappa. He turned out better even than I had hoped and
we have heen good Criends ever since,

My Humber 1 Theatre silr priority got me out of
San Franclsco sooner than I had expected, but I had time
for one good party wilth Johnny Jayne at a Chinese night

club and I was off the next morning at H:55 A.M, from
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Hamilton in a converted B-24& bomber.

I landed at Hickam at 1:55 P.M. and saw Great
fora Tfew mimmutes only, After Canton I vwas presented with
a'gertificate to the eflect that I had erosged the equator
and internatlonal date line fhe pame day.

Quadaleanal was hot, sulfry and muddy, breakfast
was cold and clherwlse terrible and I nearly loat my brief
gase, We flew over davo Qulf and Island on our way to
Nadzab,; New OQuinea, Dimner wat Nadezab was 0.K., but no
breakfanl was avallable there in the morning bebween 3:00
A.M. when called and 7:00 A.M. when we took off for
Hollandia, I finally gobt doughnute and coffee in a Red
Croas shack in Hellandle at 10:00 A.M, and they tasted good,

New Guinea

I got to General Headguarters at noon on October
2 and went to work after lunmch, Pellers, Rauh and Andres
Sorianc, who had been agsigned to G-5, the new general staflfl
gectlon gelt up to handle eivil affalrs, were hard at work on
Standing Operatlng Procedure for the Philippine Operation.
Dr. Hayden was helpful aa a result of his wide knowledge of
the Philippines, but would take no responsibility and was so
slow 1In reading the papers that we [lnally took them away

from him. Fellers and I submitted the Standing Operating
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Frogedure to Sutherland who inslsted that we break it Inta
two parts: (1) the Standing Operatlng Procedure which
covered the main heads and had the force of an order and,
{2) Instructionsl Notea which went more into the details,
but had no force ag orders. If I were doing 1t agaln I
ghould try harder than I did to get the whole thing inteo
the form of a&n order. Much of what we thought was detail
in the Inatructlonal Notes turned out to be very important.
Sixth Army, whose eivil effairs sectlon was hard to deal
with, pald little or no attentlon to the Instructional
Notes because they didn't have to,

Sorlano took a most sensible view on the gquestion
of wages to be paild by the Army ¢o sivilian labor., FPre-war
wages 1in Manlla had a legal minimum of 1 peso®* per hour,
obeerved for the most part only by J;Pgﬁ eorporations. He
puccesalfully advocated 1,25 pesos for the entire Philippincs,
Thet later turned ocut to be too low, particularly in Manila,
but 1t was his delng to get 1t even that high. Both as to
wages and the prices st whleh Army imported civilian supplies
would be gold, we had nothing but pre-wer atanﬂarﬁﬁ to go on.
With the inflation which war and 1ts aftermath always bring,
these standards were ftoo low, but we were able to hold them
falrly well when we first went in, I am convinced that the
inflation wﬂu]é have been much worse if we had based our

prices and wages much higher on a guess as to what the actual

¥The peseo was worth 50 cents U.S.
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level might be.

We decided that it would be necessary in order
to meet pre-war prices to sell some items imported by the
Army at less than landed cost, I suggested gettling author-
ity for this from the War Department. Sutherland patd that
he wouldn't do that, but would take the respongibility him-
self, on the probably sound theory that authority to give
these supplies away included authority to sell below: cost,
The quartermaster had piven us & landed cost on rice, the
principal food 1tem, only one or twe centavos abave pra-wanr
cost, the price which we fixed. Much later we found that
the quartermaster had made a big mistake and that the landed
cost was three or four times our fixed price, I firmly
believe, however, and think that at one point I could have
proved, that this mistake didn't cost our government anything
because this subsidization allowed the Army to employ labor
at 1,25 pesos instead of the much higher wege which would
have been neeesgary if rice had been sold at landed coat.
The saving in wages WaE probably much greater in amount than
the cost of the subeidy.

Following the example of Sieily, I had drawn up
Provisions for mlllitary courts to try elvilian offenders
againat military law and to administer Philippine law untll
Fhilippine courts could be recstablished, Sutherland pe-

fused to authorize this without the 0.K. of MacArthur who




wae B%ill in Brisbane,

Some of my recrulis began to come in. We kept a
few, sent a few to Slxth Army 3tafl and the reast to FCAlUs
attached to Sixth Army.

PcAU (pronounced "Pea-Cow") 1a the abbreviation
for Philippine Civil Affairs Unit, the operatlonsal unit
set up for the Job. They wefe organized as followa:

Nine or ten officers and thirty-nine enlipgted
man, ‘The offlceres conaisted of a Unit Commander, Medical
Offlcer, Labor Officer, Supply Officer, Transportation
0fflecar, Rellel and Welfare Officer, Finance Officer, Public
Bafety Officer and Engineer Of[icer. Experience showed that
greater cconomy of man power could have been achleved by
having some of the units about halfl thls size, In practice
many FCAU Commanders split up their units where they were
covering a large area. This worked falrly well, except that
the split-ups caused a shortage of equlpment, especially
transportation equipment*. It would have been simple to
have obltalined this additional equipment for the smallep
unita before the operatlon started. After the operation
started this was practically impossible. '

The Hellandla General Headquarters was & beautiful
installation on top of & hill more than a thousand feet high

overlocking a big lake (Lake Sentami) studded with green

e ——

*Each PCAU was equipped with 6 Jeeps, 3 trucks snd 3 trallers,
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1slands. The story went that some englneer officers work-
Ing on the expensive swltchback road necessary Lo reach the
top of the hilll anncunced thelr intentdon of turning in
thelr war bonds 1f this was the way the proceeds were belng
ueed. Maybe it was a little too [fancy considering the short
time 1t wae used intenslvely. But the war moved laster
than expected and the officers! mess was wonderful.
MacArthur was most anxious to have Osmena along
with him on the initiasl landing. It was rumored in Wash-
ington that Iclkes advieed ﬁBﬁEﬁa againet going unless ac-
eompanied by a High Commiassloner te protect him against the
military. I disguaged thies with Qemena In Washlingbon and
told him of CGeneral Macirthur's wishes which no doubt R,
Marshall did more offieially. T have already mentlioned
Ieken' rumored actlvitles on thls auﬁjact. Early in Cctober
Osmena arrived in Hellandia with & small steff of Filipino
officlals whose advice we sought from time to time as to
various polloy polnts of the Standing Operatlng Procedure.,
Dr, Hayden, who was very ¢loss t¢ Osmena, reported that
Oamena Telf that his reception was not guite ag cordlal as
it should have bsen. I believe that the prinelpal trouble
wee that MacArthur had remsined in Brisbane., MacArthur went
directly from Brisbane on the crulser Nashville to Joln the
Leyte convoy. .Hﬂ doubt MacArthur had good and sufficient

reasons or nobt comling to Hollandia, Hi=s absence and real
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or fancied laclk of attention Lo Oamena was, however, some-
what reacnted,
We drew items of fleld equipment, 1lnecluding a

A5, a tin hat, Jungle hammock, blankets, 0.1I. shoes, ete.
Leyte Landing

On Frliday, October 13, I embarked with Pellers
and Seriane on the U.S5.8, Blue Ridge, whleh was gpeclally
fitted up as an amphliblous command ship and bristled with
radar. HRear Admirsl Danlel Barbey waeg in command of the
amphibious landing near Teoloban, Leyte and the Blue Rldge
was hils ship. We were told over the loud speaker that the
ship would eall at 1500 hours. I had my natural New England
doubte that thils would happen. Howeyer, st about 1400 hours
varlious destroyers got uﬁ anchor and bepan to eirele Eround
putalide the harbor., To my amazement the Blue Rldge took
of ' at exactly 1500 hours as advertleed.

AB we left the beawtliful tropleal shores I won-
dersd how many Jap cmaaﬁ watchers there might be sending
word ahead. Later events seemed to prove that there probably
weren't any. Before pundown the whole convey had formed up.
There wag a degtiroyer screen all over the horizon. The
Blue Ridge wasa In the center at the head of the convoy. To
port were the heavy cruisers Australis end Shropshire and

to starboard the Polse and another Unlted States light erulser,
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In 1line behind the erulsers were two ll8tle boats that
looked like flshing boats along for the ride, I was told
that they had extra good submarine detecting deviees and
depth chargea. The transports, L.S5.T.5, ete, followed and
Just on the horizon at the rear o¢f the convoy could be
geen some aireraft carrders., The ses wés celm all the way
and the weather beautiful. Major Stearns of the §-2
Jegtion, Sixth Army S3taff, and I shared a very comfortable
cabin wilth two naval lieutenant commendersa, ship's offlcers
on the Blue Rldge., The food was exeellent, One naval
officer apologized Lo me for lack of varlely as the Blue
Ridge had been at sea for 12 or 13 monthe. Compared to
Army mess, the varlety was amazing, The only repetition
vwas steak every other night and that wasn't hard to take.

On the llith, Admiral Eurbe; invited Fellers,
Seriano and me for iced coffes and explained the situation
to up in some detail., He told us among ofther thinges that
Halsey had knocked out some 500 Jap planes in the Philippines
by carrier alr strikes,

On beard was Major Ueneral Ralph Mitchell, Marine
Alr observer. In 1642 I had trled to get into the Marine
Alr, but Mitchell turned me down a3 too old, I had fun kild-
ding him about thls - two years older and Just as close %o
the war as he was.

I met Fellers' friend, MNavy Captain Rey Tarbuck,

Barbey's executive., His glear sxplanation of naval tactics
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was most interesting. Navy shlps are supposed to be dry,
but they deontt apply thelr rules to visitlng Army offlcers.
We had a 1little whiskey, and & couple of drinks In Feller's
room every evening before dinner added to the pleasure of
the voyage, which was almost as qulet as a2 vacation winter
erulse with flying f£ish, ete. until we reached Leyte Gulf,

Admiral Barbey, ae soon as we leflt Hellandla,
announced over the ship's loud apeaker to all aboard that
our destination was Leyte and the landing there set for
20 Cotober &t 1000 hours,

On the 15th he announced over the lowd speaker
that Haleey hed intercopted o Jep message indlcatling that
the maln Jap {leet had been ordercd to atteck Hulsey and
that therefore Haleey couldn't suppeort our lahding. Later
I heard that MacArthur had sent red hot messages to Washing-
ton and Nimltz and got at least part of Halsey's force
back to his primary oblective of supporting the Leyte
landing. :

After two apr three days sall, Rear Admiral
Wilkinson'a eonvoy from Manus joined us and was in line
at the announced minute. Our convoy then Included some
700 ships and was a beautiful sight on the blue asouthwest
Paclllo.,

On 1T Getober there was some confuslon around

ong of our destroyers., Apparently a Jap submarine was

.



sugpeated. Depth charges were dropped, but no results
were apparent,

The sames day Admiral Barbey announced over the
loud speaker that we were now within range of Jap medlum
bombera and might expect ralds par?ﬁﬂularly al dawn and
dusgk. The anti-alreralt batteries were busy drilling.

Among them were the colored mesa attendants who pasged
ammunition as expertly as steak., The Blue Ridge, In splte
o' har 13 monthe at sea, hed never been in mction and some
tenseness was apparent,

We had had in our cabin twe lllegal blackout
porthole gadgetr which let & little alr in at night. About
the 17th we were disgcovered and the gadpgets removed, After
that with battle ports tight shut wé swelteresd all night,
The best slecping time was 6:00 to T:00 A.M. after the
ports had been opened.

On the morning of 20 Cetcber breakfast was served
early and we all were on deck before dawn., Preliminary
landings had been made on the 17th at Dinapgat Island and
other pointe at the entrance to Leyte Gulf and mine sweepers
had been at work. Heavy firing conld be heard to the north-
west aa we went into the Gull, Just at dawn one Jap plane
flew over the convoy from ths northwest, circling and going
northeast toward Samar., Our ack ack cut loose, but didnit
hit the Jap who was about 12,000 feet. He finally disappeared

over the mountains of Samar. He didn't drop anything and
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was apparently only an ochsarver.

¥hen we golt into the Gulf we could see our battle-
ships pounding the beaches, It was thrilling to wateh,
partloularly as some of them had hgen dug up and recon-
ditioned after Pearl Harbor. The battleshlps pulled out
and the erulpers took over. In turn the destroyers succeeded
the erulsera. Then came naval dive bombers and finelly
rocket ships Just before the landing, Thelr fire was so
fant that 1t sounded like machine guns. The Blue Ridge
anchored eome threc miles off shere, We could see the white
wakes from the landing eraft as they shoved off from the
trensports. We were told that the filrast wave hit the beaches
at exactly 1000 houra ag planned, The destroyers stayed in
place to furnipgh artlllery support as called for by the
divielons ashore. I was on the bridge near Admiral Barbey
when a call for artillery came from the 24th Division, At
the moment the Admiral was being informed I could hear the
flret shot from the destroyer selected for the Job,

X Corpe consisting of lst Cevalry Division and
24th IMvision landed on White and Red Beaches, respectively,
south of Tacloban, let Cavalry on the right to take the air-
strip and Taeloban, 24th Division on the left to circle the

low hllls to the east of the central Leyte Valley and proceed
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up that valley. The southerrmozst of this range was Hill

522 which commanded the road from Tacloban inte Palo where
the road up the Leyte Valley commenced. H1ll 522 was taken
the first day. That nilght the Nevy kept star shells over it
811 night, thus lighbting 1t to provent the Japs Crom snesk-

ing up In the dark and recapturing it.

On the 21s8t, Sorlanc and I got Admiral Barbey
to let ua go ashore. We went in a landing eraft with Navy
Captain Adalr. Adair and some other naval of'fisers had
hlred & schooner in Manlla in early 1942 to head for Java,
The Japs got there flrst so they changed course to Australias,
reported for duty and Adair had been 1n the thestre ever glnoe.
We went to 2ith Division ahd Xth Corps hasdquarters
which were near together., Cdvlllana of all ages were coming
through the lines and 1t was touchlng to see soldiers carry-
ing old people and children across carabao wallows, One baby
wes born on the beach that night, Major General Sibert, X
Corps Commander, asked Soriano and me where Fellers was.
The e¢lvilianes were getting in his hair and he thought cor-
reclly that they were PFeller's job. Fellers had been un-
wllling to eome ashore because Lleutenant Gensral Goorge
Kreuger, Slxth Army Commander, had warned him not to inter-

fere with any Sixth Army operation, S8ixth Army ecivil affairs
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gtaff and unlts were not yet there, however and even 1f
they had been it would have done no harm for Fellers to
observe what they were doing. At least one unit per
division should have landed on A or A % 1, but not much
harm was dons except that the combat and service {roops
overfed the refugees with army ratlons,

1 sav some corps artillery(105 howitzers) firing
at the ridge north of H1ll 522, This battery was right
beaide Sibert's hesdquarters, which was somewhat ahead of
2ith Divialon's headquarters.

I eeked & young artillery major near the beach
how he was coming. He sald "Fine, except for these Jap
pillboxas, but now we know what to do, At first we used
hand grenades and flame throwers., IThey stlll kept shootlng.
Then we brought up a couple of bulldozers ard buried the
pillboxes. That quileted them®,

Sordanc and I were standing on a temporary dock
walting for Adalr, who was conferring with some cofflcers
from the 2Uth Divieion, when a Jap sniper in & tree started
popping, A few soldiere threw hand grenades in his general
directlon, but he still popped. We could hear hils bullets
overhead, Adalr got Into a dugout on the beach and con-
tinued his conference, but Andres and I had no dugout on
the pier, A six-by-slx truck afforded some cover for &

vhile but 1t drove off and I was finally very pleased wheh

Oy




g

Adair came along and we shoved off in his boat, the Jap
st11l popping. We went from Red Beach to Wnite Eeach
where the 1st Cavalry had landed the day before. There
fndres and I walked the nava)l officers (sgalnst some pro-
test) & couple of miles to the air strip which the lst
Cavalry had taken the day before., We picked up & Jeep and
pode over a good-part of the strip locking for someone to
hire Filipino lebor [rom Samar, rumnrslmr the avallability
of which, we had learned [rom a guerrilla who came aboard
the Blue Ridge that mornlng.

On the way back to the Blue Rldge several ships
were making smoke. Jap planed were beglnnlng to appear.
The beautiful sunset over the Leyte mountalne reminded me
of the ones Hi and I had wateched in EEEH and 1925 from the
Manila Folo Club over Mardveles Mountaln on southern Bataan,

Either on the morning of the 28nd or 23rd a Jap
plane hit the erulser Australla anchored near the Dlue
Ridge. I was getting my 6:00 to T:00 A.M, slecp s0 didn't
see 1t, bul Fellera did and sald the Jap apparently lost
control and erashed on the Australia's deck. There were
topeide casualtieas. I belleve that 1t must have been the
firet Kamikaze or certainly one of the filyset of them.

On the morning of the 22nd Sutherland sent for
Fellers to come to the Nashvllle snd I went along. Sutherland

gaid Macirthur didn't want any military courts whatsoever,

.




that the Filipinos were 99% loyal and that he wanted no
part in administering Philippine criminal or clvill law,

I think Macfirthur was about 80% right on thisz; but it would
have been a help in the early days to have had inferior
military courts to try mlnor proflteers and offenders who
¢ould not be tried because the Just;ce of the Peace courts
were not functioning for the most part., I finally got
Osmena to order the old Justice of the Peace lncumbents

to get to work after a Counter Intelligence Corps screening
for loyalty, but he was naturally reluctant to appolint new
justlces in a hurry because they held office for life. We
gouldn't recognize those who had been appolnted by the
puppet republila.,

There were several (Generel Quarters durlng these
days and nighte on the Blue Ridge in"Leyte Gulfl, but as Army
offlcers we didn't have to attend ard therefore got some
extra sleep which came in handy aflter we went sshore to stay
in Taclohan,

On the 22nd Fellera, Sorilano, Captain Tarbuck and
I went ashore teogether. Cilvilians were stlll coming through
the lines and the soldiers were taking care of them. No
POAJs hed landed yet., The lst Cavalry had taken Tacloban
but we hadn't time to go tﬁ&re. We watched the Xth Corps
105 howltzers shelling ridges north of Hi1ll R22 and &lso saw
the Navy planes dive bombing the same target - Jap pillboxes

in the ridge which the 24th Division was trylng to take,
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On the 23rd MacArthur went ashore for a formal
Tlag ralsing and turn-over of the government to Qasmena at
the provinedal ecapitel. Fellera and I got there early &nd
were greeted by Joe Rawh in a2 fterrible rage. Apparently
MacArthur had piven Mudge, C.G. lzt Cavalry Division, a
fight tallk the day before gbout the dangers of rape of
Fllipine glrls by the 1st Cavalry, Mudge's simple method
of handllng this was to withdraw all troeps ineluding M.P.s
from Tacloban that night. The result was thiat the ocepltel
bullding was looted and the interior wrooked Einaluﬁinﬁ two
bank branahes) and that large stores of Japancse rice and
other food were balng happily carted away [rom warehoupes
by elvlllana, The clivil aflairs dlrectlve to Sixth Army
had orderad the guarding of all warehoupes and public build-
ings, but there was no Sixth Army Gigil Affalire officer
around and MagArthur's verbal order, as interprated by Mulge,
everrode the oivil alfairs directive. Numerous Army 6 % 6
trucks wers being used enthusiastlcally by service troops to
help Filipinoe cert this stolen food home, As a practiecal
matter it probvably got distributed falrly well, but not the
way 1t should have been. There were never enough M.P.s,
but a few could have handled these warehouses. I the PCAUs
had Teollowed combat troops closely intoe this important town
the damags migﬁt have been prevented and we wouldn't have had

to feed clivilians with Army rations to the extent that proved



necessary. Civil afifeirs operstions should be more alosely

coordinated with combat ocperaticons as a real ald to.gombat,
Shortly before noon 2ll the brass assemblad on

the steps of the provincial capitol whence a broadeast to

the States was o be made. Easch general officer had a challk

marked place on the steps, except Rﬁlph Mitehell, This

omisalon was goon ¢orrected. Mudge had rolling kitchens

with free food for Filipinos and & guard of honer from the

lst Cavalry whieh he drllled personally te be aure they were

0.K., whieh they delfinitely were, At noon the broadcaster

polemnly announced to the world "In the presence of thousands

of wildly cheering Fllipinos, General MacArthur will now

turn over the Philippine Government to Preaident Osmena,"

The Flliplnos present consisted of two or three old men and

8 few small boys. There had been a Blunder. The mayor of

the town had been told that the ecoeromony would be at 3100 and

hadn't been told that 1t had been moved up te neoon, MecArthur

later told me that he suspected that Torres, puppset governor

under the Japs, had told the townspeople to stay away., I am

sure thuat was not the reason., HNo collaborator could have

kept the Pllipinos away from free Tood ard a laok-at Machrthur

and Osmena on such an occasion if they had known about 1t.

Clvil Affalra Work in Leyte

On the 24th we went ashore to stay. Fellers, Dr.

Hayden, Soriano and I were billleted in the very comfortable




houze of Mr. Manuel Abesamis, Sorlano and I sharing a room.
My alr mattress came in handy. One Army blanket served as
a pillow. The other I put over me on occcasion bub slept on
1t most of the time.

We were assigned as offices the very spaclous
room of the Court of Flrst Instance on the second floor of
the provinciel capltel. It was large and cocol and we kept
it, with some arguments, untll I went to LufEon in Pebruary.
We had a perfect view of Tacloban harbor and in the first
few days wabtohed Jap air ralders Lrying unsucceasfully to
bomb our three Liverty ships tled up at the docks aboul two
or three hundred yards away. We never could understand why
the Japs hadn't blown up these Climsy doocks bafore they left
Taclobanh, I¢ was a great help to us to have them as it
reduced substantially the much slower supply 1irft over the
beachas., The Japs cume close to hitting the Livertya severasl
times, but never got one., Our ack ack didn't get any Japs
there elther, They came in very low which made them diffleult
targets, but watehing the sheotling was painful., Our ack ack
never sgeemed to lezd enough and conseguently the bursts were
almost always behind the fast Japs. Ascom'e* two PCAUs came
in this day and ong of our Fillpinoe POAU sergeants was kKilled

in front of a warehouse across from the docks by & Jap bomb.

*Short for Army Serviee Command,; the servlce organization
of Blxth Army,
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That afterncon I went to see MacArthur to be zurs
that I had underatood him correctly through Butherland about
the milltary courts. He conflrmed this, I dlso asked him
abouv two proclamations whieh I had prepared for him, one
eloging all banks and one declaring & debt moratorium, He
gaid he would have nothing to do withieilther of them. We had
two bank branches under control, but he said "If I signed
an order cloelng banke when we had only 500 yards of heach,
1t would sound like Hollywood atuff. Drew Pearson would
love 1t", I then puggested that he let me ask Osmena to taks
thege steps which were very important first, to avold poe-
sibly inaclvent banks from delng bualiness and second, to
avold the injustices that might result from debt ocollections
and even mertgage foreclosures under the disrupted conditilone
of combat and post-combat. He told me to come along wlith him
to talk to Osmena on the subjeot. On the way to the Pro-
vinglal Capltol in his stall gar, I told him thet I had re-
grulted some good elvll alffeirs officers for him in the States.
I was met with stony ailenﬂe. My guess 1s that Diek Marshall
who went back to Brisbane from Washington had repolsoned
MasArthur's nmind about the whole eivll alfalrs operation,
Marshall had always thought 1t really nothing but a supply
Tunction and was sure the Fhilippine (overnment could handle

everything =lae,
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Damena resdlly agrecd to take the propossad bank
closing and debt meratorium sctiond in the form of Execus-
tive Orders of the Philippine Government. I think that that
wasa a hetter way to do it. I never had any disagreement
Wwith MacArthur on the general proposition that the Filiplhosa
ghould be made to do as mueh as pﬂﬂﬁihle themselves, I did
differ with him from time to time ag to how mueh they could
do themselves,

Serlano, Rauh and T went that evening to talk to
Colonel Barnett who had been charged by Major (Oencral Hugh
{Pat} Capey wilith civil affairs responsiblllty for Ascom.
Barnett had set hia two PCAUs to recrulting labor and nothing
else, whileh wae a small part of thelr duties as we had out-
lined them in the Clvil Affsirs Standing Operating Procedura.
Our ¢conversatlion wae carried on in the seoond atory of & ware-
house durdng a complete blackout and considerable bomblng,
We dldn't at thils point argue that labor recruiting wasn't
the princlipal job of PCAUs. Instead we trled to find out
how Barnett proposed to hire the lsbor and what provisions
he planned to make for the workers. He was & complete defeat-
st and thought that almost evervthing was lmposalble. We
gugreated that he put some of his labor te work bulilding labor
camps, Thls he said couldn't be done. WUWe suggested that he
try it firat in a emall way, but he wasntt interested, Then

we asked how zoon his PCAUa could start their principal
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funetions of distribution of focd and medleal =upplies, He
2111 maintained that his PCAUs were only suppofed to recruif
labor.

Actually labor recrulting by eivil affairsg unlts
should be done enly by those units attached teo divislons in
combat z2ituations. Service of Supply can do 1t much better
in rear areas and that la the way we finally worked 1% out
In the directlves,

During the day of the 2Uth we heard rumers of naval
battles, That nlght the bombing, ack ack &nd a very scared
young puppy whining on the roof above my cot made asleep
fitful to say the least.

Cn 25 Qetober Sorluano, Rauvh and I started ofl 1n
B Jeep to explore. We went fivn; to Palo, five mileam aouth
of Tacloban, where we mef Llaubenanﬁ Pearlman in commard of
PCAU-5 attached to the 24th Division., The day before some
Japs posing as guerrillas had managed to get a machine gun
in the plaza away from our soldlers and had sprayed the place,
killing and wounding & lot of soldlers and ecivilians, The
Filipino Bieshop invited the Army to put our wounded into the
beautliful pld Palo cathedral, worship golng on as wsual be-
tween the cots, A llttle army cemetery began to grow outside
the cathedral. Pearlman vecrulted a number of school teachera-
A2 MUrses, g&f a good man going aa mayor alter throwlng out
the puppet Incumbent and had everything well under control

in a very hot apot.
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We went on down the ecocast to Tanauan, ten miles
gouth of Taecleoban, where we heard that a junctlon had been
made between patrols of the 96Th Divielon XXIVth Corps,
which had landed at Dulag, Fifteen miles south of Tacloban,
and the 24th Division. A 24th Division platoon was billleted
in a Fllipino house Just north of $anauan. Licutenant
Kilgqre; a young southerner in command told us that hia
platoon had taken Hill 522 on the 20th., He saild that aflter
our barrage lifted they started up the hilll and got to the
top just aboul one minute ahead of the Japs coming up the
gtherside, He pald that Af the Japs had got there flrat 1t
would have been too bad as their machine gun emplacements on
top had been barely injured by our barrage, This platoon's
patrol duty in Tanauan was & well-earned vacatilon,

Sordano, Joe and I went ldoking without success
for rumored Jap rloe stores near Falo.

We ptopped off gt the Tacloban strip and saw adnme
25 Navy fighters, probably from one or more of the jeep
carrlers sunk off Samar, all emashed up, The strlp was atill
soft and not enouvgh matting had been laid, but 1t wae qulte
a tranaformatlion from the little Jap grass atrip wlth bamboo
control tower whilch we =aw on the first dey after the landing.

We went downm anﬁ called on Ralph Mitchell who was
well et up Just south of the strip. He had a5 good air raid

hole 1n back and asked me how I was fixed in Taclgban, which
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he referred to as & very hot spot. When I told him X

had no hole, he sald "0,K. if you wanbt to be tough, but
sometimes there's no future in 1t". MacArthur never took
gover and so there was & sort of loose tradition that no
ohe else in General Headquerters should.

Mitch sald that he almﬂat_gﬁt it from a Jap land
mine on the strip that morning. He said that a total of
about 50 pecple had been killed by them, As I heve pald,
Ardrea and T hed Jeeped blithely all over the place on the
2lat., If we had thought of land mines we probably would
have hit cne,.

Miteh oconfirmed the rumor we had heard that the
Navy had given an erder that no Navy plancs should go up.
That meant no air cover, for no Army planes had as yet ar-
rived., He said he couldn't understahd the order but (with
obvious sarcasm) "If the U.8. Navy makes an order, 1t must
be right".

We had no alr gover all day of the 20¢h and Jap
plance were having a field day. They confined meost of thelr
attention to the docked Liberties (with no success) and to the
Tecloban atrip; where we were told the Navy flghter pllots
were raglng because they ecouldn't go up, That night the Japs
got a hit on a war correspondent's house 1n Tacloban, kllling
ohe and wounding two, One ‘or maybe both of thoge diled of

woundas. Thils, of course, got in the papers and made rather
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futile my attempts to reassure Hi i1n my lettere that
Taploban was & peaceful place.

In the mornlng of the 27th, some Army P-38s
arrived and cireled Tacloban, teo the intenae joy of all
soncernaed. No football game cheering was ever so enthuslastle
as the yells that went up from soldiers and civilians alike
a8 these beautiful planes went over the town before landing

on' the atrip.

On the 25th we had called at 3ixth Army wlth
Fellers and met Kreuger. While MacArthur, Fellars and
Krguper were conferring, Lieutenant Colonel Hoger Egeberg,
ong of MasArthur's alden and his physlelan, told us in bure
outline the story of the Naval battles ineluding Halsey's
futile trip north of Luzon makling it imposalble for him to
give further support to the landing. I don't remember whether
Roger told ua how eloge the Jap main fleqet had come to turn-
ing the corner of Samar and sinking all our shlpping in
Leyte (ulfl. I do remembear that he was moast critical of
Haloey (undeubtedly reflecting Machrthur's views). Every-
thing I have read since "The Battle for Leyte Gulfi", "The
Japs at Leyte Gulf", Merdson's "Leyte" and Halsey's own
attempt to Justlfy his tactics, have only conflrmed this

Judegment. HRoger gald that the Navy would never let Halgey
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down publicly but that he would never again get an important
command. I guess this was right and belleve that he was
the last of the top-flight admirals to get hie fifth star.
aorlano wanted to try Lo go to Dulag by jeep.
Dulag, about fifteen miles south of Tecloban i1s where the
Tth and 96th Divisiens of the XXIVth Corps had landed on
20 Dgfober, One of the S1xth Army stafl efficers sald he
couldn't order usd not to, bubt seriously urged us not o try
1t, unless we had some urgent business (which we hadn't) ms
the road was stil)l likely to be infested with Japs. HNo
really effective Junetion had been made between the XXIVEh
Corpa and Xth Corpas. 8o we gave up the Jeep trip.

We want to Dulag by L.C.M. on the 29th. On the
way down we could see our artlllery near Dulag shelling the
rosd we would have been on if we had.]ecpnﬂ 1t on the 25th,
The Japs wera thlck In the Catmon Hilla just west ol thlg
road and north of Dulag and 1t took several days to olean
them out,

Dulag waes an unholy mesa, A day or twe before a
Jap bomb got & lucky hit on a gas dump which was too near an
ammunltion dump, The ammunition dump popped off all nlght,
completely wroeckling the town and the old Spanish ehureh
there and Torcing all present to hole up and epend a elecp-
leas nilght.

We inspected FCAU-T under Major Heopson, They

were asslsted by a Naval clvll affairs unii whileh XXIVEh
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Corps hed procur=sd in Hawaii when thelr objective was Yap.
ZXIVih Corps brought them along when thelr objective wWas
changed to Leyte. Both PCOAU-T and the Naval unit werc
doing a good Job. A large number of clvilians was camped
on the beach in great discomfort. PIOAU-T and XXIVih Corps
Civil Affalre Offleer, Colonel Warner, had ideas of bulld-
ing a new town south of Dulag to take care of these people.
This was wholly unnecessary, which we didn't know at the
time, Al) of these pecple returned teo thelr own honmes as
goon a8 combat moved on. If thelr houses were destroyed,
it didn't take long to rebulld them as I should have re-
membered from 1928 typhoon daya,

That night we were billleted In & large hospltal
tent. The Flllplno PCAU doctor wae very proud of hils dis-
pengary layout which he had just finished arranging. We
had looked forward to a good night's sleep becsuss there
wae little or no Jap alr over Dulag. Juet before we went
to bed the wind began to come up &nd I suggested to the
doctor that maybe he had better pack up his pills and equip-
ment, He couldn't bear to do that. Just about the time we
got to sleep the raln started and then down went our tent.
I had taken great care tn.put my ahirt, pants and undsr-
drawers In my sleeping bag, whleh proved to be a great mie-
take. When the tent went down; six inchszs of water came into

the sleeping bag and I didn't get dried out untll noon the
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next day when the sun came out. Soriano and I took turne
holding the tent up a bit with our feet to get & little
alr, Tinslly the wind subslded enough 8o that we prapped
the tent up partially wlth a pole; but we were so scaked
that we got 11ttle sleep. The poor doctorts dispensary
was fairly well rulned to hils great sorrow. Sordanc and
1 had thought of sleeping in an anbulance outelde, It's
Juet as well we didn't, for a bip cocconut tree blew over
and broke the bedy of the ambulance in two,

The next day we inapected PCAU-8 which didn't
peem as well organlzed as T. We made a few suggesationa to
them, which were falrly wall received. We rode a&ll around
Dulag in a Dukw (an amphibious truck) both in and out of
the water loolking for & rlde back to Taclobun, It was
guite an exporlence, FPFinally we rmuﬁd our ride in an L.O.M.
partlally breached on the beach. With the ald of & ¢oupls
of 6 x 6 trucks with winches she got off and plodded her
way back to Tacloban arriving just before sundown. That
night there was no Jap alr and I hed my first real sleep
gince leaving the Blue Rildge.

The next lew nighta were bed for sleeping. We
became used to the thres ack Eﬂklshﬂtﬂ announcing a rald
and the one shot meaning =211 glear. Usually Soriano

end I gobt up and watohed proceedlinge,  Even AT
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no bombs ceme near, 1t was impossible to sleep becauwse of
the din of our ack aclt, HNovember 3 was our worat night.
One bonb hit near a house cccupled by Colonel Finlay, the
headgquarters commandant but burled iteelf in golft ground
before exploding. Otherwlse they would have caught 1t,
That was on one side of MacArthur's house. A 1little later
one hit near our house on the other side of MachArthur's,
The dirt flew all over our room. Another hit on a rldge
near MacArthur'es houge and took a leg off a boy making for
A hole. Certain wiseacres began spotting on a map where
these bombe had dropped, elaiming the pattern showead a
deliberate attempt to get MacArthur who, as far as I know,
naver even bothered to get out of bed, A chandelier in his
bedroom wes cut by & 50 ealibre bullet (of oura) and fall
with & terrible orash, His aldes rished in very worried,
but he was all right and wouldn't even get up, The next
morning I couldn't get any water Tor a phower so went out
and started working the hand pump wilth no succees, I dis-
ecovered that the trouble waz & 50 calibre mechine gun bullet
whieh had put & neat hole in the lead pipe up to the tank,
The 50 had hit about ten feet from where Dr. Hayden was
sleeping and about on the esme level as his head,

When these railds got really bad Helsey would put
on & strike on Luzon and other Jap flelds and as a result we

would get two or three nights of relief. After bad bomblng

.




nights I had rezl trouble in keeping awake aft my desk the

‘next day,

My work during thils period was wvaried. One of
our problems wWas the proposed redempticn of euwrrency lssued
during the cccupation by loyal authoritles, most of them
eurreney boards set up by Quezon's express ordera. A
substantial pazt of this money had been used to asupport
the guerrillas, In Brishane Colenal Courtrey Wnitney who
had chilef responalbllity [for the puerrillaeffori had shown
me with pride a map of the Philippines with red dote in-
dicating guerrllla radioe statlonz. There were s0 many
that the map looked like & kid with the measles. He then
explained the wvaluable informatlion which themse pbations had
produced, parbleularly as to Jap f1eet movements at the time
of the Salpan c¢peration, He told me about the guerrilia
eurrency which had had an egsentlal part in the malntenance
of the guerrillas and expressed the hops that the Unitad
Statea would be ganercus in redemption of thls ecurrency.

Wnen we got to Leyte MacArthur appointed a board
under Whitney's ehalrmanshlp to consider the redomptlon of
this money, Soriano was on ths board, An lmmedlate row
started. Whiltney claimed that Kangleon, the Leyte guerrilia
leader whom MasArihur had degcratsd with a D.S8.C. and whom

OUsmena had appointed Governor of Leyte, was lying when he




sald that Quezon had establizhed the Leyte currency board
during the gccupation. Whitney could flnd no evidenze 1n
his fllea that Quezon had done eoc. BSorlanc and I had no
trouble in getting from 0-2 the twe or three relevant
messages from Quezon appointing thg board., They of course
had becn tranamitted through MacArthur's heidgquarters in
Australia. Soriano was ¢onvinced that Whitney, who now
had completely reversed hie position and opposed any re-
demption of emergency currency by the Army, had deliborately
concealed thege cables. My later acqualntance with hias files
and with him eonvinces me that 1t was muoh more reasconable to
aasume that he had logt them or mislaid them, T can only
explain Whitney's reversal of popitlon ag to thilp currency
by his intense loyrlty to MacArthur, He knew redemptlion
would he diffioult, partisularly in Panay where thore had
been lgsues greatly Iin exXocess of authorized amcounts, I
think that he felt that it would be better for MacArthur to
avold the whole matfer and let 1t be cleaned up later by
eiviliana, the Commeonwealth (Qovernment or anybody rather
than MacArthur,

Kapgleon told us that he had complete records of
the lLeyte lssue in south leyte, whlch he would get for the
bosrd if we could furnish transportation for him, Accord-

ingly we arranged with the Navy for 2 PT boata to take us
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to Mzllftbog in =southern Leyte where an agent was to meet
Kangleon wlith the records. The PTa at rlrst wanted o go
et night or to heve alr cover by day (which we couldn't
arrange}, We finally persuaded them te go by day without
alr cover. Like moat smgll craft they travelled 1n pairs
8o that 1f one broke down or got hlt the other could help,

It develeoped that FKangleon, In true Fllipine
fashion, wanted to take his whole family along (about 12
people), Also in charzobter, ‘they were aboub an hour late
in assembling the pasasengeysa, We had a2 besutiful trip south.
The PT boys had been in the Surlgae Straits action and showed
us sbout where one Jap battleshlp had been aunk in water so
deep she was invisible,

Malitbog ia on the weet shdre of a bay to the
waat of leyte Gulfl. The iweland of Panaon forms part of the
east ghore of thls bay with & very narrow strait with erystal
clear water At its northern end pepavating Pennon and Loyte.
As we cautlously approached this stralt we could see soldlers
ashore, but didn't know whether they were Americene or Japs.
Finally we spotted a Jeep through field glasaes and were
able to procesd with mere. confidence,

Malitbog was a8 charming old Philippine town. The
Ezcano house there was magnliicent, part of & compound zs
blg as a clty bloecls, but 1t 2nd the old Spanish wateh tower

dgaeinst Moro pirates hed been badly damaped by our Mawvy
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ghelling when the Japs were driven back o be killed en
masse; we were told, by Kangleon's puerrdillas. Aa 1 had
anticipated, the people with the records didn't meet
Kangleon, He and hls family =stayed over. We went back to
Tacloban on the PTs. Kangleon returned some days later
with the records.

After a conslderable battle between Whitney and
Soriano, it was decided to redeem the Leyie amergency cupr-
rency in full. The Commonwealth Covernment pald 2/3 and the
Army 1/3, that belng a raugh.nntimatﬁ of the portlon used fov
eivilian and military expendltures respectively. Whitney,
however, apparently prevelled on MpoArthur to have nothlng to
do with any redemptlions in other arcas. This declslon I con-
slder moat uwnlortunate, It would not have been diffisult for
the .Army to supervipe the wholae Job Jﬁequahaly immediately afl-
ter libveration. Ae tlme paseed, the danger of counterfelting
of thies elmply printed and easily forgeable currency becime
greater, Finally, in 19456 the War Department settled its ob-
ligation in the premises by an agreement with the Philippine
Government whereby the United States pald 25 million dollars
End turned over 37 million dollars agreed wvalue of surplus
property to cover the estimated military expenditures durlng
ocoupation. Ewven though the Philippine Government almoet
certainly dldn't realiges 37 millleon dollars from the eale of
the surplus, the settlement was probebly more than fair to

the Philippine Govermomeni, FPresident Cuirino [Heasage o
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the 3tate of the Nation, delivered to the Philipplne Con-
gress, January 24, 1949) get the amount of duly suthorilzed
emergency and guerrilla currency; as found by the Emergency
Currency Board at szbout P113,000,000 er $56,500,000. This
agreement, however, contalned no stipulation ae to - what
the Philippine Qovernment would do with the money and up to
June 1647 no further redemptions had taken place. This has
caused & great deal of resentnent among the holders of this
surrency, particularly guerrilla troopa who were paild with
it and patriotlec elvilianes who took 1t for services and sup-
plies furnished the puerrillas., The Philippine Government
was talking 4n June 1947 of redenmptlon of enly a percentapge
of thlas ecurrenay on the theory that o lot of 1t was in the
hands of speculatorz who shouldn't be allowed to profit,
This theory seems fallacious to me, Whare an over-1issue
could be shown a percentage payment might have been the only
practlical way of handling the matter. Where no over-issue
wae involved, redemption in full 1s the only fair solution,
At any rate the United States Government has ended
up by provably making more than full monetary payment of
1ts obligations but without discharging its moral obligation
of scelng to the payment to the holders of thls currency
whileh was essentlal to the support of the reslstance movement.
This I believe could have been avolded by prompt redemption

immediately after liberation. Wnat the Philippine Oovernment
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has done with the matter I don't know.

Early ‘in Hovember,; Captalin Sam ¥Yorty, a Very
energetic young Callfornlan POAU pfficer &t Tanaun Told
me that ln accordance with our civil affalrs directive he
propoged to open the schools In Tanaufi on the following
Monday wlth considerable ceremony énd newspaper publicity.
I heartily epproved this sugpgestion. Philippine schools
had tradltlionally been a mutual Amerlean-FPhlllppine source
of good will since the days of the Insurrection right after
the Spanish Amerlecan War, J&e Rauh sugpested that I ask
Romulo to make a speech on thlg oecaslon. I thought well
of that also and, all unsuspecting the hornet's nest 1
waeg gatting into, breezed into Rommie's office, which like
ours wae in the provinclal capitol, to ask him to ply his
favorlte trade at our rflesta. He Ha; Indignant, He told
me thet es Minleter of Eduecatlon he was offlclally cpening
the schools in Taclobsn on the following Wednesday and who
vwas thles Captaln Yorty and whot did he know about schools
and how could such an untutored fellow be sure that the
proper courses would be teught, proper credits glven, ete.
His nose was so oul of Jjolnt st the thought that Yorty would
steal hls thunder that I got nowhere with him and retired
as gracefully as posslble, but decided to let Yorty proceed
a8 planned. Ilunﬂnrstand that Yorty succesded in getting

the desired publicity Tor himeslf in the Los Angeles pspers.
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He later became a member of Congresg and Mayor of Loe
Angeles and I can't see that Yoriyls jumping the gun
has hurt Rommie's publiec relatlons apopreciably.

Romulo turned up one morning with a big bandage
over hils head and face and told me he had been wounded the
night before by &4 bomb fragment, He hauled out of his
pooket a little plece of “teel about the size of a thumb-
‘nail paring andshowed 1t to me saying "See, this 1s what
hit me". He wore the bandage until he got to the United
States Congress to malke his malden speech as Resldent
Commiseloner aftar which I am reliebly Informed that tho
bandepe came off and no scar was viaible,

I wae told that someone asked Romule il he would
get & purple heart for his wound, He said "I shall get an
oak leal oluster for the purple heart I got on Bataan",
Rumor had it that hile Batsan purple heart wos for a spralned
ankle jumping into a foxhole,

About thils time our G-5 Becllon began to run into
trouble. Fellers, at Rauwh's suggestion, wrote a memorandum
eviticlzing Ascom's previously mentloned mlsuse of ita two
POAUS aolely as labor recrulting agencles, The memorandum
was properly eritical of Colonel Barnett, who had eivil
affalrs reeponeibility for Ascom. GOeneral Pat Casey came
back wilth a biiatering delfensge of BParnett and attack on

Fellers. The Casey memo was full of dnaccuracies, but

-5 1=




Fellerg refused to let Rauh and me prepare an answer to it
for- him to send to MacArthur,

Next T dlscoyered that Colonel Ballantine of G-4
had bteen detailed by General Dick Marzhall to inveatigate
in a very criltlcal manner the workings of the supply part
of our clvil affeirs directive. I'urged Fellers to lat me
or Hauh go to Ballantine to set him straight on what I had
discovered from talking to Ballantine were his seriocus min-
concepilons of how our supply set up was working., Fellers
absoluteldy refused to let Rauh or me do anvihing obout it
and the result was without doubt that Bullantine submitted
a wroenp and most unfavorable report about our sectlon.

Next and most important was the matter of our
first monthly report to the War Department., Rauh and I
wrote 1t up stating as fairly a=z we ecould the mistakes as
well ae the mocomplighments of the firat month of eivil
affailrs operations, This was along the lines of other civil
affairs reports, partleularly those dealing with the Sieilian
campalgn, which I had read in the War Department and whileh
had been of great help In awiding soms mistakes., Fellers
objected to any admisgion of ervor in thls report. We tallked
him out of 1t, I am suve that we were right from the polnt
of vlew of what a useful report should econtain. Later events

proved that he was right in his appralsal of the unfavorahle
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effect the report would have on Macfhirthur, who conatiltu-
tionally could brook no erditdcism of this theatre no mat-
. ter how true or how inesignificant it might be.

These three epilsodes had & lot to do with Fellers!
later rellef as chilef of the civil affaira section.

The Joint Chilefs of Stafrlcivil Affairs Dirsctive
ordered MacArthur to remove eollaborators from any position
of political or economic influence over the Fllipino people.
MacArthur told me that he interpreted thls as requiring him
to Jall them and the Leyte Provincial Jall was econ full to
bursting Wwith suspects, At MacArthur's eugpesticon, Osmerna
appolnted a board of Fllipinog to inveatigate Leyte ¢ol-
laberators, MacArthur appointed me his personal cobserver at
these Investigatlions and told me to report to him directly.

I told Osmena that I thought it a mlsteke to appoint a public
propecutor for this board, because 1 that were done, sach
suspect would inslst on his own lawyer and the casee would go
oni interminably., Osmena agresd wlth me. The {first case
ealled wag that of Torres, ex-provineial governor under the
Jape. There were other much clearer casscs, notably Salazar,
the puppet governor &t the time of the landing, ILater events
showed that the board made a mlstake in taking up a close
case Tirst. The Torres caée was called and Torres made a very
eloguent openilig speceh in his own defense, T told Fellers
gbout thilas and he told MasArthur. MacArthur dmmediately sent
for me to hear sbout it first h=nd, He ranted for several

minutes about what a scoundrel Torres was, how he hsd secret
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evidence that he had precured Piliplno women for Jap of-
ficers, that he believed Torres had been responsible for
keeping the Filipinos away from the ceremony on 23 Oetober,
ete. He ordered me to tell Osmena to appoint &4 prosecutor,
I argued ageinest thils, but unsuccesafully. The result was
that the publie prosecubtor was sppointed; of course, Torres
got his own lawyer and the ocese dragged on for weeks, No
other case waa even heard and as far as I know the Torres
case was never decided.

At this conference I polnted out to MacArthur the
arowded condition of the Leyte Jull and suggeated that some
of' the Ilnmates be releascd and put under house arrest, He
was unwilling to do this., I asked him Jjust how he deflned
"epllaborator". Did he think anyone serving under the Japs
was one? He made an odd legnlistic distinctlon, Anyonsg
gerving under the Japs prior to the puppet republic was only
doing what he had to under the Hague and Geneva conventlona,
Anyone serving under the puppet republic was & collaborator,
Thies didn't make any sense to me then and doesn't now. I
then asked him what he was going to do with Roxzs® under thils

theory, He got quite angry and said "Roxas 1s & speclal case"

*Hoxas was the pre-war Wo. 3 politico, renking only after
Quezon and Oamens, He became 4 Brigadier General in the
Philippine Army on Corregldor, finally surrendering o the
Japs in Mindanzo, By wirtue of real or felgned 111 health,

he took no office urnder the Jap military government or the
puppet republic wntil 1984, He was & member of the Committee
which drafted the puppet censtitution in 1843 and a sigrer of
the completsd document. He Finally accepted a Job 25 food =d-
ministrator under the puppet republic in 1044 =nd wss a close
personal Triend and advisor of puppst Pregident Laurel.

-5l -




I told him that I thought treating anyone as g speclal case
might have unfortunate results, but he didn't want any ad-
vice from me on that subject. This wzs my first contact
with the Roxas problem about which 1 heard much more later.
Early 1n November Sorianc and I were asked to
interview Captain Cinco, & guerrilla leader, who had been
brought to headquarters on Kangleon's opders. Rumora had
comg in that Cinco was not turning captive collaborators
ever Lo the Unlted Stabtes Army {ounter Intelligence Corps
promptly as ordered, but was'holdlng some of them prisoncr
for undue perlods, He was & typieal badman bandit type, but
under our not particularly severe questioning assumed & docile
and almoet demure pose. He appeared much hurt when told %he
rumor that the eivililane were afraild of him, He firet denied
the charge of holding priscrera too long, but flnally ad-
mitted that he had held o couple of women, reputedly attrac-
tive, fer about three weeks., The next day I saw him deliver-
ing an dmpremptu aeddress to an admiring throng outslde one of
our offlces, The docile mien was gone, Although T couldn's
understand & word of his Visayan, 1t was plain that he was a
vigorous and even lery orvator, We sent him back on his
promlae to be good which I can't belicve he kept, However, we
never heard any more complaints about him during the war, Two
and & half years later I heard on fairly good authority that

he was furnishing protection for a price to bus companies in
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lLevte., If they didn't pay the price he robbed the buses.

Another interesting puerrdlla who czme in was a
Mra. Boneille. She was carrying & carblne. I asked her 1if
ghe had killed any Japs. She sald "8o many I can't count
them". 5She then expressed a wish to become a welfare worker,

Soeriano Introduced me o Major Charlie Smith who
hed been a minlng engineer employed by one of Soriancls
enterprises before the war, He had galled in a small boat
from Mindanao to Australia, avalding caplure by the Japs in
gaveral olose calls. Leter he returned to Joln the pguerrilla
movement and had ended up in command of 1t on Samar, He wﬁs
preparing to equlp a guerrilla force to ¢lear the sast-weat
road acrops the leland from Taft to Welght, which he accomp-
lished shortly thereaflter with a lew bundred gusrrillas and
in E vory short time. He told me'thut in his guerrilla work
the poor tuos (peasante) in the hills hed done everything for
him, fed him, clothed him, housed him and hid him, somctimes
et the risk of their llves, He sald that 1t was only In the
touns on the coast and with the well-to-do Fllivinecs that he
ever had any fear that he might be betrayed to the Japs,

The first ten days after the landing were falirly
dry, whlch was a great help to our campaipn., Then 1t rained
and the roads, bullt for light cars, disintepgrated under the
heavy military traffic of tanks, hall tracks, 6 x 6 trucks,

cte,
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Originally there was only one Jap division, the 16th, on
the island. Total Jap troops were estimated at 24,000.
Shortly after the landing the Japs began relnforcing
prinelpally through the port of Ormoc on the northwest
coast of Leyte.

In spite of the Alr Force's {ine efforts in
slnking Jap transporte and escortlng naval vessels, the
Jupe Bucceeded in lending at Ormoc substantiel reinforoc-
ments Ineluding thelir crack lst Diviaion. They had declded
to sltake thelr best troops on the defense of Leyte. Ab &
gensequence of these reinforcements end of the terrible
mud and raln, the golng was slow for cur troops who had
gone north up the Leyte valley to Caplgara rather guickly,
bul ran into ftrouble on thelr wey south dewn the parallel
Ormog valley te the west, particularly at a mountsinous
switehbaok near Limon,

The Tth Division which had easily crossed the moun-
taln road from Abuyog to Baybay, whloh reoad had been ¢leared
by Kangleon's guerrlllas, ran Into tough reslstance in their
progregs up the narrow west coast from Baybay. On Decenber
T. lold, Machrthur landed the 77th Division near Ormoc., This
cut the Japs In two and broke their back and also closed
Ormoe aa thelr port for reinforcement., The T7th did & beautl-
ful job according to Fellers, Soon afterwards the leyte

campalpn was over excepl for the mlserable job of meopping up,
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which was finmally findisghed by the Americal Division, re-
lleving the T7th, which went back to the east coast
beaches of Leyte to rest and reflt for OQklnawa,

Late in November Joe Rauh who had beeh exlled
to the Sixzth Army Stall by Fellers, was allowed to return
to General Headguarters. He immediztely dug up a rTumor
that the G-5 Sectlon was aboul to h; abollshed, Before he
had gone to Sixth Army we had started on a revialon of the
odvil affailrs 8,0.P, and Instructional Notes to clear up
ambigultles and take advantage of experilence gained in the
Leybe operatlon. I had worked on these durding Joe's ab-
pence, Incidentally, Ceolenel Sears, head of Sixth Army
eivil affaira scotion, who hated Joe, wWouldn't give him any-
Lhing to do and he spent his ten days with Sixth Army readlng
8 hietory of the Unlted States, Upon his roeturn and par-
ticularly in view of the rumor, we Intenzified our work te
try to pet the new 3.0.P. eBigned belore any changes wenl Into
effect, We just made 1t, On Novembeor 26 we heard definitely
that the G-5 Sectilon of General Headgquarters was abolished

and that we were to become a specilsl staffl sectlon of USAFFE#*,

*USAFFE (United States Armed Forces Far East) was Machrthur's
oripinal command in the Philippines before the Japanese at-
tacked in 1941, Later it became a sort of housekeeplng head-
guarters In Australia. It was rumored thaet 1t was blown up
there so 83 to.mike places for the promotion of numerous ol -
Mecers to the rank of fall Celonel. ILater then offlcers from
the War Department came to Manilz ©o study the organlizZation
of' headguarters for the Japanese invaeslion nobody vwss able fo
explalin USAFFE except that certain VWar Department zpproprla-
tionz depended on its existence, 1t was then deflated to the
smallest skeleten poszible te contlinue 23 beneflelary of
these appropriations.




¥ellers was relieved and Colonel Courtnsy Wnlthey put at
the head of the secetlon, Whitney asked me to aet as his
executive and after some doubte, occasioned malnly Dy
Soriano's and Fellers' great hatred of Whitney, 1 agreed,
I really hadntt much choice in the matter as 1 had Joined
the Army for eivll affairs work and it seemed only senslible
to continue at 1€, after my short but inteneive experlence,
About this time in November the Japs made an
airborne landing et the Burd alr strip baeck In the hills
g short digtance from Dulag. They held the astrip for
sevaral days and it took & battallon of the 96th Divislon
to dislodge them, Conpequently, our Adjutant Qeneral odpr-
eulated & memorandum ordering all officers and men in Tag-
loban to go armed and with tin hate ready to defend them-
selves to the death in billets or offices in ¢mse of an alr
drop in Tacloban. T carried a .45 for a day, but found it
too heavy, so diseontlnued the practice. We had, however,
g 1ot of top seerct doouments Iin our offlee se I felt that
T had to make our enlisted men bring cerbines to work for
game time, Thils memorandum was sort of funny, so much 80
that no copies were obtainzable after a day or two. The
sequel, however, wWas not so funny. The service troops 1In
Tacloban were delipghted to tote guns all over town and

amused themaelwvesa by a 1ittle playful shooting every nilght.
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This undisciplined behevier bothered me sgo¢ much that I
prepared and submitted to the deputy chief of stafl a
meitorandum suggesting strongly that thesze men be disarmed
while in the town aas I feared the effect of thelr wila

fire more than that of any few Japs who might float down

on us, I suggested the establishment of a perimeter de-
fense around the town if there was any redal fear of a Jap

air drop. This latter memsure I was told was adopted. The
dlsarming wae not, and on New Year's Nve a disgraceful fusll-
lade occurred, Rumor had 1t that one Fllipine boy was killed.
Certalnly many were scared almost to death, Brigadler General
Baker, in command of the Tacloban base ascotion and his staffl
rushed around inspecting pistols and other firearms for
evidence of recent firing and rumor &agaln had it they arres-
ted some 300 officers and enlisted men whose barrcls were
fouled up, I never heard that any of them were tried, Baker

waE a competent officer, however, &nd the shootlng atopped.

Whitney's advent as chief of section vas accompan-
ied by a period of examinatlon, revision end almost inguisi-
tion into all of our activities. On 9 December I had & long
gconferecnce with MacArthur which furnishes an explanation for
what had happened to us. As I have sald, I had direct access

to him on collaborator matters. I supggested to him on this
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oceasion that he turn the whole collaborator guestlion over
to the Counter Intelligence forps who were beiter equipped
to handle 1t than the ecivil affalre seetlon. He later
followed my suggestion.

After we had finished on the collaborator ques-
tlions I asked him why Fellers had been relleved and the
G-5 (General Stafrl) Sectlon in effect demoted to a special
gtaff section of USAFFE. He sald the reason for Fellers!
reliel was that he obvliously couldn't control his eection.
He sald that membera of his: stafl had been telling him for
gome time that the szectlon consisted of a bunch of empire
building new dealers from Washington who were more Intereasted
in getting power then in helping the Army. Ha sald that he
had been unconvinced by these charges, including & complaint
from Generel Kreuger that we were interfering with hie elvil
affalrs operations, wuntil Fellers submltted the draft report
to the War Department on our first month's operationz. He
sald with great heat "That was & dlsloyal report, If 1t had
gone to the War Department, Drew Fearson would have got 1t
and would have published 1t ag &2 gerlous ¢rlticiem of me.
When I read that report my first impulse was to send your
whole seection, except you, right back to Washington", I told
him that I was probably more responsible for the report than

anyone else, that I had been able to make good use of simllar
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gelf-critieal reports from 3leily and elsewhera, that I
didn't believe that there was much danger of such a report
getting out of the War Department and Cinally that I was
unable to understand his characterization of 1t as a "dis-
loyal report!, that certainly thers had been ne such inten-
tion by its suthors of whom I was one, I think that he was
willing to give me personally the beneflt of the doubt, but
s8till suspected that there was some sinister new deal pur-
pose to undermine him behind it all, I then told him that

I felt that he had been fed a lot of 1ies about our section
by persons whom he had gquoted, not by name. Cbvlously they
were Marshall ond Kreuger and probably Casey and Ballantlne.
MagArthur said: "Kreuger merved for years in the Phlllppines
(I belicve it was ag an enlisted man in the early 15008} and
hus fopgotten more about civil affalrs here than your sectlon
will ever know.," I was in no position to argue how much he
ever knew or had forgotten, but I did tell MachArthur that
Colonel Sears, Kreuger's eivil affairs officer, wee incompet-
ent. MachArthur said "Why den't you remove him?" T explained
that he waen't one of our recrults or aesigned to our sectlon
but epparently a life-long friend of Kreuger assigned to Sixth
Army and that I had no suthorlty to remove him,. He promlsed
to speak to Kreuper about it., I don't know whether he 4ld

or not, but nothlng happened, Sears stayed and got lazier

gnd more unreliable as time went on, I ended up by telling
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MacArthur thaet 1f he expected a yes-man In me he had the
wrong man and if I was no use to him on my own basls of
telling him the truth why not let me go home where 1 had
a good law practice and happy Tamily. He said "It wlll be
a long time before you see them. I have important work
for you here, my boy, much mere important than elvil affairas”.
What that work was I never found out. I kept on with clvil
affairs, but endeavored therealfter to operate wlth the
"passion for ancnymity" whleh President Roosevelt deslred
in certain of his masistante., I muset have talked half an
hour in an hour and a half conference, which was good golng
for a MacArthur conference.

The following epieode is 1llustrative of Colonel
Sears! unrellebility. Sixth Army had elght PCAUs ettached
for the Loyte operatlion, Aes the Lugzon operatlon wes approach-
ing in which &ixth Army had the maln job, I went to Seara and
proposed that he take these elght experlenced unlis along as
a8 nucleus, replacing them In Ieyte by elght new unlts then
training &t Oro Bay, New Guinea, on conditlion that Slxth Army
would furnish transpoptation to bring the new unlts forward
Trom Oro Bay to Leyte 1n time to relieve the old unlts before
they sterted for Luzon, This wees an 1des I had gotten from
reports on the 8ieilisn and Italien campalgne, where the
experlenced vnlts were lefi 1nSicily and new green DOes BENLG

to Italy with not so good resultas. GSears was delighted with
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the idea. He had been expecting that he would have to use
new units on Iuzon and had nsver consldered the possibility
ef taking the experlenced ones aleong. Having what 1 con-
gldered & promise from Sezars as to the transportation of the
new units I took the necessary sieps for atiaching the old
unite to Sixth Army for Luzon, Jne'Hauh, wha migeed nothing,
told me that no Sixth Army shipping had been set up for the
neW unlts. We went down to Sixth Army to see Sears and I
auked him 1f this was true, He said "Ne". Rauh stepped
around the gorner to the 8ixth Army trensportation officer
and ceme back to say that no such shlpping had been set up
pecording to that officer. Seara'! face was somewhat red,
but he sald he could do nothing about 16, apparently not
mach betheresd about his broken promise or his lle.

I then took the matter up with Dick Marshall who
agreed wlth me that Sixth Army must either bring the new
units to Leyte or get along with the new unita in Luzon &and
leave the old units in Leyte. Marshall promised to teke this
up with Brlgadier Qeneral Decker, Kreuger's chlefl of gtaff
and finally the new unite arrived in leyte elther before or
only shortly after the old unita had bsen relisved,

On one very controverslal point Sears agreed with
ma, I believe mainly because of his natural lazlness. This
was the issue of territorial contreol as agsainet chslin of

aommand control of ¢ivil affalrs, It s my understanding
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that €he 3icilian ecivil affairs operatlon was under terri-
torial eontrel, that ias, all civil affairs unlts other than
fhoge actually attached to divisliong in ¢ombat were con-
trolled direetily by the top headquarters staff (Elsenhowsr's).
This allowed a degree of uniform supervision and implementa-
tlon of eivll affairs policy which was impossible under chain
of command control, Under chaln of command control (certalnly
the conventional U.S8. Army method) each Army Commander had
absolute control cof all military unite in his area ineluding
elvil affairs undte. All that the top stalf section of edvil
affalra could do under the chain of command control was to
prapare directives from the theatre Commander to the Army
Commander, try to gece to some extent how well thesa ware
oarrded out and report any serilous deviation. Our top Com-
mander MacArthur was unintercsted in ecivil affairs and un-
willing to interfere with Kreuger's menagement of what Mao-
Avthur considered a most unimporiant activity. Our staff
section's atlempts to make Sears carry out MscArthur's orders
were Interpreted by Kreuger aeg improper stafl interflerence

and his complaint to MacArthur on the subject hurt us greatly.
After the Sleilisn overation the territorial gcentrel of clvil
affalre was given up by the United States Army 1n Eurcpe in
favor of chaln of command control and, of course, MachArthur
would mever at the time of the Leyte operation have dreamed of

any other methed, To my amazement Seare sent up & memo to
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the clvil affairs section of General Headquarters urging
eivil affairs direclt territorial control by Genersal Head-
guarters in Sixth Army areas where there was no actusl
combat. As I have eaid; I belleve that this was because
he wanted to avodd werk., I wasn't Interested in the molive,
but - i1mmedlately tried to gsell Fellers on the ldea, wlthout
guccess, He was afrald of being ecoused of "empire build-
ing". Later, much to my amazemont, Dick Marshall himself
gave our top stafl sectilon direct tersrltorial operational
eontrol of civll affairs in Menila instead of putting it
under the base sectlon which had military responsibllity
for everything elac in the area and a l1lttle later aven
suggested extending our Juriedleotion all over the Philippinesa,

During thie period there were some pleasant dil-
verslone., One night a pretty blond flight nurse was sent
to be billeted ot the Abesamis houee., Her Q-84 from Baipan,
evasuatling wounded from Leyie, blew & tire on the Troloban
strip and she had to stay over until 2 new tire was Tlown in.
She was the first white girl in Tacloban since the landing.
The whiestles and wolf calls were dealenling when we tool her
to our mess 1ln & Jeep. It was dark and raining, but even so
she was vlaible,

The Abesamis family was quite musleal and loved
partlesa. We had & few dances there and one dauchter-in-law

who had formerly besn on the radio in Mandla szng very well.
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Dr., Hayden, the oldest member of our club, waes the most
active dancer and physicsl disgabllities which kept him
confined to guarters at times during the day never Iinter-
fered with hils dancing at night.

Abuyop was a fair-sized town about 1hH milles
south of Dulag. There was & PCAU Lhere. I had been urg-
ing the Commonwealth Government offlcials to get around and
pee for themaclves the restoration of local povernments, I
finally persuvaded Mr, Mathey, Under Secretary of Finance,
to go to Abvuyog with me to observe. We took a jeap end got
to Dulag (10 miles) in about 5 hours, South of that the
bridges were washed ocut and we had to go back to Tacloban,
While we were stalled in traffle north of Dulag near the
Catmon Hills, there was a good deal of firdng in a ewamp
inland and & few bullets whistled over our heads, but no ong
got hit that I could see. The mud and heavy military tral-
fio were such that 2 miles an hour was a good average,

On Thanksgiving Day the Jape got an unlucky bomb
hit on General Mesdquarters enlisted men's mess hall end
killed 7 and wounded 35, The men were there in the evenlhg
at an unuaually late hour preparing 2 belated turkey dlnner
for thes next day.

Soriano teld me that Comenha was planning to re-
turn to the States for an operatlon and to attend President

Rocsevelt's fourth lnaugural, It seemed to me a2 great mistake,
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He wasn't petting along well with MacArthur, but his place
was in the Philippines and partlecularly I thought that he
should be along on the Luzon landing, now planned for esarly
Jamiary, Only by active participation In the llberation
eampaign could he counteract the propapganda agalnat a
governmant in exlle living comf'ertably in Washington while
those 1h the Phiiﬂppinﬁﬂ undepwent the difficulties of Jap
ocoupation, I expressed these sentlments to Hayden who
didn't appedar to disagrec, Later 8Sorianc told me that
Hayden hlmself had advised Osmena to go. 1 imagine Sorlano
was right. He wae very close to Opmens who wasg contlnually
urging him (unsuccessfully) to go back into his cablnet.
Soriance had been Secerctary of Finance uwnder Guezon, hut be-
fore Quezon died, resgigned to reenter the Army. Sorlano
gleo told me that Osmensa had eeked MacArthur for permisslon
to take me to the States wWith him. My leelinge on thile were
mingled, HNaturaelly I wanted to go home but waes afrald the
Civil Affalrs Secetlion, whoas morale had been badly hurt by
the eventsy deseribed above, would fall aperet I I did be-
cause I was the nnly.afficer left in 1t who really felt
that we might have a future., MHMecArthur settled it by tell-
ing Osmene T couldn't go for Teary the War Department would
think MacArthur had sent me as a apy.

Avout this time Machirthur either urged or permiltted

Osmzna to put out an crder glving Philipopine Army trooos the
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game pay &5 Unlted States Army troops. MacArthur had no
authority from the War Department for this and the Philip-
pine Covernment had no funds to make up the difference,
The later necepseary rescission of this order caused Osmena
great political trouble.

Jog Rauh took an inapectlon {rip £o the west
coast of Leyte the middle of December and wired me that a
new PCAU wae needed at Ormoc, I called Sears who sald he
had the whole situatleon under contrel, I don't know how he
knew bectuse he never went anywhere himaself nor allowed any
of his staff scction to po enywhere away from Sixth Army
headquarters. FPOAU commonders under Slxth Army went to
Sears, bubt got no help. 8o they started coming to us for
help which they got untll Sears found out about 1t and
stopped them,

Christmaa like all holidays was celebrated hy
some Jap bomblng. A good chorus of WACE and EM screnaded
our quarters wilith carsls from a truck in the moonlight, but
had to cut their ainging short begausze of alr rald alerts.

Juat after Chrlstmas General Valdez, 2 dootor 1in
givil life, wheo was Seerstary of Defenee in the Philippine
eabinet, asked me to go with him €o Catbalogan, the eapitol
of Ssmar, to help him in the lnvestlgation of candidetes for
the office of brmvincla] governor., Brilgadler General Hoff-
man in command of the 2nd Brigsde, let Cavalry Divlsion, wlth

headguarters at Cztbalogan invited us to go up on his hoat.
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We went up through the narrow San Jugnlieco Stralts and

arrived in the ecarly afternoon. Therse we Tound a guard

of honor drawn up and a eelebration planned with a Filiplno
principal spesker. Colonel Bradley, in command of the Bth
Cavalry Regiment; told me that the principal speaker had

aald he expected to talk about an hour &nd a hall, bul that
Bradley had teold-him to 1limit himself to five minutes, 1
apked Bradley if he had ever been in the Phlllppines before,
He said "Ne", I made no further comment, but awaited results,
The prineipal specker made a very eloguent address of wel-
come to the United States troops in English - total 45 minutes.
He then translated the speech inte Visayan - totel 45 minutes.
Grand Total one hour and & half as he had orliginally planned
1t. T had a lot of fun with Bradley alfterwards about the

five mlnute apeech, which he had ordered.

The let Cavalry, belng very cavalry, had hired a
lot of labor to clean up the town ecquare, cut the grass and
weed the edges. They had only been there about two weeks,
but 1t was already the neatest looklng provincizl ecapitol
I saw In the Phllippines durlng the war, Headguarters was
in & provineial school and very comfortable. Before dinnep
we were glven the great tfeat of 8 bottle of warm Budwelser
in lieu of & coektall, IT was the flrst beer I had had in
months and tasted deliclious. The young West Peolntera Lieu-

tenant Colonels Polk and Cole at headguarters were fine
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fellows. I think that they were as glad to see ftwo oo
three new Taces as wWe were to talk to them. Thers was a
certain amount of Jap asctivity in the hills & mile or so
away, but nothing whieh they werentt able to handle thaib
cvenlng by field telephone,

We slept on Genera) Hoffman's boat tied up to
the dock. For the first time since the Leyte landing no
mosquito netas were needed, We heard a few Jap plancs over-
head and more United States plancs, but nelther side bothered
ug and I had a good sleep.

That afternoon and the next morning Yaldez, the
FOAU afficer in town and I Interviewed candidates [lor the
affice of provinelal governor for the purpose of seresnlng
collaborators. Results were ineonclusive,

feneral Hofllman, Colonel Bradley &nd Lloutanant
Colonels Cole and Polk spoke well of the eflforts of the one
PCAU off'icer In Catbalogan, The nearer one got to the Tlght-
ing the more the Avmy appreclated eclvll affalrs.

On the way back to Tagloban we saw some flares at
a llttle Samar barrio. We went ashore and Tound that the
flares were Dbelng Tired from a Vary pletol whleh we were told
had becn teken from & B-25 plane which had gone down in the
water the night before., We went over to wherse the plane was and
gay 1T sunk In about twenty feet of water. BSomes Filipinos were

around it in bancas, At our recguest they dove into each
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comparcment of the plane to look for bhodies. After

we ware convineced thaet there were none we hesded on
down. General Hoffman was very anxlousa for us Lo pee
his headquarters at the head of San Juanico Straits.

We went up there with him 2nd had a fine meal of
ghilcken. The whole camp had the characterdistlc cavalry
look of neatness,

Ve went through the San Juanico Straita after
dark. We had a few tense moments after we were challenged
by a PT bout untll we were sure that they recognized our
return plgnals., The thought of 4 whiff from one of thelr
50 oulibvre machine guns wae not pleasant.

Purlng December the United States Government pent
a misslon of four eclvilians to Leyte to try to get out some
abaca (hemp), the fibre from which Manila rope is made,

This 'lbre was in short world supply. Substitutes such wms
#lsal vwere not a8 good mrd elforts to grow abaca elsewhere
had not been very successful, My friend Bill Knight wes
among the four. They had not thought of getting assimilated
military ranik before leaving the States, I [Mixed them up as
Lieutenant Colonels so that they could ezt and sleep with
some comfort 1n Army instailﬂtiﬁns. I put them in touch wlth
Escano, a Flliping who knew the hemp business and wheze al-
mest feudal family house I had seen at Mzlitbeog. It soon

appeared that abaca would not be fortheonlng for money
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except at most exorbitant prices. Money was not much
use in the sbzeg producing regions because there uwag
1ittle or nething to buy with i1f, T tried to get them
gocme trade goods for the purpose of barter from our ecivil
affairs supply but Dick Marshall wouldn't stind for it
although the amount was trifling (less than 1%), the need
for sbaca presslng end the price reasonable in terms of
trade pgoods., I fixed them up with two landing craft for
a trip arvound Leyte., They came back with a small emount
of hemp and a pretty good idea of what could be done a
1lttle later,

All during December, I had been trylng to get
assurances that scme of ocur seotion would go along on
the approaghing Lingayen landing. MasArthur had teld me
it wae up to Marshall, Whitney eald the same, but never
tried much to help we, He wae golng anyway with Macirthur,
Marshall was adamant and we dAidn't go. This bothered me
a lot because of Sears! incompetence, I was sure that he
needed some of us to reedle him or nothing would be done.
Later events proved me correct but what we were able to
accomplish in Leyte to assure supplies for Manila was more
important,

On hlJﬂnuary the convoy atsrted., Fellers and

Soerlanco, who now constituted Machirthur's military
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seoretariat, left our blllets and our radio was romoved
a8 we no longer had & general officer in residence. 0On
g January the landings took place successfully, That
morning the sky over Tacloban wasg almost black wlth the
air support leaving the Leyte strips - fighters, bhombers
and transports, many of whileh towed gliders,

Joe Rauh was in the dunps. He felf that the
deaislon net to take any of our secticn along on the Ling-
ayen landing meant that we had no future and he had told
Dick Marshall that he wanted to transfer to the G-4 seation,
About Lhis tine I began to get worrled as to ¢ivilian pup-
plies for Manlla., Dick Marshall had indleated that thils
wakE not our responsibility but that of G-N. I discussed
this with Major General Stivers, acting chief of staffl,
USATFE, and with Sutherland who had also been lelt behind,
Both agreed that I had better look into the problem, I kept
needling Jog Rauh to get the factes. He sulked a bl and
anewered that no one could get them. I told him that a re-
pert to that effect was better than nothing. He finally canme
back with the alarming news that only one ship was set up for
Luzﬂﬁ for January, maybe one for February and nothing after
that, We put thls in the form of & report to the astling chief
of atalf with é recommendation that shipping be et up for

February and March, Thls started something, An extra shlp
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was et up for January and two ezch for February and March.
These were [rom the States. Major General Frink, C.G.U,.3.4,
5.0.58. was so alarmed &t the memoranduwn that he set up an
additional shlp on his own from Australia.

The reault of thla activity was that the cilvilian
pepulation In Manila got fed after we captured 1t, If we
had done nothing. 1 am convinced that there would have been
starvation or at beast a serilous diverslon of army ratlions of
which I doubt if there were enocugh to feed over a million
people.

I aspent about a third of my time during December
and January battling the finance officera on the subjeet of
the Army paying ocivilian offleclals and achool teachers,
MagArthur had got Osmena to agrec orally that the Common-
wealth Qovernment would reimbuprse the Army Tor these outleys.
It was impossible to get anything In welting in Osmens's
absence, Finally Stivers slgned two ¢lapllylng orders whilch

allowed the PCAUs to contlinue to pay goverhment officlals

1=

and teachers without which local gpovernments and schools
wWwould have collapsed. The cellapse of local government would
of pourse have undone what olvll aflfalrs had accomplished

in thelr establishment, The collapse of the schools would
have impalred morale to a serious extent. .

During January and early February I went to Eighth

Army headouartera freguently for confersnces with Colonsl




Donovan Vance, Elpghth Army Civil AfTalrs Officer. Eighth
Army was responsible for operations in the many Visayan
Islands and had a widespread eivll affeirs Jjob. They had
takan cvarrLeytw from Slxth Army except that part 1n and
around Tacloban for which Base K had become responsible.
Vance &and his pection were as good as Sefrs and hise section
were bad, Vance was as amusling as he was eflflclent and was
able Lo wangle almost anything. He even got an L-5 plane
which he really needed tocheok up on his widely spread
operations, And he cheaked up on them, An oflicer from
hip staflf sectlion vislted every PCAU in Elghth Army territory
at least twiece cach month,

. I Tinally got 4o Abuyog on one of these Eighth
Army Lrlpe and spent the night wilth PCAU-2T7 which wea doing
alfactive work. As usual the nelghborlng towns wanted PCAUs
on account of thelr resemblance to Sante Clauws, but in Layte
and afterwarde we stuck fairly clogely to our princliple of
sending them only where there had been ccmbat with its in-
evitable dlaruptlon.

I arranged & trilp for General Valdez and me to

Mindore, We left Januzsry 21 in & B-25 bomber, fully eguipped
with machlne gung whleh were leoaded and ready for astlon. We
landed at San Jose, Mindore where we lunched with Brigadler
General William Dunkel and staff, He was deepnly interssted

in the Fllipinos and was insistent that the A.A.F. Turnish
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housing for all civllians whom they had displaced for air
strip lnstallation., He seemed fo understand the people
better and to have more interest in them than any other
regular offlcer I met during the war, He had been badly
wounded in the head whoen a Kamlkaze hit the Nashville on
the way to the Mindoroe landing. ﬂt.ﬂtﬂyﬂﬂ in command,
however, and completed a very successful operation, The
two strips which were bullt promptly in Mindoro, whieh was
having lts dry season, econtributed greatly, I am told, to
the pucceass of the Luzon operation, Mindoro is Juwmt eouth
of aoubthwest Luzon and of course much nearer Manila than
Levte., On our flight back to Taecloban that alterncon oup
pillat flew Jjust over the water. The waist gunner explainad
that the only vulnerable part of a B-25 wes its belly and
the low Clying was to prevent any Jep fighter attacking from
below, He sald that they could handle any elngle Jap ighter
except underneath. Fortunately, we didn't see any Japs, Rl=-
though careful gﬂﬁﬂh was kKept by all, including the passengers,
There were a number of offlcera on MacArthur's
steff, in Sixth Army headguarters and athnr'hﬁadquartevﬁ and
in taetical units who had relatives internad &t Santo Tomas,
the largeat clvilisn internment cemp, which wag 1n Manila.
These men were. much concerned to lhow what planz, if any, had
been tmade for ecare of thelr relatives after liberstion from the

Japs, A delegation of them had weited on General MacArthur
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before the ILingayen operatlion started and discoversd that
there were ne plana. I suggested to Whitney thst our section
undertake the task, but he dldn't want to do it anhd nothing
had been done that I know of when he left for the Lingayen
operaticn. After that, &t Stivera! suggestion, our sectlon
got up two or three alternative plﬁhs and sent them to
Marshall, but he told us to forget it. None of the plans
would have worked as they counted on no suech destruction as
actually occurred in Manile,

MachArthur later allowed thoge officera with rela-
tivea to go In right after or with the lat Cavalry detach-
ment whilch llberated Santo Tomas. Colonel Feter Grimm took
command and PCAU-5 was installed to do odd jobas., It was
declded to take care of them right where they were which was
& Wipe decision, The Job was pretty well done except for lack
of supervialon of the [eeding of the half-starved lnterness,
Most of them ate too much at first with unpleasant and in some
gases sarlous ;Eﬂulta.

Plamming for the large civilian populatlon of Manils
vas another subject which scemed tome to be the normal re-
sponglbllity of the elvl) affairs section and we dld some
preliminary worl. Marshall had told us to do nothing about
1t, that it was Sixth Army's problem. Herse also Stivers and
Sutherland urged 'ms to go ahead. I wrote Whitney aslking him

to be sure Sixth Army fully understood that Manila was its




of filclal problem; but we contlinued our woric,

On 29 January I started off for an inspection trlp
to the Wesgt Ceast of Leyte via XXTV Corps headquarters. There
I stayed with Liesutenant Colonel (Gaylord whom we had sent [rom
our staff scctlon for attachment to XAIV Corps, T saw
Lieutenant Colenel deorge Qomstock from New York, an old
friend. He was speclal service officer and was dolng & [ine
Job of providing entertsimment for the troopa. I had seen
him in Tacloban a couple of timea before,

The next day Qaylord and I started off In a XXIV
Corpa Jeep for the Weat Comst wia Abuyor, The mountain road
between Abuyocg on the Eapt Coast and Baybay on the Weat waa
in good shepe end the views spectacular. The Tth Divieden
couldn't have had much opposition to pget over it am fant as
they dld because 1t was full of highly defensible poeltions.
Baybay wap undamaged and 1t wae pleapant to see a normal
looking Filipino town. The ochuroh there 1s large and besutiful,
We inspected Mﬂjur Steldp's PCAU In Baybay whloh was dolng a good
job and then started north for Valencis, but hed to turn back
becaues 1t was ralning hard and the comblnatlion of high tide
gnd llooded sfreams made 1t impossible to negotlate the many
forda on the beach road. The regular road a littlie bit inland
had been rulned in the flighting and the brildees knocked ount
had not been preplaced. I spent the night in a nice house

which a PCAU captain was occunylng by himeelf.
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The next day we planned cur starting time to

get low tlde and successfully ¢rossed sbout 20 fords.

We went Tirat to FCAU-1L 2t Valencia. They were taking

thelr turn in a perimeter defense. Lieutenant Colonel
Senate, their commanding officer, claimed that they had
k1lled 36 Japs ineluding a first lieutenant, The road be-
tween Ormog and Valencia was covered on both sides by
Filipino families who were living under nipa lean-tos.

They had left thelr farms for lear of the numcrous Japs

who were by no means completely mopped up. Colonel Senmte
gave me a Jap rifle which I seleoted from a rather battered
aollaction whioh they had pileked up, He told me some of

the details of the death in action of Ldeutenant Colonel
Morgan, commander of PCAU-1Y &t Palompon, who had been

killed by & Jap machine gun when the convey he was 1n was
ambushed between Valencia and Palompon, ©On the way back from
Valencia to Ormoo we stopped and sow Colonel Morgan's grave
in the military cemetery south of Valencie, Like all such
cemeterica whioh I saw, it was beautlifully cared for although
desultory fighting was gelng on near 1t,

We arrived &t Ipll south of Ormos to spend the
night with PCAU-15 commanded by Major Fete Scott, a most
attractive young combat offlcer who had been shoved into
civil affsire when the Philippline battalion whilch he had been

Eraining was broken up. There were a lot of Japs up 1n the

=Pk



hilla and another perimeter defense in which FCAU-15% par-
ticipated. There were so many Japs around that Gaylord
and I were advised to sleep wlth our 453 at hand, which we
did, but nothing happened, except thit 4 stray carabao hit
a trip wire In the perlmeter which set off a flare with
pome temporary excltement.

Gaylord and I wanted to go to Palompen to in-
gpect POAU-17. One way was by Jaep over the same mountain
read where Morgan had been ambushed, We heard, however,
that two LCVe were avallable and declded that the hoat trip
was healthler. When we got to Paulompen we hegrd that the
motor convoy, in which we would have been 1f we had gone by
iand, had been badly shot up again and two men serlousaly
wounded,

Palompon had been almost totally destroyed when
captured by the T7th Division. The individual whose name
wan most frequnqtly mentionad by the Fllipinos wasa thet of
MaJor Winthrop Rockefeller, supply officer of the 305th
Regimental Combat Team. Tt sppeared that he had much more
to do with reestablishing eivilian 1ife than our PCAU com
mander., I heard reports of Clarence Bartow, who was In
a mean poslition with ope enlisted mennorth 8t Villsba,
Major Plaenert, the PCAU commender, sald that Bartow was
gsking for too much help. Bartow complained that he got
none and that Pldensrt wouldn't even coms up to wnat was &

tﬂugh spot Lo see Tor himself, T .suggested fo Flaenevt
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that Partow =ndi his sergeant be brought back as they appar-
ently weren't able to do encugh eivil affalrs work to be
worth the risk they were running. This worked I1teell out
when our combat troops pulled out of Vlillaba a few days
latver.

I managed to arrange a rlde from Palompon to
Valeneia by a XXIVih Corpe artillery cub plahe. The rest
of the party returncd by the LCVe to Ipil, The cub flew
at about 1000 feet and I was able to see a good deal of the
road wherae peoor Colonel Morgan had been ambushed, It was
in horrible ghape with deep gullies, making 1t & esetup for
surprise attack. I heard later that 1ts use was discontlnued
g day or two after T flew over it.

At Valencila I had to change planes Lo go back Lo
¥XIVth Corps Headguarters on the Eanst Comst. While walting
a sergeant told me the following etory: A Jap battalion
attacked their cub strlp about a week before. All the oubs
took off and dive bombed the Japs with rifle grenades. Thay
did a lot of demage to the Japs. All the cubs were badly
riddled by Jap machine gun and rifle fire, but none was shot
down and no ong hurt, After about an hour and a half the
T7th Division had enough infantry eollected to chase off the
attackers and Major General Bruce, Commander of the Divisilon,
ordered the oub piléts down eBaylng "You'wve had fun and have

done & great job, but it's all over now".
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Another oub tqu me north up the Ormoce valley
and then south down the Leyte valley, thus avoiding cross-
ing the hlgh mounfaling ln the '‘middle of Leyite., My Jeep
wase waiting for me at XXIVth Corps and 1 got back to
Tanrloban in time for dinner; The flight up to Carggara on
the North Coagt gave me a pretfy good blrd's-cye view of
the terreéin around Limon and of the diffleultiles whi¢h the
Xth Corps had had in fighting ite way from Carsgera zouth
ta the Ormoo valley.

This trip and otherg which T took before and
afterwards were of great uege. JT could sec flrst hand what
the PCAU problems were., This was worth much mope than re-
pedving written reports. I wae able to [ind pul many things
of importonce which & PCAU commander would have hesltated to
put Iinte & wrltten report. In thlsa way cur stalfl sectlion
had information upon which %0 bage correctlive suggestlons
end to give help in supply and other problems to the per-
sonnel ectually engaged in doing the Jjob,

Bage K elvll affalre had taken over a conslderable
drea around Taecloban from Elghth Army and hzd cperated 1t
succepsffully., T began to explore the possidility of turning
thizs whole apsa back to thé Phildppine Government &s condi-
tions there were petting fairly near normal. Colonel Shattuek,
the Base X clvil affalrse officer; nad done a fine Joh.and was

gympathetic to the ldea of getting the Filipinos wholly on
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their own except for the limited supply which the Army would
continue to furnish to be zdminiztered under Comnonwealth
Government authority. This turnover, while it did not take
place as rapldly as we had hoped, served as a patfern for
the later turnovers 1n Iumzon and the other lought-over areas
of the Philippines. We had put into our Instructional HNotes
that a PCAU commander's efflciency would be Judged in large
measure by the rapldity with which he was able to get local
offlociale to run thelir own shew. Plana for the turnover
showed the PCAU commanders that we had meant this.

Early in February Colonel Ray Laux, Executive of
the Civil Affalrs Divlsion of the War Department, whom I
had known in Washlngton, arrived as an ebserver. I arranged
to take him on a trlp to Palompon because I thought it was
the most intercsting eclvil affairs operation for him to cee
ag it was so close to combat and also because I wanted to look
further into the rather unsatlsfactory situatlion of the PCOAU
there., We had an interesting trip. Our Jeep bogged down in
the fords and we had to walk several miles to get & 6 x 6
truck o pul; 1t out. Except for conlirmation of my doubts
a8 to MajJor Plaenert's fitness to command hls PCAU, the trip
was largely &uplicatiun as far as I was concerned, Units of
the Americal Divielon had replsced the 305th RCT and mopoing
up operations ﬁere roceedling,

The day affter I got back to Tacloban I was ordered

to Genersl Headguarters at Luzon for a conference. I packed




all my few belongings as I doubted if I should return. This

proved correct.
civil Affairs Wori in Luzon in February 1945

On 11 February 1945 I took off by C-U47 for Luzon,
We landed at Mindoro and then flew directly over Corregidor,
st111 held by the Japs, but smoking from our bomblng.
Colonel Steve Melinielk, who had been captured on Corregldor
and escaped Cfrom a Jap prlson camp, got up in the co-pilot's
seat to take movies of hie "old home". We landed at San
Marceline in Zambalea province near Olengeapo and then headed
for Linguyen., I hadn't had any breakfast exeept a cup of
coffee beoause of our carly take-off from leyte, I managed
to find a Ned Crese hwt at Lingayen and got a cup of coffee,
but there were no doughnuts or cookles, I got.aboard a
recon car headed for General Headquarters which wae then at
San Miguel, Tarlac,

The trip scuth was most Intercating. The flghting
had gone so fast that there wasn't much destructlon sxeept in
spote, The Filipinos looked well elothed and fed. IC was a
pleasant contrast to Leyte,

General Hnaﬂqugrtera was set up at the very well-
appointed Tsbacalera sugar central at San Miguel. The of-
ficep and houses were all Intact. There even was a ewlmming

pool which unheppily went out of commisaion the day after T
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arrived becausze of water shortage.

Tabacalera is & large Spanish-owhed tobacco company
with sugar and other holdinga., It has always been a powerful
eaanomlce faetor in the Phillilppines and 1 judge well run. The
facilities 1t furnished for its employees were excellent. The
officea and houpes were on a small hill which afforded & good
breeze and comfortable sleeplng at night. 1 Has.hlﬂlntmﬁ in
a tent near the mess hall., Dinner tasted partloularly good
after only two cups of coffee all day. I went to sleep
counting the number of times the gehke llzards could make
their characteristic cull of "gehk", One of them made 1t
twelve timee in a row,

I reported to WVhitney and Marshall and was
astonished to lemrn that Marshall wanted our staff section
to have direct area ¢lvil affaire contrel of Manila as soon
as the Ciphting etopped and Sixth Army respongibillty ended,

I had assumed that Base X (the Manila baze sesctlon) would have
this job. Brigadlier General Baker, Base X Commander, had
agsumed the same thing and had a staff section headed by
Colonels Glnsberg and Shattuck, all bricfn& and ready. I

was delighted, however, with this unorthedix decision because
it gave our sectlon a resl Job and wired Rauh to oome up
immedlately to work out the planning with me,

MacArthur had agreed with Osmena that the Common-

wealth Government would take over all pollitical responsibllicy




in Manila leaving the Army the job of feeding and healti,
Later, at Osmena's request, the police force was turned
over to Ceneral Dunkel who had been appointed Frovost
Marehal Oeneral of the entire Fhillippines and the fire
department was turned over to our stalf section, The clty
department of public works was alao turned over to our
section, but the Army engineers really ran 1t and did the
worle, I never wag able to find out exactly what our res-
ponesibility was in this nmpnectinh, but it never matiered
because the enginesra went ahead and did the necenssary in
fine atyle,

Tomug Oonfenor, Secratary of the Interder of the
Commonwealth Government, became In effect Mayor of Manile
and my contaets with him were conctant, friendly and pro-
duetive., I could remember him in 1928 and 1929 ae the
stormy petrel of the House of Hepreaentatives. He had had
a chegquered pollitical career, Wnen war came, however, he
was one of the few important politilccs whe never surrendered
to the Japs, He went to the hills in hils native lslend of
Paney and lived the hard way, His letter to the puppet
governor of Tlollo exp}&ining why he wouldn't surrender to
the Japs is one of the classle documents of the war, I have
in my files a signed copy of it which he gave me., His energy
and power of decision were outstanding. His Judgment was

usunally good, but he was vindletive against politieal cpponents,
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egpeolally if they had been collaborators with the Japs, This
led to his downfall when the collaborators gained political
control of the Philippines later in the year. Whatever else
he may have done or omitted, he would not compromise With
prineiple on the collaborator lssue. He is now dead, but I
gm proud to have had him as my frilend,

1 gaw Sorilanc and Fellers who were incensed aboub
what they mainteined was wretched clvil affalres work in
Menile., Sears as usual was doing nothing and Whitney, with-
out any eivil affaire etafl and busy on other things for
MaaArthur, had no time to make Sears do anythlng whieh wan
impogalble anyway.

T went to Manila by Jeep on 13 February to see
what went on., I stopped to call oh Seare whersa he was ccm-
fortably enseconced in & house near the Bonafoedle Monument at
the northernmost polint of Manlla, well away from the flghting.
He wap doing erosaword puzsles and taking sun baths, He had
elght PCAUs in or ready to go into Mandla, Only ohe was
south of the Pasig where the Tightling {and olvilian suffering)
was golng on, I asked him why he didn't move more unilts
south of the river. His response waes that that was & XIVEh
Corpe responsibility and not up to him. He had not been
across the river himself. I went to XIVth Corps headguarters;
but eonldn't find thelr chief eivil affairs officer whe was

algo the Corps Judge Advocate,
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I then proceeded to Banto Tomas, whlech was at that
time the meeting place for all U.S. offlcerz. Among the
internees I saw Jim and Anne Rockwell whom H1 and I had
known in 1928 and 1929, They were horribly thin and locked
badly., We went to Jaeck Irwin'a* hillets in a house near
Bilibld prison and ate oup ﬂanﬁwiﬁh lunich there, A Jap
shell had hit the house the night before, but fortunately
no one was sleeping In the room 1t wrecked.

I took back with me o Ban Miguel Major Lee, onhe
of our oldeat civil affairs officers, who had been painfully
wounded in the eyve with a plece of Jap shell. He eventually
recovercd the complete use of his eye after hoapitalization,
I velieve, 1n Layte,

I went beck to Manila again the next day, Travel-
ing waes best in the very sarly morning to aveld the heavlest
military tralffic going into the clty, 80 I left at 5130 AM.
I took another look at Sento Tomas, The only really healthy
lopking internses were the children, who were having a wonder-
ful time riding around in jeeps which were still a novelty to
them, Thls day I hed my sandwich on my old degk in the
Mzlacanan office bullding and ﬁ wae able to inform H1 by
letter where I was by mentioning eating at my old desk without

vielating censorship by mentioning Manila,

¥Executive of (,.H.Q. Counter Intellipence Sectlon whom I had
met and liked in Brisbane and lLeyte.
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While I was out on the laun by the Paepig River,
a counle of bullets whizzed by, I heard later that they came
from a Jap sniper in San Miguel Brewery, who was caught a
few minutes later,

The civilian supply problem in Manila was serlous.
Hot mueh food was coming in frnm.thn eountryaslde and the
people looked ptarved. One cdvilian supply Liberty Ship of
10,000 tons capacity had arrived at Lingayen Gulf and was
being unloaded, but everything had to be trucked 120 mileas
to Manila over roads crowded with military tralfic. Aleo
Sears let hie trucke get taken away Crom him from time to
time without much argument. One FPCAU captalin and two en-
listed men had done a good Job quelling an inclpient food
rlot at a warehouse near the Manilsa North Rallroed Statieon
which Sixth Army was using Tor the scanty elvillan supplies
avallable., The rallroad from Lingayen Gulfl to Manlla was
out because of destroyed brildges. The Army englneers did a
splendid Job of repeiring these and got the rallroad running
to Manlla in about & month,

Victor Buencamino, who had worked under the Jeps
on food procurement, wWas advlslng Silxth Army on & program
of procurement of rlee in the central ILuzon Valley. Lieutsnant
Colonel Chloco who was an eX-constabulary offlcer and friend
of Confesor's expressed much doubt to me as to DBuencaminc'sa

uzefulneaa 1n view of his Jap collaboratlon record and I wes
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inclined to agree. Chico thought that a substiantiel
ammount of rice could be purchased in Pangasinan and
Nueva Eeije under proper auspices, There was, however,
ne uwse Iln trying to interfere with Slxth Army'a aetivi-
ties becavae 1t would not be long belore we ourselves
took over the Job of feeding Manila,

The nuﬁt day, 15 January, Joe Rauvh arrived &t
San Miguel and we discussed our future opsration.

One of the main gquestleons was whether we should
recommend that our section take over procurcment; trans-
portation and warchousing of leocally-grown [food for pur.
posesa of feeding Manila, We decided that, while it was a
big job, we had better undertale it so as not toe have Lo
rely on someone else and maybe be disappolinted. Marshall
Tirst declded to have USASOS do the proourement and trans-
portatlion, but let us do the warehousing in Manila, ILater
he changed his mind and turned over procurement to the Common-
werlth Government., We worked out transportation of locally
procured food mainly on the rallreoad then 1t got golng. We
retalned warehousling, which was a blessing, becsuse it gave
us camp]éte control of the Imported supplies and no one could
divert them to country regiﬂns to eatisfly some suppossdly
urgent demend’,® We allowed such diversions from the pressing
needs of Manlla only after real evidence of necesgity, For

example, Seara ftold me later that thousands were gtarving
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oni Polillo Taland off the East Coast of Luszon. Ve ashed
if he had sent anyone there fto check personally. He had
not. A&n apparently respensible Filipino from Polillo just
happened to come in to see us about that time and told us
there was no starvation there. We told Sears he vould gef
nothing for the place wlthout sending one of hias officers
there to report. We heard no mere of 1%,

During moast of the reat of February Joe Rauh
and I went to Manila on alternate days., The horrible Jap
massscres of defenseless civilians affected us both at
firat, but we had to get hardened as much a8 posslble to
horrible gights or we couldn't do our work., The best resi-
dentilal distrlet south of the Paslg was burned for the most
part and olvlisn beodies were lylng all over the place,
There was nothing left of the Polo Club bBut the swimmling
pool and a corner of the kitochen., One day Just east ol
Talt Avenue and near the Universlty of the Phillppines
campus, I saw &2 76 and a 50 callbre meachlnhe gun lined up
eide by side [lring point blank down the street at some
Japs, 0ld Fort San Antonle Abad, which had been a Spanish
strong point in 1898, had been used by the Japs as & plllbox,
but had been captured witheout much damege.

On 2! Februsry, the day after the relezse of the
internees from Los Bsnos, 1 went with Andres Sorisno o

New Bilibld prison at Muntinglupa to see them. There 1
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met for the Tirst time A.D. Calhoun, the Hational City
Bank No. 1 man, who hzd done a [ine job as head of the
Amerdican camp committes. He told me afterwards that in
his deallinge wilth the Japs he always felt like a poker
player bluffing with a pair of depncﬂ. It wae dangerous
poker, Some of the Snnt; Tomas camp leadors woere execu-
ted by the Japs on one pretext opr another. Calhoun told
me that in His job of trying to get decent treatmant for
his fellow internees he was able to pley off to some ad-
vantage the mutual distrust het#ﬁan the Jap Army and
Foreign Office vepresentatives, He had known saveral of
the latter before the war and they were sometimes wllling
to help him. These internecs were in much betfer shape
than the Santo Tomas group, One reason waad that Los Banoo
18 in the country and food was eapler to get than at Banto
Tomag 1q Manila, Another reason was that the Jap guards
had completely abandoned the camp for peveral deys In carly
February, This gave the Internees a good chance to buy
food in the surrounding countryslds before the pgusrds ve-
turned.

From Muntingluwpa, Sorlano and I went to the Army
and Kavy Olub in Mﬂnila,lwhlch was & First Cavalry bhrigade
command post. The glub was badly shot up., The O.P. was In
the basement on the Southwest slde, MajJor Hufchin=on of our

stafflf section atarted up a2 bank to look at the swimmling pocl
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but Soriano hauled him back as the bank was exposed to
Jap fire. Soriano told me that the room-to-rocm fightlng
in the Manila Hotel across the Lunetta from the club had
ended snd the hotel was in our hande. Moat of the Japs
had been driven into the Walled City ﬁﬁd 8" howiteers
were used to breach the walls on the South, The 37Eh
Divieion had previously established a positlon within the
walla on the North. House-to-house fighting was golng on
imgide and the eilvillan casuslties in the slum areas Were
pevere,

I hed previously cbserved our artillery fire
ori the Walled City from our artillery obgervatlion post on
the Santo Toman tower. One Qeneral Headgquarters communidgue
had damned the Japs for shalling Santo Tomae and killlng
soma of the interness there, but I couldn't agree. Qur
military use of the tower made Santo Tomas a perfeetly
legitimate military target.

We went to the so-called Doctor's Emergency
Hoepltal where one Flllpine doctor and two or three Fllipino
nureges Were dolng their best with very 1little. The place
was full of eivilians, most of them serloualy wounded, There
were no cots or beds, A Tew of the worst Wﬂﬁnded vere on
the 1litters which had besn used to bring them thers. The
others werelnn the floor. Only a few of these even had &

blanket, We got a POAU amulance and moved two hadly wounded
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voung girls, friends of Sorianc's chlldren, out to & betler-
equipped hospital on the outakirtas of Manlla,

We went to another hospital where Marclal Lichauso
and his wife were doing & wonderful Jjob on thelr own., He was
the joint author with Moorfield Storey of "The Conquest of
the Philippines by the United States", a bock published in
1926 1in behalf-of Philippine independence. As prealdent of
the joint Harvard-¥Yale Club, hée had arranged a very pleasant
bachelor dinner for me alt the Cazlno HEespanol a couple of dayas
vefore Hi and I were marrled in 1929,

The next day, & Sunday, I went by Jeep with Confaenor
and Chicoo from San Miguel, Tarlac, to Nueva Eclja, cne of
the rice centers of the Phillppines and alsoe one of the centers
of the Hukbalehap movement, which was Communist led. "Hukbalahap"
means "Feople's Army againet Japen” and the Huks, as they weore
ealled for short, had reputedly done effective guerrillla work
againat the Japs. They were compesed Tor the most part of poor
tenant farmers and had weged war glso sgalnst the Filipino
landlords and Euerrili&ﬁ pupperted by the landlorda. The
principal objeet of Conlesor's L(rlp was fo persuade the people
to gell rice to the Commonwealth Government. He made & rmuaing
speech to a group of leading cltlzeng In Cabanatuan, The
results of this speech and later effarta were dlsappointing,
Most of the rice went into the black market., We attended a

couple of local celebrations and a very good and, as ususl 1In
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the Philippines, more than ample luncheon. No Hulks
bothered us. Nobody except Japs bothered sanyone in the
Unlted States uniform durding the liberation,

In my travels I noticed certain Interesting
changes from 1929. The roads were vastly improved. A
new two-ptrip concrete highway extended from Manlla to
the Lingayen Qulf and beyond, Meat of the women, partieu-
larly the young ones, were dressed In American style sloth-
ing rather than the very attractive native costune preval-
ent in 1929, The Engllsh aceent of the Filipinos who spole
English had improved greatly. Thls I was told wWas & raesull
of sound movies,

On the way back to San Mipuel we dined with
the Cojuangeo family at Penlqui, Tarlas, in a houne neapr
thelir sugar central, The house still had sund bag forti-
fications around 1t. Confesor later put Mr. Cojuangen in
charge of the Government's rice proourement plan, Hls wlfe
was the daughter of the late Senator Juan Sumulong who had
long been prominent in Phillippine politlice. 8he had a geood
verking knowledge of the rice business and modestly mude
scme valuable sugmestions,

There was a serlous water shortage In Manila. The

Japs had cul some water llnes twlce. [Tne Fllipincs began to
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dig shallow wells which were almoat certain to be pullgtnﬁ_
Colonel Maurice Pincoffs from Baltimore and Johns Hopkins,
who had been watching this situatlon for Brigadler General
Denit, Theatre Surgeon, came to San Miguel to report about
it. Shortly thereafier on Denit's recommendatlon; Plncoffls
was put in charge of publie health in Manila under our stall
sectlion. This was a great disappolntment to Lieutenant
Qolonel Franolseco Dy, & young and accompllahed Filiplno
malariclogist in our sectlon, Dy wus & friend of Joe's
and mine and we were also dlsappointed, The reason given
for by-paselng Dy was probably & good one. Dy had Ghuﬁinq
under soma of the Fllipino doctors who would have to carry
on the health program in Manila and they would have resented
heving their lormer atudent over them, I was afrald Plncoffls
would be difficult to work with because he ranked me and took
Army procedure very serlously. My fears were entirely un-
faundéd. He d1d4 & megniflcent Job and we got along beautifully,

On 27 February MecArthur agsin turned over the govern-
ment to Osmena, This time 1t was done Indoors at Malacanan
Palace wlth a ceremony at whlch MacArthur and Osmena spoke,
with a broadesst to the States, Machine-gun fire could be
heard across the viver, Thers were satill a lot of Japs lef€
In the Welled Clty.

I had short talks with Brigadier Genersl Baker,

Commanding Officer of Bape X and Brigadler Generazl Decker,
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Chief of 8taff, Sixth Army, about detallas of the turnover
of Manlla cilvll affairs to our section. I then returned to
San Miguel, The next day orders wers slgned for the turnover
at 0001 hours 2 March, Joe had gone to Mandla to stay, dis-
ouss operations with the POAU commanders there and be on hand
to help when we took over.

I had a long talk with Presldent Osmens at San
Miguel., He was worrled about MacArthur's inaistence that
he call the Philippine Congresa topgether. Thls Congreassa
had been elected in 1941 and many of 1ts members had had
extensive dealings with the Jeps. Many of them had held
offlee in the puppet republic, Many were accused of belng
nnllﬂburutﬂra. : Qamena told me that he feared that the col-
Taborators would control this Oengress. That fear proved well
founded. I have been told that the pelitical machine whilah
Roxas wae able to bulld up with the aid of thls Congrese was
vhat led to Osmena's defeat by Roxas in the presldentiasl
election of 1946,

Opmena told me that he was going back to the
States soon for the surglecal operalion which he had delayed
so a8 to return to Imzon before the entry into Manlla., He
sald that he would sgaln ask MachArthur to let me go with him, 1
I thanked him, but told him that I thought T :ought to stay
in the Philippineﬂ gt least untll we got things golng well

in Manils,
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Manilsa Qivil Affalrs

On 4 March General MachArthur's headquarters
moved to Manila and I went there to stay. Jos Rauh andg
I were bllleted at the Avenue Hotel on Rissl Avenue, I%
was all right except lfor the water shortage and the elevator
brealkdowns which meant elimbing eight flighte, But in the
next two days they moved three more officers one by one
into pur double bedroom, Thereupon we ftool adventage of
Major General Vauldez' klnd offer to gtay in his house near
Malacanan and there we stayed untll late in May,

We set up our offleces on the seventh [loor of
the Trade & Commerce Bullding in the Manlla financial
digtrict north of the Pasig River, At Cirst Joe and I were
alone with the loyal help of Staff Sergeant Chuck Stoddard
who came back alter supper every evening without our aven
asking him to do so, Later we got him promoted to Second
Licutenant which he deserved, The rest of our staff secotion
began to srrilve from Tagluban in about 8 week.

Vhen we took over there were eight PCAUs in Manilp
each responslble for a subatantial area. We kept this
arrangement which was one thing that Sixth Army had worled
out very well, but echanged the areas somowhat 50 a8 to
dlvide the worlk more evenly.

Our next problem was warehousing. We were thrown

out of onse after gnother. Finally we got hold of the Philippine
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Army Quarternaster Depot in the North Port Area and de-
fended our npossession of that &85 long as we were TesDpon-
sible for feeding Manilza, We used that warehouse almost
vholly for food. We had another smeller ong for clething
gnd medical supplies which was adequiete dnd whiech no one
elee seemed to want. We were ordered out of the Quartcor-
magter Depot at least three times, but as the saylng in the
theatre went "The order didn't say 'positively! and didn't
gay 'when' so we staved.

Corregidor had been ceptured a few days before
with & very effeoctive gir drop. This apened Manila harbor,
Ona of the first shipa in wes our half-unloaded Liberty with
¢ivil affalres supplies from Lingayen Gulf. Thils wap great
Juck., It gave us 5000 tone of supplies that didn't have
to be trucked from Lingayen.

The POAUs maln Job In Manills was dlatributicon of
supplien, USABDS was responalble for delivery from besech or
dock to the warehouse, Rauh didn't trust them too much and
spent nipght after night on the beaches and docke particularly
engaged 1ln salvaging our medlcal suppliles, which were speclally
marked, frum various medleal officers trying to steal them for
thelr own Inetallatlonz, We had enlisted men {rom our staff
section posted at strategic pointe for this purpose at all

times, nlght ard day. Sometlmes, however, it took some rank
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to handle 1t and Rauh and I, to a lesser degree, supplled
this need. I haed to have more sleep than he did. We
asslgned to each POAU 1In Manila extra trucks lmported by
the Army for ciwvilian use. The PCAUs drew supplies from our
two central warehouses, Each PCAU had its own gmall ware-
house in or hear 1lis headquarters. Food and clothing were
then elther handed out free or sold for cash to selected
etores, called PCAU stores, which were requlred to resell
at filxed prices with a modeat mark-up.

Medlernl supplies were distributed by Colonel
Pincoffa' orgenization except for the smal)l amount needed
in the individual POAU digpensarles whlch Pinceffs supervieced
and coordlinated. All PCAU dootors were put under Pinecoflfa for
the Manlla operatlion,

We directed the FCAUs Lo take a censue and establish
a slmple ratleoning eystem. Each PCAU hired numbera of Fllipine
glviliang t¢ ald. 1t in these takks., Ratlon cards, which we
had ordered printed months before in Brisbane, had gone aztray
80 wa had to Improvisge and print them in Manlls, which then
had mogt limlted printing feellitles. We tock several censuses,
They showed & population of 1,000,000 to 1,300,000, The pop-
ulatlon was obviously shifting conglderably as some people I
left and others came in, Lleutenant General Grlswold, C.0.
ZVEn Emrps,lmriginally tried to stop Filippinos from entering

Manila durdng the fighting. I was told that MacArthbur, hearing

na i




of this. reprimanded him severely for viclating hls policy
of no interference with ecivilians. I sympathized with
feneral Griswold. However, the ratlon Iin Manila was never
g0 attractive as to cause any great influx, as we understood
had happensd during the Jap occupatlion, and so not much harm
wags done.

During the perdiod from 2 March to 10 June when we
turned the whole Manlla feeding Job over to the Commonwealth
Government we were able to feed about 1600 calories or a
1ittle legs than & pound a day a persen, Our supply memo in
Tacloban in January had pald off.

The ratlc of food given awey to total distributlon
deareased from 3588, 14 to 21 March, to 5%, 31 May to 6 June,
This was partlally due to very ecareful checking of rellef
elients by the FCAUs. Chiefl crcdit, however, must be glven
te the individual FPilipino eplrit of independence, The people
just didn't want charlty if they could avold it. The Army
employed large nunberg of laborers who consequently had cash to
pay for their food and clething., Thia helped to reduce the
relief rolls,

Brigadier General Baker, C.G. Bzse X, was extremsly
helpful to we in many ways, One outatanding Exﬁmplﬁ wae nis
furnishing allarge number of ftrucks to the Department of Health
whilch were uszed principally for sewage removal in the extensive

parté off Manila which had no sewers.
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Our .ataff scction was responsible for the Flre
Department. The slum districts of Tondo north of the Fasig
were practically intact, teeming with poor people &nd notorlous
fire hazards, particularly in the approaching dry season of
Aprll end May. During that: aeason the much too prevalent
nipa roolfs would become like tinder and tne already low
water pressure would get lower, Any bad Cire there would
add serlously to cur already troublesome problem of homelegs
aivilians.

The Manila Fire Department wae in & bad way 1in
March., BMuch of ita equipment had been damaged by Jup {lre
directed agalnet 1t while during the Llghting the Fire Depart-
ment was trying to put out flres set by the Japanepe. A
subptantial number of i1te personnel had been killed or wounded
at that time. Morale was low,

I put Lieutenant Wallmoe Smith in charge, promoting
him to Captain. He was & man of about 40 whom I had selected
at the Harvard military government school, mainly becauae of
his great deelre to see pome actlon, He wae an ex-marline
enligted marn and ex-State polleeman. He had proved helpful
in Leyte on varlous police problems.

With what help we could give him, he dla a fine job
of resupplying the flre department, He made friends with some
Navy fire fighters, ex-firemen from South Boston, and got a

good deal of up-to-date equipment from the Navy together with
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their wvery advanced methods of fire fighting. He wWas
energetle and resourceful and deserves great praise for
a Job well done.
He firmly supported the Filipino Fire Chiéf who
was able, but accussed of eollaberation. I backed him up
on this with fonfraor. He gotb unif&rms for the Tiremsn
from the Army. He got thelr pay raised, He even started
a school for recrult firemen which was a great success, We
had no serlous fires, but every time I heard a fire engine
slren at night it gave me a bad turn,
One epipode fllustrates the flne cooperatien we
had Trom the Army engineers, Parta of the clty werse mopt
Inadeguately served by fire hydrants or the water pressure
wae B0 low as to make the hydrants useless., These arens
were mostly near the Pasig River or the esteros (estuaries)
runtiing into the rlver, At fliret the engineers suggested
pumplng rlver water back Into the water supply pipes in case
of fire. The medlicos properly oblected to thla for sanltary
reasons, Then Colonel Brown, & civilian engineer ln peace
time, hit upon the answer, He suggested laying so-called "in-
vasion pilpe", & lipght pilpe, up from the river and esteros and
eovering 1t with planks where 1t had to eross streets. In case
of fire, water, could then be pumped up through the invasian
pipe which was promptly instelled in #ll1 the dangerous aress,.
Part of our job was coordinating our work with

the Police Department. Thils was.a real pleasure as long as
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Ma Jor General Dunkel wss in charge &nd was entirely satis-
factory afterwards when Colonel Purdy succeeded Dunkel,
vho was invalided home, I don't bellieve thit Dunkel had
ever recovered [ully from the head wouthd he got on thae way
toc the Mindoro landing.

Joa and I, or both of us,lm&t glmost dadily after
breakfast with Cenfesor in his house on the Malacanan grounds.
His cablinet Job of Secretary of the Interlor was the senior
ggbinet position. During Usmena's vielt to the 3tates for
his operation, Confescr was aoting President. One of our
pringipal ebleativen was to help the Filipinoa to take over
all of the work we wers dolng ag rapidly as posalble, All
kinde of problams had o be worked oult with Confesor. Thera
wa e the domestic rice buying program for which he was res-
pensible, We Turnlashed his deputy Cojuangee wilith some
tranaportation and one or two clvil aflfailre offlcere to
help him., Confescr thought that the PCAU etores should com-
ply with munieipal ordinances &5 to licenaing and payment of
fees, We gpot him to wlthheld enforecement of these ordinances
vwhich would have badly disrupted our food distribution., Extra
pay for policemen and firemen hed to be worked out. The
policemen's pre-wWar pay was glmost an open invitation to
brivery under inflstionary post-war conditions,

Cnesoft-my most diffleult problems was thet of

Chinese operation of publle market stalls. In August 1941
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a Manila municipai ordinance had been passed prohibiting
foreighers from operating these ptalls, It was directed
séuarely gt the Chinese who were excellient merchants and

had most of the stalls. The ordinance gpave the forelgners
three years to get cut, That time limit had explred in
August 1944. The matter was a real political lssue.

fonfesor lassued & decree throwing the Chlnese out at an
early date. This not only raised an ugly lasue with the
Chinese, but hempered an Important facllity for food dis-
tribvution, I took the matter up with our consul general
newly arrived. Heo could do nothlng, because the 3tate
Department in 1941 had ruled that, es these stells were the
property of the ity of Manlla, they could de what they
pleased with them and the State Department would not inter-
fere in eplte of the vigorousm protests of the Chinese Govern-
ment, The Chinese econsul general in 1645 again objected to
Confesor and to me, Obviously the three-year perlod of grace
had done the Chinesge no good as it had been all during Jep
ococupation., Finally, Confesor, practically as a personal
favor to me, agreed to recommend to Osmensa & suspension of
the ordinance to 31 December 1945, This was done. The
Chinese consul general was so grateful that he wanted to glve
Jog Raunh and. me & Chinese decoraticn, but found he couldn'th

becavze Machrthur had never recelved one and he couldntt
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decorate subordinates firat. 3Bhortly thereafter China
daecorated MacArthur, but ours waz evidently forgotten.

We had weekly meetlings of the PCAU commanders
in Manlla, A€ thege meetings we put up on a big black-
board the figures about population and feeding. Questlons
of general polley were discussed and individual problems
stated., These mectlings I belleve were uselul.

Ag Llme elapsed wrd the Manila PCAUs had reduced
food and eclothing distribution to a routine operatlon,
they didn't have enough to do and some gol lazy. I had to
say 4 few unpleasant wordas about certaln overstrenuoun
parties I had heard about, but no real trouble developed
in thles dlrection,

These officers wera handling supplles of consilder-
able value, A disghoneat oflficer or more likely two or
thrae of them warklng together could have mede substantilal
111d¢lt profits in the black market, Colonel) Purdy, tne
Manila Proveoat Marshal, told me one day that he was about to
Bpring & trap on one of our PCAU offlleers alleged to be in
on & crooked deal of some $200,000. I asked him who it wos,
but he wouldn't tell me and =aid that he probably shouldn't
have told me as much as tie had, I had intended for scme time
to have an audlt of the PCAUs. I got Hank Cobb, who was a
CPA and told him to find some auditors and start an audit.

He explained-to me how impossible it waz te run & resl sudit
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I told him thatEI pereed, but thet most POAU officers
wouldn't know that and it mlght deter someone who might

be on the verge of dolng something dlshonest., He got hold
of three or.four eﬁlisted men wilth audlting experlience and
put them to work, The results were somewhat fantastiec, butl
ne erpckedness turned up and if Pﬁrdy sprang his trap T
never heard of it and no acandal ensued.

I know that we lost a certain amount of supplles
on the way to our warchouses, USAS03 couldn't get any
guards for thelr trucks except Pllipino M.P.s who were
terrlbly underpald end who felt that steallng a sack of rice
for thelr family was thelr highest duty. We had one bad
episcde in our food warehouse when the officer in charﬁw gol
drunk and the Filipino laborers, taking prompt advantage of
hie Anert condition, pillfered an unimportant amount of food,
I ¥mow of no serlous losses or dishonesty and I belleve that
if any of our officera had bheen In businens oy himaélf, 1t
would have been discovered, No doubt there was petty pll-
fering by Filipinos, but I do not belleve that the aggregate
logs of supplies under PCAU scontrol was important.

About the middle of March Confesor Impulsively
sugrested to me that we let the Commonwealth Government take
ovar éil food dlistribution in Manila, T told him we would
do that whenever they were resady, but that I was certain he

had no organization capable of replacing overnlght all sight
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PCAUs wlith their approximately elghty officers, over 3C0
enlisted men and transportation which we couldn't yet turn
over to the Commonwealth Goverrment aes the PCAUs when re-
leased from Manila mlight be needed in other operations. 1
suggested that they get ready instead te take over from one
FCAU and build thelr oWwn organizetion from experience 1n
this one area. A few days later we turned over the PCAU
No, 8 dlstrict to the Commonwesalth Government, releasing
that PCAU for an operation in the Bicol Penninsula 26 March.
The poor Filipinoa who took over had & bad time, Inatesd of
Jeeps they had to ride bleyeles. The organizatlonal trans-
portation had teo po with PCAU-B, We were able to leave for
the Pllipinos only the extra eivilian truckn which we had
turned over to the PCAUs in Manila and these were Ilnadeguate.
Gradually we pobt the Emergency Control Adminletratlon Unit
(EEAH}, ae the government unlt wad called, more or lens
equipped, but 1t was a long time beflore the government took
on any more areas and then they dld 1t scmewhat reluctantly.
In charge of the ECAU was Mipuel Cuaderne, later Flnanse
Minletey, cofchnimnnn wWilith me of the Jolnt fimerlecan Fhilippine
Finance Commnlssion and Qoverngr of the Central Banlk,

I then discovered that Confesor had no funds with
Wwhich to-opevate his ECAU and proposed to pay Tor 1f by
selling su;pliéa at & profit to the government. OF course

we couldn't allow any profit on suppliles whilch the Army was
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subsidizing except the mederzte retell mark-up which the
PCAU stores had been allowed Lo charge, Confesor, there-
fore, got Osmena to appropriate by executlve decree one
million peseca for ECAU cperations.

We had been =o busy getting Manila organized that
there had been no time untll the middle of Mereh for our
supervisory trips to combat areas, Confesor had decldea
to eppoint certain officials in Mindanao, Panay and Negros
and asked to have Joe Rauh go along to help hilas deputy
Quingona, former Commissloner for Mindanso and Sulu, This
also gave Joe a chance to do some inspecting in the Elghth
Army area and he took off 17 March, During March I was
able to look over some PCAU actilivity north and cast of Manlla
in Sixth Army tarritory.

Confesor's great friend Dr, Canizerea' father-ln-law
had a pleasant house in Malolos, the ¢apltal of the old
Philippine Insurrection Republic Just alter the Spanlsh
Amerlcan Wer. Malolos 1s a lovely old Spanleh town aboul 25
miles north of Manlla and was untouched by combat, I went
there several times wlth Confesor and enjoyed 14 thoroughly.

The Qanigares hospltehle treatment of Confesor's
Corporal-driver who was invited to dine at the family table
showed how 11lttle the FPilipincs cared sbout Army rank. 1
have always fhnught thaet my having served 1In the Philipplnes

wlth ¥r,. 8timson, whom the Filipincs trusted and respected,
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was more useful to me in my desling with them than two
atars oh each shoulder would have been.

During March we flnally got in writing the Common-
wealth Oovernment's agreement to relmburse the Army for the
pay of government offlclals ahd Echqnl teachere. This was
g great relief to the finance offlecers and in turn to me
becavse 1t got the finance officers off my neck.

Late In March Qonfeser and I went up to Paniguil
to discuss the rice buying program wilith Cojuangeo. It
wasn't golng well, mainly because of the high black market
prleep, secondarily because to ba effeoctive 1t should have
been started in late January or early February, right after
the harvest, and there was teoo much war goling on then to do
much rlea buying, Nevertheless enough rice was bought so that
in 8 perlod of emergency later we were able to mhip by rall
same TOO tons Intoe Manila frem Cojuangeo's warchouse in Paniguil.,

A more normzl life returned to Manlla, the need
for banklng facllitles began to be Telt, As I have said,
Oamena had gloged all banks In liberated areas by executive
order in Leyte. The Philippine Government wanted to open the
government-owned Philippine Naetlonal Bank, but 1t was clearly
insolvent until later when.the Government subordinated some
of its deposita, Meanwhille the Army wes anxious to heve the
Natlonal Clty Bank's branch opened and our section helped out

Calhoun and others in obtaining meterials to renovate their
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hurned out premises, We &lso helped In requests to gend out
new personnel from the States, as Calhoun and othera of his
stalff who had been interned badly needed to go home, for rest
and recuparatison, I alse did what I could to help geb & rée-
placement for Jim Rockwell to run the Manila Eleotrie Company.
Pat Jollye, a former nxeuuﬁive, was sent out and did a fine
Job,

late in March the United Staltes Treasury requested
permissicn of MacArthur to send thelr forelgn funds eontral
experts to Manila. Marshall told me to find some legel resson
why they couldn't come. I reported to him that I eould find
nene, unless MacArthur wanted to forbld them to come, whieh
wae hils right as theatre commender. T anked Marshall why he
objected to their coming. He said "Don't you realize that it
ip the policy of this theatre to buck Washingten", I teld him
that I did, but saw no point in 1t when what Washlngton wanted
would help ue. Nevertheless, Marshall prepared and MecArthur
approved the stock radle for refusal of undesired personnel
(inaluding the Surgeon Genoral of the Army sarlier], 1.e.
laek of houaing, messing and trensportation facllitles, This
was dispatched and I forgot about the matter. Shortly after
this varlous additional messeges Were gent to the War Depart-
ment ufging the sending of National City Bank personnel to
open up the branch in Manila. The answer to these messages

finally came back signsd "Stimson', which was unusuzl as
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moat messages from the War Department were signed "Marshall",
This message said in effect "Don't bother me with requests to
gend out representatives of a private bank so long as you are
unwilling to accept flnanclal representatives of your own
government", This gave Joe Rauh and me a big laugh, Willile
Chanler teld me afterwards that hé had wrltten the radio,

The Treasury loreign funds control men were then allowed in,
followed elosely by National City Bank representatives.

Between one and two hundred thousand people were
homeless in Manila after the flghting. So-called "refugee
homes" were eatablished under PCAU eupervislon accomodaling
aboul slxty thousand on 1 March, The balance hed moved 1n
with relatives in Manila or had Joined relatlves In the country,
Maintenance of mdeguate panitatlon In these Lemporary gquarters
was axtremely diffioult., We made every effort to met the ro-
fugeee to Join relativeg in the provinees and furnlghed trans-
portation for that purpope. Varlous puggestlons wers made for
bpilding adeguate refugee camps Just outslde of Manlla., Whitney
regleted all sueh suggestions, for fear of creating a permanant
pauper situatlon., He belleved that eventually all of thess
people would tale care of themsslves., Hls Judgment turned ouwt.
to be correct. By 1 June only 6000 of these refugees still re-
mainedlin Manila. The problem had solved itself largely by the
unueuidl degree of family loyalty 1n the Philippines., FPamilies

Teel an obligation to relatives of much more distant degrees
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of relationship than is the pase wlth us=s.
Supervlalon of Civil Affairs In and Out of Manlla

Joe and T alternated our more extended Inspection
trips so that one of ua could be in Manila moeal of Lthe Tlme.
When he returned from his Yimﬂyanltrip late in March, 1
started north. I flew by C-BY to Lingayen to inspect the
PCAUs in the neighborheod. T stayed at Base M headquarters
at San Fabian, Pangasinan. I had a very satlafactory tulk
with Brigadier QOenoral Brown, Commander of Base M, and hls
elvil affelre offlcer, Lleutenant Colonel Grimews, OGrimes
took ma around in his Jeep.

The first day we went up the coast to San Fernando,
La Union, looked over the new Base M headquarters slte south
of that town and had‘'a good swim. We called on PCAU-Y which
had done an excellent job In Leyte, and apparantly was dolng
well in ILuzen alao, atlll under command of Lisutenant Coleonel
Hopaon.,

Operations for the ecapbure of Bagulo were proceed-
ing rapldly. Ve started to go up the Kennon Road towards
Bagulo, which the 33rd Divialon was epproaching, bub did not
get far, The 33rd Division Commander, Major Generzl Clarkson,
haa giv&n atrict ordere to the M,P.s not to let anyone go up
the road wilithout lepgltlimate bualness, There was no ¢lvll

affairs activity on this mountaln road, only fighting, so the
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M.P. would ﬂDtrlet ug proceed. On our way down, the General
passed us in his Jeep so it's Just as well we obeyed the i b o
1 hed met the Gensrel earlier &t Hopson's headguarters and
from hearing him gquestion Hopson learned that bhe had a very
Inguirdng mind.

The next day Colonel Grimes took me to Rosales
where Hi and I had stopped for dlnner on cur Way to Dagulo
in times of peace, We visited I Corps headgquarters near there,
Lieutenant Colonel Erickson;, one of the offlcera I had re-
eruited in the States, waes acting very succesafully as I Corps
elvil affairs officer, He seemed to be coping edequately with
21l of hle problema,

I found tﬁ&t the C-U7 to Manlla the next day was full,
but wes offered & ride on & B-25 which I was told wap part of n
formation to bombh Bapulo the next day, but would take me to
Manila after dropping its bombe. This sounded {'lng, but when
I looked for the formation on the strip, nhobedy had heard of 1%,
There was a rnrmatinn_aet up te bomb Hong Kong, but that was in
the oppoelte directlon from Manlla., Finelly, T digecovered that
there was a B-25 "fat ent", i,e, no guns, which was golng to
drop soms of Fellers' paychological warfare meterlal on Bagulo
and would then take me to Manila, BPBefore we started the pilot
decidéd that the ecelling was too low over Bagulo and so gave
that up. Instead he droppsed hils pepers over Jap installations

in the Marakina Valley Morthsast of Manlla, keeping well up for

115~




fear of ack ack. Then he went over a town East of the
Laguns de Bay at about 300 feet. I could see Jap soldiers
gnd trucks 1n the street but they didn't bother us and we
landed safely at Mlchols Field a few minutes later,

Shortly after this trip, Captain Smith took me on
a personally conducted tour of his fire department, He had
improved thinge greatly since my last Inspectlen two weeks
before. Everything went well untll we got to a small [lre
station in the outalkirts of Manlla, I aslked to have the old
pre-vwar fire engine there run out to mee how 1Y worked. The
eraw oould not start the moteor and poor Smith was most emn-
barassed. He told me the next day that it was running and
would stay running which I bhelleved.

We had prepared and on 9 Aprll submitted to Marshall
a memorandum oubtlining a program for complete turnover of clvil
affairs activitiee in the Philippines to the Commonwealth
Government by 1 July. He liked the program bul, correctly ns
1t turned out, doubted if we oould accomplleh it that scon.
He had become educatesd about our diffloulties and no longer
belleved that Army oivill affalrs was unnecessary 1in the
Philippines, Then he made what to me was an amaring sugges-
tion for him, that our stalflf psctlion take over direct opera-
tinnﬂi cuntrpl of 21l Philippine eivll affalrs untll the turn-
cyver could be gocomplished, Thles revolutleonery and compll-

mentary suggestlon I would have welcomed six months earlier,
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but it seemed unwlee now for several reazons. Wirst; the
short Lime left for the opersaticn hardly Justified in-
creaslng our fection to the cxtent necessary lor adeguate
suparvislon., Second, Elghth Army was doing such a2 good
c¢ivil affaire Job iIn the Vipayans and Mindanao that I
didn't want to relieve them, Thirﬁ, Eighth Army wasd
destined shortly to take over from Sixth Army in Iusoen,
What T did recommend was that our sectlon should take over
cperational contrel of civil affaira in Sixth Army terriltory
north of Manila to Lingayen Gulf. Marshall agreed with this
and it was done some time in advance of the final turnover
to the Commonwealth Government.

I vwas convineed that most of the eivilian sup-
plies which the Army distributed were sold to the first pur-
chaper at our offlelal prlcew, Thers wae, however, s market

in logal products the volume of which it was imposalble even

to estimate. X suppected that it was thinner than was generally

agsumed. T knew Tor lnpianze that & lot of the iﬂcn] riow
brought inte Manlla by indlividuala never reached thils market
because it consisted of gifts from country cousins to eity
cousins, Therefore the obgsrved private flow of rise into
Manlla was no basie for estimating the volume of this market,
From storles 1 heard 1t seemed Yo me poeslible that a good deal
of food was hoarded due fo the fear that the imported supply

would stop.. I heard humerocus $ales of Filipinos who were
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getting a fairly adeguate ration from the Army, but who would
go into the market to buy a surplus stock which they enjoyed
looking at with almost miserly eyes. Many of these people
had been so close to etarvation durdng the Jap ocoupation
that it was hard for them to believe that the danger of
hunger was over, I dlscussed thls fear element with Qolonel
Ken Dyke, chief . of the Information and Bducation Section, at
lunceh one day. He made the dInteresting suggeatlon that we
try to counteract this fear by an educatlional program, uaing
sound trucks and interapersing the educatlon wilth the amuse-
ment programs, He sald thet the Japs had uged such mathods
Wwlth good suocese in large Chinese plties mnd that he be-
lieved 1t was the only effective propaganda method 1in the
Orient whare few people could read newspapere and even fewer
owned radlos, In spite of our efforts, however, we were
never able to get sound trmicks for thls purpose,

Betwean 10 and 12 April I made an Inspectlon trip
which took me through Pampangd province to Olongapo on Suble
Bay and down Bataan peﬁinaula to Corregldor,., Lieuvtenant Com-
mender Stllly Taylor, son of my frilends, Henry and Jeanstte,
had lunched wlth me Iin Manils a few days before. He wase in
command of the ET. boats in Suble Bay and lnvited me to come
to see him, ﬁe was away from QOlongzpo when I got there, but
his friends Invited me out to dinner on the P.T. mother ehilp.

I had learned never to miss an opportunlty teo eat Navy food,
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g0 I accepbed promotly snd had & delicious mesl prefaced by
a couple of 11llegal beers with Stilly's P.T. officer friends,

1 spent the night with the local POAU offlcers at
Subic and started for Bataan the next morning. Part of a
PCAU had headguarters a% Abucdy on Bataan. ©One of the of-
ticers took me over the Bast-West road to the 1ittle fish-
ing village of Bapae on the West Coast of Bataan, 0On the
way we had a couple of carbline shots at some beaubiful wlld
chickens., We misaed them. They look like domestic Rhode
Jaland reds except Lhat they are much more brightly eolored
and the cooke have long aweeplng talls, The road was in bad
ghape and many of the bridges werée out, but the streamp ware
eanlly Tordable in the then dry season, The peoaple of the
isolated barrier of Bagee were greatly worrled sabout food for
the'ﬂnnuinm rainy season. I declded o furnish se much stook-
plle as posslble, I this was insulficient theee people
would have to be supplled by boat from Olongapo,

We returned to the Fast Ceast by the same road snd
then went on down the Bataan peninesula on the esst rozd, Tt
was April 10, elose to the snniveraary of the "Death March"
after the Batasn surrender., The heat wae terriflc and 1t
ween't hard to lmagine the sufferlings of those poor men
foreced tﬁ maren to the prison camp &t Camp O'Dennel fay to
the north, many without food or water, M=ny Pllipinos who

trled to glve them water wers shot in eold blocd by the Jap
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Fusris.

‘We went over from Mapiveles o Corregidor on-a
water hméti There weare stl1lll a lot of parachutes hanglng
in trees in the gullies on the west of the rock where some
paratroopers had overghot thelir landing place on top.. There
vere atill a lot of Japs in various caves on the island. Our
troopa were graﬂually digping them out, I read in the paper
at home later that a number of Japs surrendered there as late
as November 1945 and seemed.to be well fed by the 1rice they
had been able to store in their cave,

As a result of the Jap bombing in 1941 and 1942 and
our bombing in 1945, very few structurcs were left at all in-
tact, Japanese helmets could be had as souveniras by digglng
Jap skullg out, but I didn't want souvenlrs that badly, There
were bales of Jap oacupation gurrehoy around. Some of our
soldiers were at work digglng Jap "Q" boate out of caves on
the beach to the south of the 1sland. These fast 1ittle boats
were mounted on carriages whilich ran into the water on marine
rallwaya from the caves whers they were hidden., Each bosat had
g heavy TNT charge In the bow, The one operator wes supposed
to do a sulelde job by running the hoat Inte a Unlted States
ship, I was told that only one of them ever succeeded in doing
any damage in Manilla Bay.

On the way back up the very rough road on the East

of Bataan my PCAU officer frilend began driving his jeep at an
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alarming rate of speed., He explained that he was going

that fest becsuse 1% was petiing dark and some of the several
hundred Japs 2t111 on Bataan were apt fo come down to the
road aboul that time of day. I had no further objJection to
his epeeding.

On 15 April a most impressivc memorial service for
Presldent Roosevelt was held on the roof of the Trade and
Commerce Bullding. There was stlll a lot of fighting golng
onn An the hille and mountailns east and northesst of Manlla and
the sounds of artillery fire could be heard throughout the
service, S

Irving Perlin brought the show "This is the Army"
to the southwest Poeoifle and put on performances in varlous
pleces in the Philippines. I went to the Manlla show. It
was exocllently done, and particularly appreclated after o
lﬂng time away from such things.

Later Iin Aprll Joe Rauh wrote me from FPanay,
fonfesor's natlve island and politlical balliwick where Joe
had gone to lnespect POAUYR. He was much disturbed by thé

situation there as it affected Confesor. COonfesor had bean

- at sword'a polnt with Coleonel Peralta, head of the Panay

guerri;lae, Confesor was appointing Mayers and other of-
ficilals on & purely persanal basis and without repard ta the
popularity or politiecal strength of the appointees. Rauh
predicted acourately that Confesor was bullding up real
political trouble for himselfl which might be serlous enough

-
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to eliminate nim from his high nationgl position where he

was needed. Af'ter Joe returned we told Conflesor our feara,
but he laughed at us as novices in Philippine polities, which
we were. Wnether a more moderate policy of appointmenta in
Fanay would have gaved him when the ecllaboretlionisat Longrese
finally refused to confirm him as Seeretary of the Interior,
1 belisve is doubtful. Certainly, however, the powerful
enemiens he made in his own home 1sland didn't help him any

at the erueclal polnt.

While Joe was away I took a trip with Lieutenant
Colonel Davils, XIth Corpe clvll affaira offlcer, and Mr,
Richards of the Unlted States conaulate to pee what we
could of the fighting golng on Northeast of Manila, On our
way we stopped al the Manlla leprosarium whleh had been badly
shot up. Moat of the lepoers had rlnd; but nlfnw were atill
there,

There was a lot of alr actlvity over the hills In
the dilgtance. We didn'f know exactly where to go, Colonel
Davig told usg that he had been paréinularly warned to avold
one crosercad known as the "hot corner”, When we Tinally
arrived at a 112th RCT battalicn command nost we learned that
we had passed the so-called "hot ecorner" innocently and with-
out I1naildent,” The young officers in this command post seemcd
to be glad to zmee us and explalned the tactical situation to

ud in detail. They were near the Ipo Dam, one of the most
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importanht sources of the Manlla water supply, which was
reportedly held by about £000 Jeps., The 112th RCT con-
gisted then of three battallong of about 350 each, half
wnder strength. There were perslstent rumors of a Jap
counter-attack whileh would have been hard for the 112th to
cope with. I don't belleve that the counter-attack ever de-
veloped, but the U3rd Division was thrown in before we took
Ipo Dam,

Dovwn in a valley north of this command poast, a
battery of 105 howltzers was firving. I wore artillery
eroased canneon ineignla so when I stopped, the battery com-
mander thought that I was Inapecting him, T dldn't know
enough about moedern artillery to ask him any more technleal
gueaption than what he wasg phooting at. Thie whs a safle
question and brought out the clear anewer "Jap caves near
Ipo Dam". I thanked him for the information end moved on
to our mutual relief, I had been afraid that he might ask

me some embarrassing teehnleal artlllery gquestilon,
The Roxas Praoblem

In the evenlng, 22 Aprll, Colonel Rob Kreuter, who
was also living in ".";:i,ll.-::‘uaE.l house, came back wiﬁh an astounding
story of & din;er which e, Fellers and Sordiano hed had wlth
Roxas, who with wvarious ofther poliflcos had recently come
through the Jap linss sround Baguio. The others hsd s1]1 been

Jailed as collaborators, but MacAirthur hsd put RoXas, whao was
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a Brigadier General, on his staff. Kreuter said that Roxaz
&t dinner had told them the story of the Fhilippine puppet
republic's declaratlon of wWar on the United States and Unilted
Kingdom 1n September 1944, as follows: Laurel, the puppet
Preaident, called Roxas to Malacanan Palace at about 1 o
elock one morning and told him that Tokyo had ordered him Lo
deeclare war on the Unlted States and Unlted Kingdom, Laurel
said that he would rather be shot than do 1t. Roxas adviged
him to etall Tolgro while they thought 1t over. The next dey
Roxas returned and advlised Laurel to obey the Tolkyo order on
two grounds: (1) if Laurel didn't obey, he would be replaced
by someone who would be muoh worse for the Filiplnos; (2) the
declaration of war wasg legally invalid without Congresslonal
ratiflertlion and Roxas guaranteed thil the Phillppine Congress
would not ratifly 1t.

Bob Kreuter told me that Roxas in answer €o &
guestion had epald that he had told the substanece of this
gtory to MacArthur, I was much dlesturbed,; even If MagaArthur
knew 811 about 1t, to have Roxas while on MacArthur's staff,
admitting even to good friends that he had glven such advice,
I told the story to Whitney the firset thing the next morning.
Vhiltney sald that he must tell) it to MacArthur, with which I
fully agreed, but I asked him to wailt a short time so that I
gould talk to Sorlano and urge him to tell 1t to MacArthur

himself so &8 to avoid MacArthur's epitlcelzing Sorlano and
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Fellers for failure %o advlse hlm of this Important con-
versation,

I went down Immediately to see Sorlano, who
atarted to tell me the story himselfl in strict confidence.

I told him that was no use, that I knew 1t already and
gtrongly urged him to tell it to MacArthur Immedlately be-
fore Whltney reported albout it.

Sorlane and Fellera did tell the story to MacArthur
who, Scordano told me, inatructed them to go to Roxas and tell
him not to mention the eplacde again while he wes on Mae
Arthur's staff. 8o far as I know MacArthur never ook any
other action on the sublect,

There hes been much orltlelsm of General Macirthur
for hls special tresatment of Roxas. As I have sald, when
most of the politicos who had followed Yamashita to Baguio
when he left Manila in December 1944 came through the Jap
lines before we captured Bagwlo, all but Roxas were Jjailed as
ccllaburaﬁmrﬁ: Brigadler (eneral Thorpe, Chiel of MachArthur's
C.I.0. agotion, told me that he put Roxas under houee srrest
in Manlla, but was crdered by Sutherland, almost certainly
upon MacArthur's Instructions, to dlscontinue this arrest.
MasArthur then, =as I have sald, put Roxas on his staff where
he served for several weelks, Later MaciArthur vouched completely
for his 1aya1ﬁy and indicated that Roxas had been his prinecipal

agent In the Philippines durding the Jap cccupation, Major




Ramsay, an Amerlean guerrdlla leader on Luzon, told me that
when he came into Manila in disguise during the occupation,
he always saw Roxas who gave him much asslstance, I also
knew that there was & good deal of talk in Taclvban about
trying to get Roxas out of Luzon while it was still 1n Jap
hands, but understoocd that 1t was conecluded to be too
dangerous to Roxas' 1ife, as he was under careful chacrva-
tion by the Japs. There waa & rumeor that he had mede one
attempt to escape from Manile, but was brought back by the
Japsg.,

What I have set down ebove ip all that I know of
the facts on Roxas' loyalty. It acems to me most llkely
that he wae loyal to the United Staten at heart and 1n most
of hls aetions, but At is hard to condone his advice €O
Laﬁr&l o deelare wor., I can understend Leurel or anyons olse
making the declaration under dureass, but Roxas' advice Baems
to me worde beoause it wag not glven under any duresa. The
beat that can be sald of 1t 1s that 1t wes wrongheaded. The
woret conatruction is that Roxas was trying to make character
with the Japs in case theyvwon, I am inelined te the former
theory, I don't see how as intelllgent a man s Roxag could
have believed in September 1944 that the Japs could win, but
I don't ¥now how much outside information was available to
him &t that tlme,

MacArthur has been charged with handling affairs

in the Philippines so ag to promote deliberately the election
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of Roxae and the defeat of Osmena as President In 1946,
The princlpal steps which he took which contributed to
this result were: (1) allowing or urging Osmena to issus
the equal pay order for Philippine Army troops in November
1944 when this had to be rescinded 1t hurt Osmena greatly
politically; (2) urging Osmens to call the collaborator
Congress in 1045 and seeing that a guorum was present even
though it eonslsted of aome Individuals who had not been
gsoreened for loyalty by the €,I.C.; (3) dissuading Osmensa
from dlsgolving the Congress on sound but technloal legal
grounde (1.e. that the term of 1/3 of the Senators had ex-
pired) when ite collaborationist complexion had become clear;
(4) miving Roxaa the special treatment mentionad above and
not putting him In J&ll as & eollaborator. 16 wae the
combination of Roxae and the collaborationlst Congress, of
whioh Roxas vas the undisputed leader and hero, whieh bullt
the polltical machine whileh defeated Osmens., 1 was present
a4t the opening sesslon of this Congress and saw mysell the
wlld enthusiasm wlth which 1te members greeted Roxas.
Machrthur obviouely sincerely belleved in Roxas!
fundamental lovalty in epite of the declaration of war
eplisode and therefeore ocould not have put him in jail. I can
also see how MacArthur felt that the democratic thing to do
was tocall The Congress and keep 1t In sezsion thus putiing

an end to legislation by emergency exscutive decrees.
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I cgnnot beliewve that Hachrthur consciously trisd
to dnterfere with the election. That would have been con-
trary to nis often &tated purpose To let Tthe Filiplnos run
thelr own show. I &m sure that MacArthur considered HRoxas
the better man for the Presldency, but I cannot believe
that he folloved & deliberato course of actlon deslgned to
injJure Osmena and help Roxas, although I belileve that what

he did contributed to that result.
More Civil Aflalrs Work

The need for publle t{ransportation pervice be-
pame presslng. Our section wanted 1t malnly for transporius-
tion of food into Manllae, but the transportation of passen-
gers withlin Manila was important, The compenles which opera-
ted balore the war had turned over thelr trucks and buses to
the "Army at the time of the Jap invaelon, Almest rll o the
pre-war motor traneportetion stlll left in the Philippines 1n
1945 waer in very bad conditlen, We had Imported as part of
the clvil affalrs program & large nunber of trucks and we
decided Lo turh most of thess over to the companies whiech hpd
operated pre-uar, pro rata on the basls of thelr pre-war
fleets, Due to the many difficulties and delays Involved In
gelling Army property te the companles on credit, whiph Was
egsentlial in thils gase because most of the companies dldn't
have enough cash, we decided to turn them over to the
Philippine Government againet receipts which was entirely

legal and worked out an arrangement by which the Philippine
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Goverhment would then sell thesse frucks to the companles
on an Instalment payment basis,. Confesor insisted that
his government be allowsd to retaln a small proportlon of
theae trucks to start a government operated bua line In
Manila, A large part of the trucks were ingeniously and
rapidly converted Into buses using loecally available material
and the tranegportatlon eyetem wag soon funetioning., The
buses were egulpped to earvy pamasengers and freight.

Early in May, Joe &nd 1 went to call on Mre. CGuln-
gona, Commlssioner for Mindanao and Sulu, whom Joe had met
on hisg flpst Visayan trip in March, GOuingone had part of
a plane propellor in his back yard, He Lold us that 1L had
come from a Navy plance which waa shot down in his garden
during one of Halasey's ralda while the Japs atll)l held
Manilp, Five Navy Tllers were killed and buried in his
garden, He told us that Filipine women put flowers on thesn
Eraves every nlght, The Jape removed them every morning and
finally poated a guard there &t night.

We thought we had merely gone for a call, buf
discovered that we were expected to stay for & high tes.
Tnla eliminated very effectively the Saturday evening worl
whilch we had planned, whilch was Just as well for a changce,

On & May I started by jeep Tor Batangus, Batangas
to dnspect the FCAU thepre, On the way I stopped off at

XIVEh Corps Headguarters and had a satisfactory talk with
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folonel Hottenstein, the Corps €ivil Affadrs Officer.
Further down the 1ine I had an interesting talk with
Colonel Milton, Corpe Chief of 3tafl, whom I had met
before when his Corps headguarters was Juet north of
Manila. Colonel Milton's Interest din the civil af?aira
problems was very helpful. |

The POAU at Batangas wWas comfortably ledped in
a blg house belonging to the Villanueva family. They gave
a dance the evening T was there in honor of the blrthday
of one of the femlly ond o good time was enjoyed by all.

The pexi day I looked over the provineial bulld-
ings whleh were quite elaborate and pleasantly situwdted on
& hill abovae the town, Baténgas had been badly damaged,
Lipa, & few miles to the noerth was worse, I remembered Lipa
i ﬁrnhwuv daye as one of the moet substantlially built old
Spanish towns in Luzon, It had been & center of the Phlllp-
pineg coffee Industry end a very wealthy town untll the cof-
fee blight practlcally ruined the industry 1n the latter part
of the 19th century. The Duteh in the East Indles apparently
found an answer to & similar blight, but the Spaniards were
not so0 agecesaful. Lipa had been & Cavordte shopping place
for antlique Spanish furnlture.

Just after I returned to Manila news came of the
Gorman surrcnder, .I made a2 1 to 10 bet with Colonel Ray

Kramer on 8 May that Japan would surrender within three
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months and only lost it by & few dayvs.

On @ May the Manila symphony orchestra staged
its first poszt-liberstlon econcert, Dr. Zipper, a Viennese
refugee, was the conductor. He and hia wife had left
Vienna to aveld the Nazls and had landed in Manila which
the Japs soon converted into a most troubled heven for
refugees. He and his wife, not being enemy aliens, wero
not interned by the Japs, but had had a very uncomfortable
time., It had been imposaible to keep the orchestra up
during the Jap cccupatlon, Ka soon as Manlla was liberated,
however, Zipper went to work with his musiclens. The Army
cleancd up the ruineg of the old Santa Cruz church on the
north side of the Pasig {or the first concert. All of the
wulle were lntact, but there was no roof. Zipper put on a
very ereditable concext, the principal number belnp Beethoven's
Erolea, It was qulte an achlevement so aocoh after the Clght-
ing In Manlla,

When I firet went to Malaecanan in February, I had
run Into Appeolenio whe was the receptionlsat outside Mr.
Stimeon's offlce when he wWas Governor General, We grested
each other as cld friends, I asked him about Ramon Atlenza,
our favorite house boy in 1929, Appolonle said "Oh, sir, he
has been in the province for many months", I told Appolonio
that I should Jike to nire him to work for me., Apparently

word went out on the bhamboo telegraph and about the middle
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of May Ramon turned up in my offlce ready to go Lo work
for me, but not at the wages we paid in 1929, He told me
that he had gone to the States for & while as valet foy
Thecdore Roosevelt, Jr. alfter he had finished as Governor
General, Ramon fitted well into our mess at General
Valdez! house and took beautiful care of my lew personal
belenglings.

On 14 May I started out for Eighth Army Head-
guarters for an inspeotion trip, I flew from Nicholg Fleld
te Tacgloban, where 1t was ﬂtill raining, and I pot well
soaked in my ride down to Tolosa where Vanco met ma, 1
apent the night there, The next day Vance and I took off in
a Navy PBY for Mindanao, We landed in the bay &t Parang and
got a jeep from X Corps to talke us down to inspect Lleutenant
Colenel Senate's POAU at Cotobato where we apant the night,
in PCAU wen the one which I had eeen at Valencla in north-
west Leyte in January. Senate had bought one of the most
beautlful Moro daggers I had ever eseen. I trlad to buy it
from him, But he stuck to hls misguided idea of giving it
to some callﬁge in the Statesn.

The next day Vance and I mef Lieutenant Colaonal
Fertig at X Covps Headguarters, TFertig was & mining engineer
who had headed the guerrdlla movement in Mindanao durlng most
of the nccupatiﬂn gnd had performsd superbly. He was ex-

tremely Interesting.
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Vance and I wanted to go to Zambosnga whers
there was a PCAU, We couldn't seem to arrange 'a plane
trdp, but heard that a Navy tanker in Parang harbor was
headed that way. We went out on a lafnding craft to inguire
and the skipper, a young Lieubenant, £old us te ¢limb abeard.
He had two empty offieers' berthe. The tanker had been manu-
factured somewhere on the uppar Missisalppl Riwver and flcated
down to the Qull 1n $wo plecea. She was gple and span. The
mess was up to ususl Navy standerds, but the great feature
wana hot shewera. T had my flrat hot bath for many months and
etayed under the shower about an hour, We also slepl in beds
with shecats whiech was an unascustomed luxury, The next
moerning we reached Zambeanga and thanked our new Havy Irlends
for a moat pleasant rids.

The POAU in Zamboange was the only one I saw which
d1d not get along well with the Divisien, the 41st, to which
it wae atbtached., I think that thie waeg largely the faull of
the POAT Commandoer, who was gquite tactlems, He started cub
wreng by moving into tﬁﬂ best housae at Pettlt Barracks, the
Army post there., He was promptly and properly run out by the
Divislon Commander when the lattcor game ashore, That started
hilm off badly and from the complaints about him by the dlst
Divlalan Ghie? off 8teff, 1t sppeared that he hadn't recoversd
much ground since, WVance and T leciured him somewhat and it

did not become necessary to remove him.
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Vance and I went out to ses the Szn Ramon penal
colohy, of which the Filipinos were justly proud. IT was
builé slong the lines of individual housesg where the
prigoners could live with their wlves and avolded the con-
ventional prison atmosphere almost entirely. Apparently
the experiment had been highly successful. On the way
back we had & good swim on & beach covered wlth algns
warning of land mines, which signs we correctly assuned
vwere cub of date, It was sirange that thla, my most
aoutherly awim, was also the coclest I had in the Philippines.

We celled on Colonel Jerry Jerome {(a close frlend,
of Great's) in command of the 13th and 1h4th Marine Alr
Groups, whileh were supporiing the 4lst Divieion in North
Central Mindanao and also at Daveo, I trled to get him Lo
let me go on a bombing miesslon over Daveeo., He practicenlly
promised to eend me, but finally didn't do it, I couldn't
make out whether he was mopt scared of regulations, Hi or
Great in case I got hurt. I had been on the receliving end
of Jap bomba eo long in Tacloben that I was disappointed
not te be on the sending end lor once,

Jerry f{ixed Vance &nd me up With a ride con &
Marine C-47 to Guisn a big naval base on the scuth tip of
Samar, We lunched with the Maval Commander there and also
inspected the PCAY which was having great trouble moving

eivilians. The Navy had expanded its plans sc often that

=134 =



some. famlilies had been moved three or four times to make
room for Navy inﬂtallatiﬁnn.

The Gulan church 1s one of the oldest, if not
the oldeat, in the Philippines. We called on the prlests
who proudly showed ue their beautiful old altar silver
which they had hidden succesafully from the Japs.

On 20 May Vance and I flew up from Samar to
Edighth Army Headguarters in leyite. I epent & day in Tac-
loban looking over Bage K civil affairs activities which
then conalsted princlpally of delivering supplies to the
Leyte provinelal officiale for distribution. I had a
pleapant luncheon with tho Abesamle famlly. The next day
I returned to Manila in an Eighth Army C-47,

Joe Rauh met me at Nichols Fleld and told me
that he had arranged for ug Lo move wlth Ray Kyemer into a
nice apartment in the "Gomer Mansiens', an apartment house
Just ofl Talt Avenue south of the Rizal Stadlum, There we
had a kitchen, dining room and large living room and the
Tuxury of a bedroom aplece. Jos and I shared & bathroom.
Kramer had one to himzelf. The water pressure was too low
to reach us, so an Army water wagon filled up our bath tubs
and several G.I. cana dally. Bathing weas largely accomplished
by uae of tin hats until soms of our enlisted men Pixed up
& showsr in the garapge, the water supply being a Tifty gallon

gasoline drum In the garage loft which the water wagon alsoc
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filled daily. We B2t up & good m=ss with Ramon, anothsr
houseboy and a Chinese cook, We lived there in great
comfort for the rest of my tour of duty 1in Manila.

Vhitney told me that MecArthur had asked the
War Department to furnish him & general officer &8 his
chiel of milltary government for the Japanese operation,
paying that he hed no general officer in the theatre avall-
able for this duty. I think that Whitney, who had become a
Brigadier feneral, felt momewhat hurt by this, but he di4
not say so. :

On 22 May a larvge mlaslon from Washington arrived
in Manila headed by Senator Mlllard Tydings. Thelr oblect
was to survey war damage and make recommendaticone Lo Congreass
as te ald for the Fhilippines. They went nowhere ocutslde
of Manila and stayed, I helleve, less than & week. Kramer
was put in charge of them and for a whlle they were kept
strdctly away lrom our civil affalrs seotion; the logleal
place for them to get information. Rd Hester was & membar
of the misslon., I had known him quite well when I was with
the Clvil Affairs Division in the Pentagon in July and
August 1944, He was the representative of the Department
of the Interler on the Philippine Civil Affeirz ad hoo
gommittes. Joe Rauh knew Professor Flliott of Harvard,
another member of the mission, guite well., TFrom talks wlth

these two and others, 1t became plain that Kremer was gliving
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the Impresslion that he was the chief edvil affeirs officer
ol the theatre. I told Wnitney thls; but he wisely descided
to deo nothing about 1t. Hester and Blllokt told Tydings
that Whiltney was hesd of civil alffairs, with the result that
Tydings cdalled Whitney, Joes Rauh an@ me in for a two hour
geaslion Just before the miesdion left, The conference dldn't
accompllsh much, Tydinga! ehlel interest seemed to be the
percentage of desbtructlion in Manlla which was hard to estimate
and 4did not seem too important., Anyone eould sece that it was
very extenalve,

Tydings, upon invitatlon, attended a sesslon of
the Philipplne cablnet. Confeesor told me that he asnked
Tydinge what the reaction of the United States Congress would
ba 1 the Fhlllppine Geoevernment asked for a postponement or
reconglderatlon of independence. Tydings instently replied
that the Unlted States Congress would pay no attention to such
& request and that independence on July 4, 1946 was a settled
matter, It seems to me that he thus Improperly assumed a
great burden of responalbllity. I am inclined to think that
he was wrong in his judegment of how the United States Congress
would have received such a request, I cannot say whether the
Philippine Govermment would ever have made such a request,
but Tydingse'! reply may well have put an effective damper on
the deslre for delay or reccnsideration of independence in view

of the then rather prevalent fear of the responsibllities of
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independence in 1945 because of the almost toval disruption
af Philippine econiomy by the war. I had pergonally bellaved
for a long time that the Fillipinos were entlitled to thelr
independence Af they really wanted it, but I had never
thought thet- 1t should be foroced on them. Tydings'! reply
‘indilcated that our Congress would de just that. 1 ecan never
belleve that the pressure groups - Quban sugar interests,
labor lobby &nd farm lobby, who had a good deal to do with
Fhllippine independence because of fear of Philippine competi.
tlion - would have been strong enough in Congress in 1948 o
gause to be rejected any serious Fllipine request for re-
conslderation or postponement of independence.

On 28 May, Osmens had a lerge receptlon for the
Tydings minpalon on the eve of i1tes return to the Etaten. 1
gaw Roxag there for the first time sinee 1929 and had & talk
with him about the Phllippline law deslgned to enable the
government to purchase lerge farme and resell to tehante on
eany terms., He told me that he was the author of thla law
and had greal hopes for ite future. Admlral Barbey was thera
and we had.a talk about the Leyte convoy days of the the Blue
Rldge. Qolonel Tjams, a member of the Tydings mlgslon, had
heen in the Veterans Bureauw when my father was 1ts medlcoal
director, I had a pleasant talk with him about my father,

Hay.KramEr, who had done a Tine job trouble-shootlng

logistic problems for Dlek Marshall, was running out of work
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and looking for more. He got Marshall to put him in charge
of long-range Philippine rehabllitation. Thils task was
certaln te overlap to some extent ocur clvil affalra short-
range job of rehabilitetlion. HRauh and I discussed this with
Kramer and resched a reasonable understanding that we would
tell Kramer generally what we were ﬁniﬂg ard that he wWould
reciprocate, Thus we hoped to avold duplicatlion or confliects,

Our Liret doubt #s to his reclprocation came whan
we learned that he had given the Tydibhgs mission the im-
prepuion that he was in charge of clyll affuirs,

The pext eplisode occurred the day after the Tydings
miseion receptlion at Malacanan, KXramer asked Joe and me to
g0 to &4 lurge meeting convened to dlecuss the losal labor
sltuption faclng the Army. Kramer and representatives of
USAS0S did most of the talking and urged the necessity of
Elving rice bonuses to laborers and probably raising wagee,
The eivil affalirs sectlon had conslatently reslated zll
such suggestlons because of thelr generally inflationary
effect on the economy. We hed felt that these measures
¢could be avolded by a llttle more effort and imagination on
the part of officers cherged with the duty of hiring Filipino
labor. From our gquestioning of the USAS0S officers it ap-
peared that the three offlcers in the theztre with the widest
pre-uer experlence wilith Filipino laber had not even been

consulted., At our insistence, 1t was agresed that these
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of ficers would be &asked for suggestlons before wage ralzes
and bonuses were discuszed ageln, which they never were
while T wass 4in Manila,

The next day Kramer held a neeting of Manila
business men and some Commonwealth Goveroment officlals
including Confesor. 1 was there at Kramer's invitation,

He took over completely and outlined & proposal for a ao-
called "Supply Council" modelled on a simllar organization
which had worked 1n Australia. The idea was to lncrease
Philippine production wlth a wvlew to aiding the forthooming
Japanewe gampalgn and incldentally the rehabilitatlion of

the Philippine economy, I had gerious doubts as to its
workeblllty., It appeared to me too grandleose, Conditions

in the Philippines were so different from those in Australile
that the plan didn't seem to me well adapled to the situation
wlth whlch we were confronted. In Lfact I thought that it waa
half-beked and that 1t would do more harm than gocd. Worat
of all, the whole proposal ralsed in Cenfesor's mind the
auestlon which he put to me as to who wWas running clvil
affaira, Whitney, Ravh and I or Kramsr.

I said nothing at the meeting, but Joe and T
afterwards prepared and Whitney spproved and slgned & check
sheet for Marshall criticizing the Supply Couneill Plan in
some detall anﬁ obhjecting to Kramer'as iInterference with our

excellent relationship with the Commonwezlth Government.
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officials, We had a rather bitter argument with Kramer
about. this 1n our billets, 1n which Joe told Kramer that
we had g¢arpried out our apgreement wlth him to tell him every-
thing we were doing, but that he had falled entirely to con-
gult us a8 to his proposals,

The next day Marahall called Kramer, Whitney,
Rauh and me in and we threshed the whole thing out in an
grgument whileh wae frank snd unplegsgnt, Marshall scld that
he had had no idea that Kramer wes interfering with us and
that 1t must atop. From then on I had no real trouble with
Kramer. The Supply Council waa forgotten and we were able
to continue our work as befora with the Commonwealth Qovern-
ment offiecinls, Kramer weo so upset that he had to go up
to Bagulo for about two weeks of complele rest,

In talking over the future with Marshall, I sug-
gested that the Army's Jjob would now be mush casier if a
United 3tates Hiph Commiesioner were on the job. He agreed
and sald thet he believed MacArthur would new alse agree.
MaNutt, who nad been a peacetime High Commlssioner, came out
late in July fo loolkk the sltuation over and returned in the
Pall as High Commilssiloner,

"Oklahoma" with & second-string cast, arrlved in
Manlla, Hank Cobb and I went to it and enjoyed 1t thoroughly.

Colonel Herb Wheeler let me in on the information

that the War Department had picked Brigadier General Crisat,
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who had been 10th Army's military govermment: chilef on
Okinawa, to head military government for Japan on
Machrthur'ts starlfl.

¥With the imminent turnover of ¢lwvll affalrs
activities to the Fillplnes, we had arranged for a stapg-
ing area wWhere the pereconnel of the desetlvated FCAUs eould
be prepared for millary governmenht work on the Japanase
operation. We had found a geod plece for this area at Gan
Esteban, Ilocos Sur, on the northwest coast of Luzon near
Vigan, I had sent an excellent young officer, Lieutenant
Colonel Parker, Commander of an alrcady descbivated POAU
to start preparing this staglng area, We named it "Camp
Morgan" 4in honor of the FCAU Commander who had been ambushed
and killed between Velencle and Palompon in Leyte,

' On 6 June I started aff.tu Inapeot this area
gocompanied by Rd Heater, who had stayed 1n the Philipplnes
after Tydings' departure, and Mejor Dick Hopper of the G-4
Seotlon. Hester, who had handled Fhilippine affalrs In the
Department of the Interior, had been in the lalands upwards
of eighieen years and wes full of interestling informatlon
and anccdotes about the Philippines. Hepper had worked for
a large Unlted States oil company In the Wetherlands Zast
Indles for years and made Interestlng comparlsons between
conditlons there and what we were geelng 1n the Philippines.

They wers bath pleasant and stimulating companlons.
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The first day we reached Bagulis by the Narpulian
Trall. HKennon Road, shorter by several miles, was im-
paszsable because of war damage, We stayed with our old
friends PCAU-T, atlll under Hopson. They were delighted with
Baguie and wanted to be allowed to stay there indefinitely.
The ralny eeason had started and the climate then 18 not
ldeal; but 1t was cool and a welcome change from the lowlanda.
The 33rd Divislen was [lghting to the north on the road to
Hontoc., This road had replaced the trall which Hi and I had
travelled over on horseback #nd afoot on our wedding trip in
1929, Our artillery could be heard most of the time Just a
short dlatance north of Bagulo. The goll ¢ourse wae covered
with tents and tanks., 35rd Division hedadguarters waeg in the
eountry elub and the Commanding General Clarkson had the
little ¢ottage which HL &nd I had occoupied.

Bapgulo had been Yomeshita's headquarters from
December 1944 until shortly before woe took it in Aprll 1845,
On the Nargullian Trail the Japs had dug many caves out of
the solt rock and it wae easy to imagine the difficulties
our troops must have hed Mlghting thelir way up the mountain,
OQur alr force had bombed Bagulo extenslvely. The most con-
centrated damage was in the small business district which
wee & mess, Mogt of fhe houses have a good deal of land
around them, Wot many were badly bombed, but the gardens

and lawns had been long neglected with a resulting down-z2t-
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the-heel look. It wzs a sad contrast to the beautiful
Baguleo of 1929, but 1t dldn't look like too hard a job to
bring it baek. The Mansion House, former residence of the
Governors General and later of Quezon as President, was a
wreck, but I. was told that the Fhillppine Government had
started pulling 1t down before the war to make way for a
more clsborate structure. A grilled iron fence surrounds
the grounds, with an ornate wrought iron gateway. A story
wag prevalent that Quezen sent an archiltect to London to
gopy tho Buokingham Falace gates for the Mansion House,
When the architect roturned with hls drawings and speclfica-
tione Quezon told him 1t was all right excepl to make 1€
throe feet bigger In all dimensions, If Quezon had lived to
return to the Philippines, he never would have adopted the
pell-eflfacing attitude of Oemena,

The next day we started north on the cosst road
to look over San Esteban. On the way we called at Colonel
Volkmanh's headquarters, He wae a young Weat Polnter who had
gacaped from the Jeps effer cur surrender on Batasan and had
become an effective guerrilla leader in nerthern Luzon, Hls
headquarters looked as neat and efflclent as any Unlted States
Army Installation., Under Sixth Army he was conducting the
assgult from the coast on Cervantes and Bontoe with his
pucrrills troops helped by some Unlted States Artlllery.

He was most anxious to hsve one or two PCAalUs attachad to him
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or at least a subatzntial guantity of clvlllian supplles
made avallsble, I was unwilling to agree to thie zt this
late date, when we sere trylng to go out of business all
over the Fhilippinsgs.

On our trip from Vollmann's headguerters north
to San Esteban, we sauw nothing of the sufferdng of the
people which Veolkmann had descrlbed to us. Mest of the
Filipinos looked well-fed and clothed, We passed Canden
which Hoster told me had been the town whiech supplied the
Spanlash Royal Famlly with its mountaln grown coflfee until
about 1910, but which after that had deterlorated begzuse of
blight.

We leoked over Camp Morgan, which was pleasantly
sltuated In a large coconut grove on o bay equipped with a
good pler. This we declided would be useful as the ralny
season progressed and the plece might have to be suppllied from
the baee at San Fernando, La Unlon, by water. Ve got well
goaked coming &nd golng and eome of thne fords were gettling
nard te negotlate, Parker seemed o be delng a good Job and
was getting things seb up with help from Base M at San Fernando,

We went back to Bapulo in the late afterncon, I
dinged with Kramer, who wag staying at the house of Mr, Sordo,
g Tabacalera officlal. Xramer wse having a good rest and
seemed Ereatly.imp?nved In-health-and splritas.

on 8 June we started back to Manila by way of the

0ld road wvia Rasalea, Gulimba, Cabantuan and Baliwag, This
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road was winding and lined with old frees and was there-
fore much prettler than the stralght modern two-strip
conerete highway which we had taken on our way north. I
spent a lot of time buylng & hallwag hat for Hl, not reallzling
thet women now have no use for these Panama-type straw hata.
On 10 June we released all PCAUs from Mandla, The
Commonwealth Government took over distribution of food and
elothing through its Emergency Control Adminlstration,
Emergency Control Adminlstration Units (PCAUs), set up some-
what on the lines of the PCAUs,took over the PCAU areas and
headquarters and we were now able to furnish them with a good
share of the transportation and other organic equipment of
thosa PCAUs whilch were to be deastlvated,
We turned the warshouses over te USAS0S, 8ixth
Army lmmediately took advantage of this apportunity to draw
what were probably unneeded supplics out of Manile for countny
areas, We finally had to setile that by an order from Mae
Arthur to Commanding General USAS0S seltlng up certain
priorities for Manila, Until these priorities were matleflled,
nothing could be released for Sixth Army areas, Thils was the
only time, so far &g I remember, during our whole olyvil affalps
operatlion that I had to ask for an order to take care of a
particulaxr sitqauimn. Usually we worked things out by com-
promige on so-called technical levels. Thils meant that the

ataff officer's suggestion would be followed by the operating
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af fleer. That worked to perfection with Eighth Army but
not as well with Sixth Army.

The Philippine Congress convened 9 June 1945,
Roxas, who had taken off hls uniform, wae elected President
of the Senate. Zulueta wae elected Speaker of the House.
The collaborators, as Osmena had predicted, soon woerae in
full control of the Congress., Roxas was their hero and they
demarnded that Confesor and Tomas Cablll, Seecrctary of De-
fenee, a Mindanao guerrilla and strong antl-collaborator,
be removed from offilce. Confesor had to resign the latter
part of June, beeause thie Congress would not eonfirm him,

On 14 June, Osmena told Joe Ruuh and me of hia
difficultics with the Congress. He told us that he was
prepared to adjourn Congress sine dle on the Lechnical
grhunﬂ that the term of one-third of the Senate having ex-
pired, there was no quorwn of the Senate. We were Dpleased
to pee him in & flighting mood, but 1t didn't lagt long,
Soriano Ltold me later that MacArthur had talked him out of
thils step and there 1t seame to me ended Osmena's pelitiesl
gareer, He was unable to cope wlth the machine whilaoh this
collaborator Congress bullt up and with which Roxas defleated
him for Presildent 1in 1946.

In June, representativea of the United States
"Forelegn Economle Adminlstration arrdved Iin Manila to dis-

cusg economic problems for the future., Before thelr arrlwval
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the Commonwealth Government was the only sgency we knew

of which ocould take over the Armyls function of importa-
tion and distribution of necesgary supplies for civilian
usa. KECA soon sugpested & program of private e¢ivlilian
importation and distribution and indicated that this was
none of the Army!s business, That was elearly wrong. The
Avmy had a vitel Interest in keeplng the Philippines orderly
as they were ¢to be an important buse for operations agalnet
Japan., I emphasilged thias tofthe ECA officiels uand asked
them to review theilr plans for elvilian importation and
distribution, These plana at {lirat seemad o me rather
superficlial and badly thought out., The ECA offlclals tested
them by conferences with businese intereste involved and
strengthenad them by the prastical suggesationn thus recelived
to such an extent that I waes Cinally satiefied that they
would weork well enough so that theve would be no disruption
of our base,

On 2 hot Sunday, 24 June, I started on the first
trlp not connected with work which I had had since lsaving
for Hollandia in September 1944, After lunch Hank Cobb and
I got Into a Jeep and drilve to Tagaytay Ridge, south of Manlla.
The two-strip concrete road had been renamed "ilth Alrborne
Drive" in honor of that division which had landed in Nasugbu,
Batangaz, ta¥en Tsgaytay Ridge from the Japs and fought thelr

way into the southern suburbs of Manils over this reoad. We
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had =started out for Cavite, but fortunately missed our

turn and were well rewarded. I had hard of this place,

tut had never been there before. It is qulte high, about
2000 fect, and cool. From the ridge ohe ¢an ses Manlla Bay
to the north, Laguna de Bay to the east, Batangas Bay to the
far south, the China Seca to the west and Just below the ridge
to the eouth the beagutiful leland studded Lake Taal., One of
those islands containg quilte a nasty little voleoano, which
at preaent la inactive, It would be an ideal place for &
new capltol for the Phllippine Qoverhment, but I underatand
has boen passed over for fear of further eruptlons from the
vyoleanos, Hank and I got ecocoled off, beought some mangoes

and had a geood afterncon's regt and complete change.

Johnny Sullilvan, & friend of mine asince he was
ten years old, arrived in Manila 29 Juns and ftried to find
me the day he got there, He had Just been appointed Asslint-
ant Seeretary of the Navy for Aly, There was no telephone
in our billet and he couldn't reach me, but the next morning
I went out to Nichols Field where he was taklng off and hsd
B Tew minvtes chat with him there.

On 1 July 1945 we turned over the Manila Fire
Department and on 11 August the Health Department to the
Commanwes lth,

On 5 oduly, Brigedler Genersl Crdst arrived from

Okinawa. He called on Whitney. HRauh and I were detalled to
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tell him anyvhing he wanted to knmow, He spent about 20
minutes telling us what he had done in Okinawa, but didn't
seem even curious about our theatre and itz set-up, which
was what he had to know if he was golng to work for MacArthur,
He gpeemed to me to be [ull of misdirected energy. He rmuashed
off' o 3ixth Army and came back supporting their request,
which we had heard of earlier; to re&ld some of our beat
offlcers for Sixth Army CAvil Affairs Stafl. Sixth Army
had the flrast operstlon agalnet Japan, Kyvushu in November,
and was entitled to an able ataff, My cexperience with Sears,
howaver, had convinced me that any good man detailed to hls
stall sectlon was wasted. I told Crist that and urged that
we keep most of the best officers for Crist'e mectlon and
the matter waep lelt in abeyance, whilch wos where I wanted 1it,

Marshall had told me that he wanted me and maybe
Joe to go to the Btates with Crist to help him with his
Japanese Military Government planning, whleh Crist propoesed
to do In the War Department. This sulted me, as our work wes
about over in Manlla and it had been a long time sinece I had
seen H1 and the kide. Aleso I hoped thet with my knowledge of
our theatre I ecould help Crist. He lelt, however, on 8 July
without aaking for eilther ﬂauh or mae,

My last job wilth the Army in the Philippines was to
help the Navy move eivilians for the development of a big air
base on Mactan JIsland. Mactan Ielend lles Just south of Cebu

City, the second largest in the Philippines. Magellan, in




his voyagpe around the world, wee killed on Wactan by the
Fillpino chief Lapu Lapu, whose name has since been given
to one of the moat delicious of Philipplne salt water [lsh,
There is a monument to Magellan on the island,

Captain Baker of the Navy was referred to me for
help on his problem. The Navy had ample authority under
theatre directives to move end compensate elvilians if
they agreed, which they almoat alweys dld. Baker; however,
vanted to be sure that he waan't getting inte any trouble
with MacArthur's polioy of not pushing Filiplnos around,
and so sought Army help., Ao Mactan was in Ognena's home
provinee of Cebu, I decided to woprk the matter out on &
high level and got up an exchinge of letters between MacArthur
and Oemena on the subjeet, which letters were duly silpned and
deliversd. 1 got three demctivated PCAU offlcers lined up
for the Jjob and deelded to make a pgood sghow of 1t by takling.
along Cavuhop, Secrelary of Publle Works, whose brother was
governor of Cebu, Cabuhog was delighted Lo go along on the
Navy PBY which Baker provided and we 811 zet forth, Cahuhog
had sent & wire to his brother to have luneh for our party
(about twelve} in Cebu on arrival. The wire wasn't delivered,
but we went to luneh nevertheless. How Mra, Cabuhog ever
arranged 1t on’ no notice at all T don't know, We had to
wait only half an hour. She waz most apologetic about the

delay and the lunch (which was ample and delicious), She
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1ineisted that we all return the next day for what she sald
would be a real meal.

After lunch we went by boat to Mactan and looked
the situation over, Two young Navy ILideutenants had been
doing the Job perfectly well and didn't need any help at
211, but I left my officers for what I suspect waz quite
& long rest. They deserved 1t sa they had been doing hard
and effective PCAU work for months before thia,

Thoe Navy, as usual, had set 1teelf up begutifully
ashore, I slept that night on a poreh over the water, whieh
was &0 thoroughly sorecned that I dldn't need a mosquito bar.
Unlega you have plept under one for monthe as I had, you
don't know what a pleasant change that was.

The next day we went to the "real lunch", One of
Osmena's song, whom I had known 1n Tacleban, was there and
g mood time was enjoyed by &ll, T was glad to ses Llsutenant
Colonel Pete Scott, whom T had Tiret eeen in Ipil, Leyte,
and whose PCAU was now In Cebu, a much pleasanter and
nealthier spot. After lunch we Tlew baek to Manila, each
of ug with A present of & box of Cebu mangoes, whileh are
reputed to be exceptionslly fine and which our mess enjoyed
greatly.

Vance arrived in Manila on hils way back to Leyte

from a rest cure in Bagulo, which had bsen prescribed after
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a bad bout with yellow Jaundice, He wWas as amusing as
ever and was beglnning to plan milltary government for
the Honshu operation, which was to be Elghth Army's,
On 15 July & radio arrived from Crist asking
for Rauh and me to come to Washington to help him thers.
It was decided by Whitney, Joe and me that both of us
shouldn't go, Joe was aboul to go home on polnts anywvay,
having been Iin the Pacifle wilth only one temporary duty at
home for about four yeara, He therefore didn't expect Lo
go on the Japanese Invaslon ag T did, We agreed that Jos
should stay to wind up Philippline eclvll elffalrs and that T
ashould go home on temporary duty to help Crist.
Tha final report of Bripadier Oeneral Courtney
Whitney, Chief of the Civil Affalra Sectlon to General
MachArthur coneluder wlth regard to the Manlla operatlon ag
follows:
In conelusion 1t :should be pointed out that the
effort to relieve the embattled City of Manila was
in the dlscharge of an emergency responsibility of
the United Stotes which Tinds 1ittle precedent in
our country'e history. However debatable may bs
gome of the methodsa employved to meet thls emergency,
the fact remalins that the responslbility was fully
dlscharged - wlthout incidence of starvation, without
food riots or other dlsorders, &and without serlous

threat of epldemic - from the time our foreces entered
the City to flght street by street for Its occupation

until normaley had been restored and the responsibildty

Lransferred Lo the eclivil zauthoritles.

_153_




Haolk Home=

Joe Rauh drove me out to Nichols Field in the
pouring rain on the afterncon of 16 July 1945, Our plane
the A.T.C. C-54 "Bataan! took off at 5 P.M., which I after-
weards legrned wasg almogt- the exact time the Iirat aéumic
bomt was detonated in New Mexloo, We eircled Manila two
or three timea to get altitude over the elouds to clear
the Luzon mountalns and then headed for (uam. There we
had to wailt for another plane to be met up as ours had
devaloped some englne troubla,

We flew within sight of, by-pasped Wotje, full
of hungry Japs and landed at Kwajeleln sbout noon. There
I discussed the situation with a pleasant looking fellow
passenger, Lisuternant Commander Northam Grigge, USNR, He
thought it likely that we could get & cold beer 1n the
transient offlcer's mess and turned out to he rlght, Over
the: beers we discoveraed that we had both gradustad Crom
Yale and had both belonged to Wolf's Head,; which were bonds
in common,

San Franoclsco Tooked even more beautiful than
ever to me as it wee the Tfirst unbombed city I had seen
for many months, There Griggs egain.proved resourceful.
We needed a hﬁtel room Lo shave, bathe and do soms fele-
phoning. At the St. Francls Hotel we watched them turn

avay &sbout ten officers. Griges walted and then began to
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talk to the clerk. He first said that we were veterans of
Olkcinawa, where the campalgn had Just finlshed. Though of
couprse there wasg not a word of truth in this, he made 1%
sound convinoing and we both looked tired and disheveled
enough to make it plausible. Next he sald that the last
time he had been at the St Francis they had taken wonderful
care of him and had promised that they would always do 80
again if he came back. In no time we were in and had much
needed shaves and batha, T got H1 on the telephone, but we
hath had so muech to say that nelther of ue sald mueh of
anything.

T left that night by plane and arrdved 1In
Washington the next evening at 6 P,M. Hl1 and George Brownell
met me, George had & drink with us et the Sulgrave Club
where Hi had wangled a room and then she and 1 had e deliclous
dinner at the Shoreham, It was wonderful to be home, The
only drawback was that I had to wear a necktle but that wes
a alight price to pay for the joy of being with Hi and talking
to the kldas on the long dlstance to Litehlfleld. Ed and Fat
had both developed unfamiliar basse volces,

T reported to Gensral Crist at B the next morning,
20 July and he put me to work on O,P,D.'s version of the
Japanese milltary government directive. It was, I believs,
almost a Chinese copy of the German mllltary government

directive. It wholly loat aight of the fact that Japan would
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have o going government when she surrendered, whilch of
courae Cermany had not. The two high points were that
MacArthur was to kecp the Emperor in seclusion {prautically
under arrest and probably a violation of what had becn
decilded at Pobsdam) and abolish the privy council and
cablinet, All were utterly idiotic ﬁrnvisinnﬂ.

Hi and I moved from the Sulgrave ¢lub to a nice
dlr-conditioned house on Messachusetts Averue temporarlly
in possesglon of my friend Lisutenant Colonel De Forast
Van Slyel; one of Gecrgme Brownell's ordginal guents, After
Hi left for Litehfield, Van and I diascusaed the directive
g pood deal, It eseemed to both of us that we certainly
should use whitever Japanese governmental machlnery we
found and take full advantage of the prestige of the Emperor,
1f the privy councll and cabinel were abolished, 1t would
mean that Army offlcers wWould have to take over and run each
department of the government, a task for which none of tham
was at all flitted. Our l1dea wae to meke the Japs do the work
off poverning ag directed and to replace individuales if they
dldn't prove satisfactory. WVan, who had teught at ¥Yale fop
a while and could write very well, agresd to write up these
ideas, which he finlshed and gave to me on a day (July 31) that
My, Stimeon hed asked Wlllle Chenler and me to dine with hlm
and Mrs,., Stimson., I read over Van's two or three excellently

wrltten pages while driving back with him to change for dinner.
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After dinner Mr. Stimson asked me how I was getting on.
T told him "Terribiy. The 0.P.D, direptive lg awiful,
1f you want something along the right lines I have 1t dn
my pocket", I gave him Van's memorandum which he apparently
resd that night., It was on my desk in the morning with a
pencilled comment "This is & remarkably good paper., See that
1t is sent to the proper places, H,L,8." wiliie Chanler,
who was acting head of the Civil Affairs Division, and Miss
Nearey, Mr. Stimson's seorgtary, undertook to do thid,
Apparently, however, Willle forgot to send it to
General Handy, head of 0.P,D. A couple of days leter General
George Marshall, who had never heard of the Van Slyecl memor-
andum gave Mr, Stimson & copy of the old directive Lo read
over the week-end st Highhold. When Mr, Stimson read 1t he
hit the celling end dalled General Marshall on the telephone
asking why 1n the "blankety blenk he had been supplled with
auch drivel, Coleonel Van Slyck has written how 1t should be
dona. What has heppened to that?" Oeneral Marshall got Handy
on the cerpet., Handy had never heard of Van Slyck's nemo go
he got hold of Willle and sterted to give him hell. Wlllie
was &l1] right from a militery point of wview because with
Hildring away hs had & right to go dilrectly to the Secretary
of War. Handy finally calmed dawn and admitted this, but
grinned and said that Willie would have saved him an awful

sltinning Lf he had told him about the Van Slyck nemo.
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This eplsode is a remarkabls exemple of how
an unuswal chaln of clircumstances got B very important
matter on the right track, I am certain that Mr. Stimeon
would never have let the origingl O.F.D., directive get
by him, Nevertheleas, the fact that Willie and I knew
him' ac well and had the advantape of Van's exellent writ-
ing on the subject together with my knowledge of our theatre
and its personnel saved a lot of time in getting the diree-
tive headed the right way.

Thare was an amiéing seguel to this, Shortly
afterwards, Van wans called to Mr, Stimason's offlee where
he found My, 3timson, MeCley, Levatt and several Generals,
Mr, Stimson sald "Colonel Ven Slyck, we have o question
as to the interpretation of the Jepenese Constitutleon on
which we should like your expert help", Foor Van, who is
inclined to be Jittery, had never read the Japanese Con-
stitution, The erroneous assunptlon that he wes an expert
on all things Japanese nearly made him faint, but he pulled
himaell together and managed to name a gouple of A-2 or G-2
officers who were informed on the subjlect. They were
promptly called in and Van, to his great relilef, let out.

Mr. Stimson sent 'for me and sald "What are your
plans?" I sald "Finisgh my work here and return to Manila

Tor the Eyushu operstion, scheduled for November". He told
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me that that was ouf, that he had declded tTo leep me in the
Var Department to advise him personally with regaerd fo our
theatre and ita personnel. I asked 1f I could stete my case
for golng back., He said "Of course”. 1 explained to him
that I thought with my knowledge of the theatre I could be
of help to Gensral Crist who knew nobody there and that
anyway I had & feeling that I ought to see the flnish ol
the Job along wilth Lthe rest of MacArthur's ataff. He sald
"What you sey is wholly unimportant. You are going to slay
hera"”. I guesa that I must have looked disappointed for he
added "Eddie, I'm not dolng thie Juet becaupe I think that
vou ought to he nearer Hi and the boys, although I do think
that, I have tried to do what little I ocould for my countyry
ovar & long parled of years, as you know, My final Judgment
is that you can now do more for your country by staylng here
to adviee me 88 to & sltuation about which you know s good
deal than you can by going back to your theatre of operations',

Durlng this whele converpation I got a gqueer lm-
presgaion that he thought that the War wae almost over, I
told George Brownell this and he eaid that he had gotten the
game feecllng in recent talks whileh he had had with Lovett and
others,

Neither of us lknew anything about the atom homb,
Mr, Stimson ﬁad celled Mlsg Nearey in and told her to let

me ase everybhing he had concerning Jepnan to help me in my
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work. ©She gave me one memo from Mre, Stimson to President
Truman weltten at Potedsam In which Mr. Stlmson had out-
1ined the dlffléulties of the Japinese campaign and had
urged cne more publlic mespape to the Japanese Government
urging them to surrender. In thia memo he said "Whether
in this messapge we should make any ﬁeferenca to Gthe hew
weapon 1a nnmethihg which I should 1ike to discuss with you",
That wap the nearaat T got to knowing of the bomb until 1t
wae dropped.

One day in early August I gobt & cable Crom Joo
Rauh saylng "Forbidden to mentlon rank, but you can now
have your laundry done at the Admlral Apartments” . Only
full Colonels had this privilege Ao I went downstoalrs in
the Pentagon to buy some eagles. Whan I pgot back Willie
Chenler had heard of the mesmage, cdlled me in to his offlce,
took off my sllver ocalk leol and plnned on me ohe of his owh
gaglen, Van and I celebrated that eveningm, I wlred Hi, who
replied "We can hear those eagles soreamling 211 the way up
here In Litchfield".

general Orlet had left on 1 Aupuat for e qulck
trip to Germany to cbheerve military governmenlt thers and con-
fer with Hildring., He left me in charge of his skeleton staff.
He had announced thls before 1 was promoted, although Lhere
Wers geveral full Colonelg-oh lt. Before he left he had

told me: o forwerd the draft directive to Machrilur. So on
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T Aupust I sent it along., There hed nof been time o et
0.F.I, fo dncorporate thﬁ Van 3lyck ddeas so I wrote a
check sheet to MsciArthur to accompsiny the directdve, ex-
plaindng the mejor changes whieh I was sure would eventu-
allly be made dn 2T, irdet returned on O August, the day
the bomb dropped on Hiroshlma. Everybody thought that the
war was #dboubt over. COrist very much wanted me to go along
with him to Manlla and Japan for at lesat throe montha, I
told him that Diek Marghall had promised me a two-weeks!
Jegave which T felt that I really needed gnd that I would
think 1t over while on leave,

On 13 Aupust I started my ledve, I talked wlih
Mr, Davis 1n New York about the poasiblllity of golng on o
Japan, He urged against it, fearlng that It might result
in an' extended tour of duty after the Imminent Jup surrender,
T dealded to take hies adviece and got out of the Army as aoan
as possible if the war really did end. If not, I declded Lo
have cne more try &t Mr. Stimson to Jet me go back to the
thedtra, If T had gone along wlth Grist T probably should
have been ahle to get home by Chrlstmas or shortly therezafter.
On the other hand I doubt 1f T eould have done mueh to help
him, His period of real suthorlty in Japan lasted only two
or three weeks, As I had feaped, Kramer and others got him
down, TFrom what I saw of Crist T doubt i he would have let

me stage tha nacessary rough and tumble with Hramer to put
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him In his plsce sa we had been #ble to do in Manila.

Hi and T drove up to Litenfield 14 August. We
heard wvarlous rumors that the Japs had surrendered, Finally
after dinner I called my old Iriend Sam Fisher and he con-
irmed that it was 8o,

After & delightful trip to vilsit Ssg and Janle
Sewall dn Maine, 1 went baclk to Washlington and was a

edvilian agaln on 14 Septembor 1945,
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